
Της Κυριακής

ΟΠΟΙΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΑ ΣΥΛΛΟΓΑΤΑΙ ΣΥΛΛΟΓΑΤΑΙ ΚΑΛΑ • ΡΗΓΑΣ ΦΕΡΑΙΟΣ ΑΡ. 15259 ΤΙΜΗ €2 | www.simerini.com 

Υπουργός 
Γεωργίας: 

Τα 6 βήµατα 
στήριξης 

των αγροτών 
ΣΕΛΙ∆Α 2114.07.2024

Αποκαλυπτικοί 
χάρτες και φωτο-
γραφίες: Πυροβολι-
κό, Μηχανοκίνητες 
και Τεθωρακισµέ-
νες µονάδες των 
κατακτητών 

ΑΡΘΡΟ 
«ΜΟΙΡΑΙΑ 

αδιέξοδα και χάος»
ΣΕΛΙ∆Α 32

ΘΕΣΗ 

ίχνουν µαύρο δά-
κρυ τώρα για την 
Ολγκίν. Αλλιώς 
πίστευε η πολι-
τική ηγεσία ότι 
θα εξελίσσονταν 

τα πράγµατα στο Κυπριακό 
και αλλιώς τα ψηλαφούν 
τώρα. Γίνεται λόγος από την 
Ειδική Αντιπρόσωπο του ΓΓ 
του ΟΗΕ για νέες προσεγγί-
σεις από τις δύο πλευρές. Τι 
εννοεί άραγε; Ότι εµείς θα 
πρέπει να προσεγγίσουµε τις 
τουρκικές θέσεις των «δύο 
κρατών». Και να δεχθού-
µε τον τετραγωνισµό του 
κύκλου.   

Συνέχεια στη σελίδα 2

Μαύρο δάκρυ 
για την Ολγκίν… 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Ο ελέφαντας Αναστασιάδης, 

ο πικραµένος Αβέρωφ
και το κατάντηµα του ∆ΗΣΥ

ΣΕΛΙ∆Α 7

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 
Η κατάσταση στην 
αγορά ακινήτων 

ΣΕΛΙ∆Α 23

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

Ενοχλήσεις από 
Λίβανο για το 

ηλεκτρικό 
καλώδιο 
«Κάδµος»

ΣΕΛΙ∆Α 16

Σε ανάδοχες 
οικογένειες 
332 ΠΑΙ∆ΙΑ 

Τι προνοεί 
το νοµοσχέδιο 
που έρχεται 
ν’ αλλάξει 
τον θεσµό 

στην Κύπρο
ΣΕΛΙ∆Α 20

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 8-9 

Εβδοµάδα εξελίξεων στο καυτό ζήτηµα: ∆εδοµένη θεωρείται η 
θέση της ΚΟΠ για τερµατισµό του µέτρου – Πώς τοποθετείται επί 
του θέµατος ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, Μάριος Χαρτσιώτης, στη «Σ» 

Στο γήπεδο της ΚΟΠ η μπάλα 
για μετακίνηση φιλάθλων 

Ρ
Ο Έλληνας Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 

θα επισκεφθεί την Κύπρο, µε την ευκαιρία των 50 
χρόνων τουρκικής εισβολής και κατοχής. Την ίδια 

µέρα, στα κατεχόµενα θα βρίσκεται ο Τούρκος Πρόεδρος, 
Ταγίπ Ερντογάν, µε τον οποίο συνοµιλεί µεν ο κ. Μητσοτά-
κης, αλλά το µόνο που µένει είναι η εικόνα του καθαρού 
ποινικού µητρώου. Μάλιστα, όπως έχει ανακοινωθεί, 
όταν ο Τούρκος Πρόεδρος θα βρίσκεται στις κατεχόµε-
νες θάλασσες της Κύπρου, θα συνοδεύεται από το µικρό 
τουρκικό αεροπλανοφόρο «Ανατολού».  ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

Ι∆ΟΥ Ο ΑΤΤΙΛΑΣ
κύριε Πρωθυπουργέ

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3

«Εµφύλιος Πόλε-
µος: ΕΟΚΑ Β, 
Παρακράτος
και Χούντα»: 

Η αποµυθοποίηση 
και αναθεώρηση 

της Ιστορίας 

ΠΑΙΚΤΕΣ ΠΟΥ ΕΓΡΑΨΑΝ ΙΣΤΟΡΙΑ

Γιάννος 
Ιωάννου

Γιόζεφ 
Σιέποκ

ΣΕΛΙ∆A 29

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
50ή μαύρη 

επέτειος 
της εισβολής

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 14-15



Συνέχεια από την 1η σελίδα

∆ιαβλέπει η πολιτική ηγεσία 
μας ότι κάτι δεν πάει καλά με τη 
διερευνητική προσπάθεια της 
κ. Ολγκίν για την επανέναρξη 
των συνομιλιών. Και προ του 
φάσματος δυσμενών εξελίξεων 
αρχίζει ένας εμφύλιος πόλεμος 
μεταξύ ομοσπονδιακών και δη 
των οπαδών της επιστροφής 
στο Κραν Μοντανά.  Εφόσον  οι 
Τούρκοι εξασφάλισαν εκεί τη 
διχοτομική ομοσπονδία των δύο 
ισότιμων συνιστώντων κρατών,  
προχωρούν στο επόμενο βήμα 
της ισότιμης κυριαρχίας και των 
δύο χωριστών κρατών. Και ως 
δήθεν «διαλλακτικοί» που θέ-
λουν να είναι, δηλώνουν διά 
του Τατάρ τον συμβιβασμό της 
συνομοσπονδίας. Για να ελέγ-
χουν μαζί με τον βορρά και τον 
νότο. Ολόκληρη την Κύπρο. Και 
επειδή οι Τούρκοι μετατοπίστη-
καν και πατούν επί των νέων 
διεκδικήσεων των δύο κρατών, 
οι ημέτεροι σήκωσαν ως δική 
μας σημαία τις προηγούμενες 
τουρκικές θέσεις των δύο ισότι-
μων συνιστώντων κρατών. Και 
τους λέει η κ. Ολγκίν με εύσχη-
μο τρόπο: Προσεγγίστε ο ένας 
τον άλλο. ∆ηλαδή, να κινηθεί 
ο Τατάρ από τα δύο χωριστά 
κράτη στη συνομοσπονδία 
κρατών και ο Χριστοδουλί-
δης να φλερτάρει ακόμη πιο 
πολύ τη συνομοσπονδία.  Εν 

συνεχεία, δε, να βρει τρόπους 
πώς θα πλασάρει όλα τα στραβά 
και ανάποδα στον  λαό. Χωρίς 
να θεωρηθεί υπεύθυνος για τη 
διχοτόμηση.      

Ποιοι, μάλιστα, ασκούν 
κριτική στον Πρόεδρο; Αυτοί 
που τον έσπρωχναν στη νέα  
πρωτοβουλία που στηρίζεται 
στην αποτυχημένη συνταγή 
του παρελθόντος. Και ποιοι εί-
ναι αυτοί; Το ΑΚΕΛ από τη μια 
και η ηγεσία του ∆ΗΣΥ από την 
άλλη. Η τελευταία προχωρεί σε 
συστάσεις για νέες υποχωρήσεις, 
έχοντας την ψευδαίσθηση ότι, εάν 
ανοίξουμε, έστω και μονομερώς, 
νέες διόδους στα κατεχόμενα, θα 
καμφθεί η τουρκική πολιτική 
και θα αλλάξει στάση. Ή ότι θα 
καταλογιστούν ευθύνες στην 
Άγκυρα. Και γίνονται αυτές οι 
«πολιτικές υποκλίσεις» ως άλλος 
ένας φερετζές επί  των αδιεξόδων. 
Την ευθύνη, μάλιστα, δεν την 
φέρει μόνο ο Πρόεδρος, αλλά 
και το ομοσπονδιακό κομματικό 
κατεστημένο, το οποίο,  μέσα από 
τη λογική των ισότιμων συνι-
στώντων κρατών, έχει ενισχύσει 
τη χωριστή κρατική συνείδηση 
των Τουρκοκυπρίων. Και γίνε-
ται καθημερινά συνένοχο στη 
διχοτόμηση, την οποία, τελικώς, 
εμπεδώνει αντί να ανατρέπει.  
Ας μην έχει κανείς την ψευδαί-
σθηση ότι όλα αυτά δεν γίνονται 
αντιληπτά από την κ. Ολγκίν…
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Σ
ε 40 μέρες από σή-
μερα θ’ αρχίσει η νέα 
ποδοσφαιρική χρονιά 
για τη σεζόν 2024-
2025. Ωστόσο, ακόμη 
παραμένει άγνωστο 
αν οι φιλοξενούμενοι 

οπαδοί θα μπορούν να υποστηρί-
ξουν και να απολαύσουν την ομάδα 
τους στους εκτός έδρας αγώνες ή θα 
παρακολουθήσουν τα παιχνίδια από 
τον καναπέ του σπιτιού τους. 

Τη δεδομένη στιγμή υπάρχουν 
δύο «στρατόπεδα», με το καθένα να 
προβάλλει τις δικές του θέσεις για 
το όλο ζήτημα. Από τη μια πλευρά 
είναι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, το 
οποίο θεωρεί ότι το μέτρο απαγό-
ρευσης στις μετακινήσεις οπαδών 
έχει επιδράσει θετικά στην αποτροπή 
σοβαρών επεισοδίων εντός και εκτός 
των αγωνιστικών χώρων. Από την 
άλλη είναι η Κυπριακή Ομοσπονδία 
Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ), η οποία, ως 
διοργανώτρια Αρχή του πρωταθλή-
ματος, δεν επιθυμεί αυτό το μέτρο να 
συνεχιστεί και γι’ αυτό στην προκή-
ρυξη του πρωταθλήματος διατήρησε 
την πρόνοια για παρουσία φιλάθλων 
της φιλοξενούμενης ομάδας, ίση  με 
το 10% της συνολικής χωρητικότητας 
των κερκίδων. 

Παρόλα αυτά, ακόμη δεν έχει 
ληφθεί οριστική απόφαση, καθώς 
προέχει η συνεδρίαση του ∆ιοικη-
τικού Συμβουλίου της ΚΟΠ. Όπως 
μαθαίνει η «Σ», την ερχόμενη βδο-
μάδα θα πραγματοποιηθεί η συ-
νεδρίαση, χωρίς όμως να υπάρχει 
διάθεση για αλλαγή της αρχικής 
απόφασης, που είναι η επιστροφή 
των φιλοξενούμενων φιλάθλων 
στα γήπεδα. ∆ηλαδή παραμένει 
δεδομένη η επιθυμία της ΚΟΠ 
και των Σωματείων για τερματι-
σμό του μέτρου απαγόρευσης στις 
μετακινήσεις φιλάθλων. 

«Η ΚΟΠ έχει το απο-
κλειστικό δικαίωµα στη 
µετακίνηση φιλάθλων»

Για το όλο ζήτημα μίλησε στη 
«Σ» ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, 
Μάριος Χαρτσιώτης, ο οποίος 
ανέλυσε τη θέση της Κυβέρνησης. 
Αρχικά ανέφερε ότι η στάση του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης έχει επε-
ξηγηθεί. «Εκδώσαμε δύο σχετικές 
ανακοινώσεις και μεσολάβησε και 
η απόφαση της ΚΟΠ».

Συμπλήρωσε ότι δύο είναι ου-
σιαστικά οι εμπλεκόμενοι φορείς 
σε όλο το σχετικό υφιστάμενο 
νομοθετικό πλαίσιο. «Έγινε μια 
συνάντηση με τον Πρόεδρο της 
ΚΟΠ και τον Πρόεδρο του ΚΟΑ. 
Στόχος της συνάντησης ήταν να 
δοθούν εκατέρωθεν επεξηγήσεις 
και λεπτομέρειες για το περιεχό-
μενο των επιστολών αλλά και της 
απόφασης που λήφθηκε από την 
ΚΟΠ», είπε. 

Ο κ. Χαρτσιώτης σημείωσε ότι 
ο Πρόεδρος της ΚΟΠ Γιώργος 
Κούμας ανέλαβε να μεταφέρει 
όλα αυτά τα οποία λέχθηκαν στη 
συνάντηση προς την Εκτελεστική 
Επιτροπή για να τα συζητήσουν 
και μετά να επανέλθει. 

Ξεκαθάρισε ότι δεν υπάρχει 
τελική απόφαση για μετακίνη-
ση φιλάθλων από το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης. «Το αποκλειστικό 
δικαίωμα για τη ρύθμιση του θέ-
ματος μετακίνησης φιλάθλων το 
έχει η ΚΟΠ. Το Υπουργείο απλώς 
εκφράζει θέση, δεν παίρνει από-
φαση για το θέμα». 

«Επιθυµία όλων η επι-
στροφή φιλάθλων, µε 
µια όµως προϋπόθεση»

Πρόσθεσε ότι το Υπουργείο, ανά-
λογα με το τι γίνεται και ανάλογα 
με τις πρόνοιες της νομοθεσίας σε 
σχέση με την αστυνόμευση, αντι-
δρά σε κάθε περίπτωση αναλόγως. 
«Εμείς ως Υπουργείο αυτήν τη 
στιγμή αναμένουμε την οριστική 
απόφαση της ΚΟΠ μετά και τις 
επεξηγήσεις που τους δώσαμε. 
Το δικαίωμα μετακίνησης των 
οπαδών είναι στην αποκλειστι-
κότητα της ΚΟΠ. Το Υπουργείο 
και η Αστυνομία εμπλέκονται στο 
θέμα της ασφαλούς αστυνόμευσης 
των γηπέδων». Υπογράμμισε ότι, 
με βάση τους νόμους και τους κα-
νονισμούς, εμπλέκονται και άλλοι 
φορείς όπως τα Σωματεία, η Αρχή 
Αδειοδότησης των Σταδίων και 
άλλοι αρμόδιοι φορείς. 
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Εβδοµάδα εξελίξεων στο καυτό ζήτηµα, 
ενώ δεδοµένη θεωρείται η επιθυµία της ΚΟΠ 
και των Σωµατείων για τερµατισµό του µέτρου 

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ

Στο γήπεδο της 
ΚΟΠ η µπάλα 
για µετακίνηση 
φιλάθλων 



Ο Υπουργός ξεκαθάρισε ότι δεν 
έχουν δικαίωμα να αρνηθούν τη 
μετακίνηση οπαδών. «Εμάς η θέση 
μας εξαντλείται στο κατά πόσον 
μπορούμε ως Αστυνομία να παρά-
σχουμε σε κάθε αγώνα επαρκή και 
ασφαλή αστυνόμευση, πάνω απ’ 
όλα για το καλό, τη σωματική ακε-
ραιότητα, την υγεία των φιλάθλων 
αλλά και τις περιουσίες τρίτων». 

Υπογράμμισε ότι επιθυμία όλων 
θα ήταν να επιστρέψουν οι φίλαθλοι 
στα γήπεδα με μια, όμως, προϋ-
πόθεση. «Αυτή η επιστροφή, αν 
είναι δυνατόν, να γίνει με απόλυτη 
ασφάλεια, χωρίς να τεθεί σε κίνδυνο 
η ζωή, η ακεραιότητα του όποιου 
φιλάθλου και χωρίς να υπάρχουν 
ζημιές σε περιουσίες. Αυτή είναι 
η πρώτιστη έγνοια και το 
μέλημα της Πολιτεί-
ας. Ένας αγώνας 
να διεξάγεται με 
ασφάλεια όσον 
αφορά τη σωμα-
τική ακεραιότητα 
και την περιουσία 
του οποιουδήποτε». 

Αναμένοντας δύο 
νομοσχέδια 

Στη συνέχεια μίλησε και για τα 
δύο νομοσχέδια που εκκρεμούν. Το 
ένα αφορά τους Συνδέσμους Φιλά-
θλων. Όπως ανέφερε ο Υπουργός, 
βρίσκεται στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνικό έλεγχο. «Εντός των ημε-
ρών αποστέλλεται και το νομοσχέδιο 
για τη Βία στα Γήπεδα». 

Πρόσθεσε ότι αυτό το νομο-
σχέδιο μέχρι πρόσφατα ήταν σε 
διαβούλευση. «Αφού λήφθηκαν 
υπόψη οι παρατηρήσεις και οι 
θέσεις όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων, καταρτίζεται το τελικό 
κείμενο για να σταλεί για νομο-
τεχνικό έλεγχο», είπε. 

Τόνισε ότι, «λόγω του επείγοντος 
χαρακτήρα θέλω να πιστεύω ότι 
θα ολοκληρωθεί ο έλεγχος και θα 
σταλεί μετά στο Υπουργικό και 
στη συνέχεια στη Βουλή νωρίς 
το φθινόπωρο». 

Ο κ. Χαρτσιώτης επανέλαβε ότι 
«επιθυμία όλων είναι να επιστρέ-
ψουν οι οπαδοί στα γήπεδα, φτάνει 
να εξασφαλιστεί απ’ όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς ότι μπο-
ρούν να εγγυηθούν την ασφάλεια, 
τη σωματική ακεραιότητα και την 
περιουσία του οποιουδήποτε. Δεν 
είναι μόνο η Αστυνομία. Αρμόδιος 
φορέας είναι και τα Σωματεία με 
τους επιτηρητές. Έχουμε Σωματεία 
τα οποία διαχειρίζονται στάδια. Ο 
ΚΟΑ διαχειρίζεται μόνο δύο στά-
δια, τα υπόλοιπα είναι ιδιωτικά 
ή υπό τη διαχείριση Σωματείων. 
Έπρεπε να μπουν κάμερες, να 
τοποθετήσουν επιτηρητές. Γιατί 
όταν γίνει κάτι πρέπει να φταίει 
μόνο η Αστυνομία;», είπε.

Τέλος, ανέφερε ότι «οι φίλαθλοι 
θα επιστρέψουν όταν το νομοθετικό 
πλαίσιο αλλά και όλοι οι εμπλεκό-
μενοι φορείς στο κομμάτι της ασφά-
λειας θα μπορούν ν’ αναλάβουν 
τις ευθύνες τους και να εγγυηθούν 

την ασφάλεια του οποιουδήποτε». 
Ερωτηθείς αν το Υπουργείο θα 

σεβαστεί την τελική απόφαση της 
ΚΟΠ για μετακίνηση φιλάθλων, 
απάντησε ότι «το Υπουργείο θα 
ενεργήσει με βάση τις πρόνοιες 
της νομοθεσίας που αφορά την 
ασφαλή αστυνόμευση. Εμείς θα 
πρέπει να αντιδράσουμε αναλόγως 
με αυτήν την απόφαση». 

Επεισόδια… χωρίς αγώνες
Την ώρα που οι φίλαθλοι βρί-

σκονται στο ακουστικό περιμένοντας 
την οριστική απόφαση σε σχέση 
με το ζήτημα της μετακίνησης φι-
λάθλων, έχουμε επεισόδια χωρίς 
να γίνονται ποδοσφαιρικοί αγώνες. 

Το πιο πρόσφατο περιστατικό 
σημειώθηκε την Τρίτη (9/7), 

στην ανοικτή προπόνη-
ση της Ομόνοιας 29ης 

Μαΐου. Η προπόνη-
ση πραγματοποιή-
θηκε στην παρου-
σία 800 οπαδών, 
οι οποίοι άναβαν 

πυρσούς και έρι-
χναν πυροτεχνήματα, 

γεγονός που προκάλεσε 
πυρκαγιά σε ξερά χόρτα έξω 

από το στάδιο. Στο γήπεδο πωλού-
νταν οινοπνευματώδη ποτά, ενώ 
κατά την αποχώρηση των οπαδών 
εντοπίστηκαν ζημιές στους εξωτε-
ρικούς τοίχους του σταδίου. 

Επεισόδια είχαμε και την ημέρα 
της κατάκτησης του πρωταθλήμα-
τος από τον ΑΠΟΕΛ. Συγκεκρι-
μένα, κουκουλοφόροι πετούσαν 
πέτρες σε οχήματα και φιλάθλους 
του ΑΠΟΕΛ την ώρα που αυτοί 
πήγαιναν στους πανηγυρισμούς, 
ενώ άγρια επίθεση από οπαδούς 
άλλης ομάδας δέχθηκε ένας νεαρός. 
Συγκεκριμένα, 20 άτομα τον χτύ-
πησαν προκαλώντας του σοβαρά 
τραύματα στο κεφάλι και στο μάτι. 
Επιπλέον, προκάλεσαν σοβαρές 
ζημιές και στο αυτοκίνητό του.

Δύο «πονοκέφαλοι» 
Αστυνομία και Κυβέρνηση δεν 

προβληματίζονται μόνο για τη συ-
μπεριφορά των οπαδών των έξι λα-
οφιλέστερων ομάδων (Ανόρθωση, 
ΑΠΟΕΛ, Ομόνοια, ΑΕΛ, Απόλλων, 
ΑΕΚ), αλλά και για τη συμπεριφορά 
που θα έχουν οι οπαδοί της Ομονοίας 
29ης Μαΐου μιας και τα δείγματα 
της παρουσίας τους στη δεύτερη 
κατηγορία δεν ήταν καλά. 

Φαίνεται πως υπάρχει ζήτημα 
με το γήπεδο στην Περιστερώνα, 
όπου θα αγωνίζονται για τη νέα 
ποδοσφαιρική περίοδο. Το Στάδιο 
«Κατωκοπιά-Επιστροφή-Γλαύκος 
Κληρίδης» βρίσκεται στο κέντρο του 
χωριού, υπάρχουν κρυφά σημεία 
γύρω από αυτό και δεν μπορεί κανείς 
να εγγυηθεί την ασφαλή παρουσία 
φιλάθλων και από τις δύο ομάδες. 

Επίσης, κανείς δεν ξεχνά ότι τα 
πιο σοβαρά επεισόδια που σημει-
ώθηκαν πέρσι ήταν στο γήπεδο της 
Λεμεσού, που, αν και σύγχρονο, 
παρουσίασε αδυναμίες στο ζήτημα 
της ασφάλειας των οπαδών. 
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Κρατά κλειστά τα χαρτιά 
του ο ΓΓ των Ηνωμένων 
Εθνών και επιλέγει, του-

λάχιστον για την ώρα, να μην 
ενημερώνει την Κυβέρνηση για 
τα όσα περιέλαβε στην έκθεσή 
της η προσωπική απεσταλμένη 
του Γκουτέρες για το Κυπριακό. 
Κυβερνητικές πηγές αναφέρουν 
ότι ο ΓΓ προσανατολίζεται προς 
την πραγματοποίηση τριμερούς 
συνάντησης ακόμη και πριν από 
τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ. 
Ερωτηματικό παραμένει το εάν 
θα αποδεχθεί κάτι τέτοιο ο κα-
τοχικός ηγέτης και κάτω από 
ποιους όρους. 

Πρόθεση του Γκουτέρες 
να συγκαλέσει τριμερή 

Από τα χείλη του Γκουτέρες 
κρέμεται η Λευκωσία, για τα 
επόμενα βήματα στο Κυπριακό. 
Ο Γενικός Γραμματέας δεν έχει 
ακόμη ανοίξει τα χαρτιά του για 
το περιεχόμενο της έκθεσης που 
του παρέδωσε η προσωπική 
του απεσταλμένη, αλλά ούτε 
για το ποια θα είναι τα επόμενά 
του βήματα. 

Ο Γενικός Γραμματέας έλα-
βε την περασμένη Πέμπτη την 
έκθεση της κ. Ολγκίν για τις 
προσπάθειές της να βρει κοι-
νό έδαφος για μια πορεία προς 
τα εμπρός στην Κύπρο. Πλέον, 
ο Γενικός Γραμματέας εξετάζει 
τις συστάσεις της έκθεσης της κ. 
Ολγκίν, προκειμένου να προ-
τείνει τα επόμενα βήματα στον 
Ελληνοκύπριο και τον Τουρκοκύ-
πριο ηγέτη. Κυβερνητικές πηγές 
αναφέρουν ότι πρόθεση του Γ.Γ. 
είναι να καλέσει τον Πρόεδρο 
Χριστοδουλίδη και τον κατοχικό 
ηγέτη για τριμερή συνάντηση, 
ακόμη και πριν από τη Γενική 
Συνέλευση Σεπτεμβρίου.

Εύλογα διερωτάται κανείς 
κάτω από ποιους όρους θα απο-

δεχθεί ο Τατάρ κάτι τέτοιο και εάν 
οι όροι αυτοί θα γίνουν αποδε-
κτοί από τη Λευκωσία. Ορατός 
είναι δε ο κίνδυνος ο Τατάρ να 
θέσει τότε ενώπιον του Γ.Γ και 
του Προέδρου τις διχοτομικές 
του θέσεις. Σημειώνεται πως, σε 
δήλωσή του την Παρασκευή, ο 

κατοχικός ηγέτης αναφερόμενος 
στις προσπάθειες επανέναρξης 
του διαλόγου τόνισε ότι ο όρος 
του για να κάτσει στο τραπέζι 
είναι να επιβεβαιωθεί, όπως 
λέγει, η κυριαρχία τους και οι 
διαπραγματεύσεις να είναι ελεύ-
θερες στη βάση της ισότητας τον 
δύο μερών στη λήψη αποφάσεων. 
Γεννάται συνεπώς το ερώτημα 
πώς θα αντιδράσουν Γκουτέρες 
και Χριστοδουλίδης δεδομένου 
ότι δεν επιθυμούν και πάλι κα-
τάρρευση της διαδικασίας.

Παίζουν τις 
καμπάνες του Κάρτερ

Η Λευκωσία από πλευράς 
της μοιάζει με μια γεροντο-
κόρη που ψάχνει για γαμπρό. 
Δηλαδή υπάρχει η αντίληψη τού 
«φέρτε μου λύση κι ό,τι να ’ναι». 
Απόδειξη ότι κάποτε η τριμερής 
ήταν κάτι κακό, διότι βάζαμε τον 
κατοχικό ηγέτη στο ίδιο τραπέζι, ο 
οποίος, όμως, δεν εμφανιζόταν ως 
Τουρκοκύπριος «ηγέτης» αλλά 

ως «αρχηγός κράτους». Θα γίνει 
κάτι παρόμοιο με αυτό που είχε 
γίνει το 1976, όταν εξελέγη ο 
Κάρτερ, για παράδειγμα, εάν 
μέχρι τις 20 Ιουλίου γίνει μια 
δήλωση για τριμερή, θα έρθει 
ο κ. Μητσοτάκης με τον κ. Χρι-
στοδουλίδη και θα παίζουν τις 
καμπάνες της νίκης. Και κάτω 
από τις καμπάνες της νίκης για 
μια τριμερή, θα ενταφιαστεί η 
διχοτομική ουσία του κυπριακού 
προβλήματος, αφού μία από τις 
συγκλίσεις είναι ότι, οι Ελληνο-
κύπριοι που θα επιστρέψουν, δεν 
θα έχουν το δικαίωμα της ψήφου 
στο βορρά, άρα θα είναι άλλη 
πατρίδα. Συνεπώς δεν γίνεται 
λόγος για απελευθέρωση ή επα-
νένωση, αλλά για διχοτόμηση. Η 
τριμερής είναι το προπέτασμα 
καπνού του ενταφιασμού μιας 
δημοκρατικής λύσης, για τον  
λόγο ότι δεν θα οδηγεί, στην κα-
λύτερη περίπτωση, παρά μόνο 
σε μια λύση διχοτομική και θα 
βρεθούμε στο εξής δίλημμα: ή 
θα πρέπει να δεχθούμε σε ένα 
δημοψήφισμα τα τετελεσμένα 
της εισβολής με ένα «όχι» ή θα 
πρέπει να υπογράψουμε εμείς οι 
ίδιοι τη διχοτόμηση. Δηλαδή, ή 
θα μας αφήσουν να παλεύουμε 
για την υφιστάμενη κατάσταση 
χωρίς σχέδιο Α πάλι ή θα μας 
πουν υπογράψετε τη χειρότερη 
μορφή διχοτόμησης. Συνεπώς, 
όταν λέμε για τριμερή είναι η 
έναρξη αυτής της διαδικασίας 
κι αυτού του τελικού σταδίου. 
Άρα ας μην πανηγυρίζουν από 
τώρα, γιατί ο στόχος είναι λαν-
θασμένος. Δεν είναι ούτε απε-
λευθέρωση, ούτε επανένωση. 
Είμαστε μπροστά στη διχοτόμη-
ση της Διζωνικής Δικοινοτικής 
Ομοσπονδίας (ΔΔΟ) των δύο 
ισότιμων συνιστώντων κρατών 
με πολιτική ισότητα και των δύο 
κρατών με ισότιμη κυριαρχία. 

Η Λευκωσία γλυκοκοιτάζει 
την τριμερή της διχοτόμησης 
και περιμένει «καπνό» από τον Γκουτέρες 

Περιμένει ενημέ-
ρωση από τον ΓΓ 

των Ηνωμένων 
Εθνών η Κυβέρνη-
ση, την ώρα που ο 
Τατάρ βάζει όρους 
στη βάση της ισό-
τιμης κυριαρχίας 
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Ο 
Έλληνας Πρωθυ-
πουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης 
θα επισκεφθεί 
την Κύπρο, με 
την ευκαιρία 
των 50 χρόνων 

τουρκικής εισβολής και κατοχής. 
Την ίδια μέρα, στα κατεχόμενα θα 
βρίσκεται ο Τούρκος Πρόεδρος, 
Ταγίπ Ερντογάν, με τον οποίο συ-
νομιλεί μεν ο κ. Μητσοτάκης, αλλά 
το μόνο που μένει είναι η εικόνα του 
καθαρού ποινικού μητρώου. Όπως 
έχει ανακοινωθεί, όταν ο Τούρκος 
Πρόεδρος θα βρίσκεται στις κατε-
χόμενες θάλασσες της Κύπρου, θα 
συνοδεύεται από το μικρό τουρκικό 
αεροπλανοφόρο «Ανατολού». 

ΝΑΤΟ, Τουρκία 
και Ελλάδα

Προ ολίγων ημερών, στο πλαίσιο 
των εργασιών του ΝΑΤΟ, ο Έλληνας 
Πρωθυπουργός επανέλαβε τη στή-
ριξη της χώρας του στην Ουκρανία, 
που τελεί υπό κατοχή, όπως και η 
Κύπρος. Και πως βοηθά η Αθήνα το 
Κίεβο και διπλωματικά. Το στηρίζει 
και διπλωματικά και στρατιωτικά. 
Ερώτημα: Γιατί δεν αναφέρθηκε στο 
Κυπριακό; Και γιατί δεν είπε ευθέως 
ότι είναι ντροπή για το ΝΑΤΟ, όταν 
ένα από τα υποψήφια για ένταξη 
κράτη στην ΕΕ, δηλαδή η Τουρκία, 
κράτος μέλος της Συμμαχίας, κατέχει 
παράνομα εδάφη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας; Συνάδει ή όχι η κα-
τοχή με τις αρχές και τους λόγους 
ίδρυσης του ΝΑΤΟ, το οποίο έχει 
αμυντικό και όχι επιθετικό χαρα-
κτήρα και σκοπό; Το ίδιο ισχύει 
βεβαίως και για την ΕΕ, της οποί-
ας η Κυπριακή Δημοκρατία είναι 
κράτος μέλος. Εγείρεται, λοιπόν, ένα 
ερώτημα για την Κυβέρνηση των 
Αθηνών: Τι είναι τελικά η Τουρκία 
για την Ελλάδα, σύμμαχος χώρα ή 
κατακτητής της Κύπρου, της οποίας 
η Ελλάδα είναι εγγυήτρια και μητέρα 
των Ελλήνων του νησιού πατρίδα; 
Τίθεται, δε, ακόμη ένα ερώτημα και 
για την Κύπρο και για την Ελλάδα. 
Πώς γίνεται συζήτηση για να  δώσουν 
κράτη μέλη της ΕΕ, όπως η Βρετανία, 
η Ισπανία, η Ιταλία και η Γερμανία 
στην Τουρκία τα Eurofighter με την 
Κύπρο να τελεί υπό κατοχή; Για να 
μας βομβαρδίσουν; 

Διάταξη Δυνάμεων 
Καλό θα ήταν να έχει υπόψη του ο 

Έλληνας Πρωθυπουργός, πώς απο-
τυπώνεται στην πράξη η κατοχή της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Γι’ αυτόν 
τον λόγο παραθέτουμε τον κύριο 
όγκο των τουρκικών κατοχικών 
δυνάμεων, που αφενός κατέχουν 
τον βορρά και, αφετέρου, απειλούν 
καθημερινά τις ελεύθερες περιοχές 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Κάποια 
εκ των στοιχείων αυτών έχουν ήδη 
δημοσιευτεί από τις στήλες αυτές, 

για να γνωρίζουν ο Ελληνισμός, 
αλλά και ο ΟΗΕ και δη ο κ. Κόλιν 
Στιούαρτ, πώς ο Αττίλας κατέχει και 
στρατιωτικοποιεί την Κύπρο, πα-
ραβιάζοντας κανόνες του Διεθνούς 
και του Ευρωπαϊκού Δικαίου. Πάμε, 
λοιπόν, να δούμε τι συμβαίνει: 

Κύριες Τουρκικές 
Χερσαίες Δυνάμεις

11ο Σώμα Στρατού
1. 28η και 39η Μηχανοκίνητες 

Μεραρχίες Πεζικού
2. 14η Τεθωρακισμένη Ταξιαρχία
3. Διοίκηση Δυνάμεων Ασφα-

λείας (ΔΔΑ)
4. Ταξιαρχία Καταδρομών
5. Τέσσερα Μηχανοκίνητα Συ-

ντάγματα Πεζικού (14, 28, 50 και
230)
6. Δώδεκα Μηχανοκίνητα Τάγ-

ματα Πεζικού
7. Επτά Επιλαρχίες Μέσων 

Αρμάτων
8. Σύνταγμα Πυροβολικού
9. Δεκαέξι Αυτοκινούμενες - 

Ρυμουλκούμενες Μοίρες
Πυροβολικού
Οι Μονάδες αυτές είναι διά-

σπαρτες σε όλη την κατεχόμενη 
Κύπρο (βλέπε χάρτη) πλησίον της 
γραμμής κατάπαυσης του πυρός. 
Στις δυνάμεις αυτές προστίθεται η 
ΤΟΥΡΔΥΚ, ενώ πλέον στο αερο-
δρόμιο του Λευκονοίκου εδρεύουν 
UAV (Μπαϊρακτάρ Τ-Β2) και το 
λιμάνι της Αμμοχώστου συνιστά ένα 
από τα ορμητήρια του τουρκικού 
στόλου στην Ανατολική Μεσόγειο, 
ειδικότερα μετά τα έργα που έχουν 
γίνει στην προβλήτα προκειμένου 
να δέχεται μεγαλύτερο αριθμό βα-

ρέων οπλικών συστημάτων και 
δη μηχανοκίνητων. Στο Μπο-
γάζι υπάρχει η πρόθεση για την 
πραγματοποίηση νέων έργων και 
δη εμβάθυνσης, την ίδια στιγμή 
κατά την οποία στην οροσειρά 
του Πενταδακτύλου υπάρχουν 
κεραίες, ραντάρ και άλλα σύγ-
χρονα συστήματα επικοινωνίας, 
που σκοπό έχουν τον έλεγχο της 
περιοχής και τη γεωστρατηγική 
σύνδεση των κατεχομένων με την 
Τουρκία, η οποία  έχει ως στόχο: 

1. Τη διατήρηση της λεγόμενης 
τουρκικής λίμνης από τη Μαρμα-
ρίδα στην Αλεξανδρέττα. 

2. Τον έλεγχο των θαλάσσιων 
και εναέριων οδών στο πλαίσιο της 
Γαλάζιας Πατρίδας και της συλλο-
γής πάσης φύσεως πληροφοριών. 

3. Τη γεωπολιτική και γεωστρα-

τηγική αναβάθμιση της Τουρκίας 
εντός και εκτός του ΝΑΤΟ ως πε-
ριφερειακής δύναμης. 

4. Την προσπάθεια αποκοπής 
της Κύπρου από την Ελλάδα στις 
ανατολικές πύλες του Αιγαίου, στη 
γραμμή Κρήτης, Καρπάθου, Ρόδου. 
Αυτή η στρατηγική επιλογή διευ-
κολύνει, κατά τη διάρκεια κρίσης, 
την επιβολή Ναυτικού και Εναερίου 
Αποκλεισμού της Κύπρου στην πρα-
κτική της πολιτικής των κανονιοφό-
ρων. Μια τέτοια στρατηγική κίνηση 
της Άγκυρας τροφοδοτείται από την 
ανυπαρξία κυπριακού ναυτικού 
και αεροπορίας που είναι συναφής 
με την απουσία της στάθμευσης 
Ελληνικών Δυνάμεων στην Κύπρο 
(Αεροπορίας και Ναυτικού) επί τη 
βάσει των Συνθηκών Εγγυήσεως  
και του δικαιώματος της αυτοάμυνας, 
άρθρο 51 του Χάρτη των Ην. Εθνών. 

Τεθωρακισμένες - Μηχα-
νοκίνητες Δυνάμεις

Πέραν των ανωτέρω, επισημαί-
νεται ότι στην Άσσια εδρεύει η 28η 
Μηχανοκίνητη Μεραρχία Πεζικού, 
η οποία διαθέτει δυο Μηχανοκίνητα 
Συντάγματα Πεζικού (Τύμπου - Μα-
ραθόβουνο) με τον συνολικό αριθμό 
Μηχανοκίνητων Ταγμάτων Πεζικού 
να ανέρχονται στα τέσσερα (Τύμπου, 
Λύση και Μαραθόβουνο), με τρεις 
Επιλαρχίες Μέσων Αρμάτων (Άσσια 
και Λύση) και με τρεις αυτοκινού-
μενες Μοίρες Μέσου Πυροβολικού 
(Τύμπου, Άσσια και Μαραθόβουνο).

Ειδικότερα στην Τύμπου εδρεύει 
το 230 Μηχανοκίνητο Σύνταγμα 
Πεζικού με δυο τάγματα, το ένα 
στο χωριό και το άλλο έξω από 
το παράνομο αεροδρόμιο. Το εν 
λόγω Σύνταγμα έχει ενισχυθεί 
από τον Ιούνιο του 2021 με μια 
ίλη αρμάτων μάχης Μ48-Α5Τ2 
και με αντιαρματικά κατευθυνό-
μενα βλήματα Pars4x4. Σε αυτά 
προστίθενται 88 ΤΟΜΑ - ΤΟΜΠ 
(Τεθωρακισμένα Οχήματα Μάχης - 
Μεταφοράς Προσωπικού) «Nurol» 
και Μ113. Τα πρώτα είναι τουρκι-
κής κατασκευής και προελεύσε-
ως, ενώ άρχισε να παρατηρείται η 
αντικατάστασή τους με νεότερης 
τεχνολογίας τεθωρακισμένα οχήματα 
μάχης τύπου ΖΜΑ-15. 

Στην κατεχόμενη Μύρτου 
εδρεύει η 39η Μηχανοκίνητη 
Μεραρχία Πεζικού, στην οποία 
υπάγονται 2 Μηχανοκίνητα Συ-
ντάγματα Πεζικού, το 14ο και 50ό, 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων Ιδού ο Αττίλας, 

κύριε Πρωθυπουργέ

ΠΥΡΟΒΟΛΙΚΟ, ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΕΣ ΚΑΙ ΤΕΘΩΡΑΚΙΣΜΕΝΕΣ ΜΟΝΑΔΕΣ ΤΩΝ ΚΑΤΑΚΤΗΤΩΝ

Έτοιμος σε επιθετική διάταξη, χωρίς επαρκή αποτροπή, 
βρίσκει άλλοθι μέσω των διαλόγων για Ελλαδοτουρκικά και Κυπριακό 

Η φωτο-
γραφία 
αποτυπώνει 
επιθεώρηση 
αξιολόγησης 
της 28ης και 
29ης αυτο-
κινούμενης 
ταξιαρχίας, 
που έλαβεν 
χώραν λίαν 
προσφά-
τως στα 
Καζιβερά. Η 
αξιολόγηση 
έγινε από 
αξιωμα-
τικούς εκ 
Τουρκίας. 

Η φωτογραφία 
αποτυπώνει τεθωρα-
κισμένο όχημα μετα-
φοράς προσωπικού 
ΤΟΜΑ, με πυροβόλο 
25 χιλιοστών, νυχτε-
ρινή θερμαινόμενη 
διόπτρα μεγάλης ευ-
κρίνειας και ηλεκτρικό 
πυργίσκο. Αποτελεί 
απόδειξη της προό-
δου της τουρκικής πο-
λεμικής βιομηχανίας, 
του εκσυγχρονισμού 
και της ενίσχυσης 
των Αττίλων στα 
κατεχόμενα. 
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με τον συνολικό αριθμό Μηχα-
νοκίνητων Ταγμάτων Πεζικού να 
ανέρχεται στα 4 (Πεντάγεια, Ελιά, 
Μόρφου, Αγ. Μαρίνα Σκυλλούρας) 
και 2 Επιλαρχίες μέσων αρμάτων 
(Διόριος και Αγ. Ερμόλαος). Ακόμη, 
δυο Επιλαρχίες Αρμάτων και ένα 
Μηχανοκίνητο Τάγμα Πεζικού βρί-
σκονται στο Νέο Χωριό Κυθρέας, 
και άλλο ένα στη Βώνη, κάτω από 
τη Διοίκηση της 14ης Ταξιαρχίας. 
Ενώ στο Κιόνελι σταθμεύουν, υπό 
την ΤΟΥΡΔΥΚ, άλλα δύο μηχα-
νοκίνητα τάγματα πεζικού.

Δυνάμεις Πυροβολικού
Αναλυτικά οι δυνάμεις Πυρο-

βολικού που υποστηρίζουν τις πιο 
πάνω Μεραρχίες αλλά και το Σώμα 
Στρατού έχουν ως εξής:

Άγιος Βασίλειος: Δυο Μοίρες, 
σύνολο 36 αυτοκινούμενα πυρο-
βόλα, Μ – 52Τ1, 155 χιλιοστών με 
βεληνεκές 40 χιλιόμετρα.

Κιόνελι: Μια Μοίρα, 24 αυτο-
κινούμενα πυροβόλα 155 χιλ. Μ 
– 52Τ1, 8 πυροβόλα «Firtina» των 
155 χιλ., 12 πυροβόλα των 203 χιλ. 
με βεληνεκές 24 χιλιόμετρα και 18 
Πολλαπλοί Εκτοξευτές Πυραύλων 
(ΠΕΠ) των 40 σωλήνων έκαστος 
με βεληνεκές 40 χιλιόμετρα. Στο 
Κιόνελι βρίσκεται και μια Μοίρα 
18 αυτοκινούμενων πυροβόλων 
Μ-52Τ1 της ΤΟΥΡΔΥΚ.

∆ίκωμο: Μια Μοίρα, 18 ρυμουλ-
κούμενα πυροβόλα 155 χιλ. Μ114.

Κυθραία: Δύο Μοίρες με σύ-
νολο 24 αυτοκινούμενα πυροβόλα 
155 χιλ. (12 εξ αυτών είναι Μ - 
52Τ1 και άλλα 12, M - 44 T1).

Τύμπου: Μια Μοίρα με 18 
πυροβόλα 155 χιλ., Μ - 52Τ1.

Μαραθόβουνο: Μια Μοίρα 
18 Μ44-Τ1.

Άσσια: Μια Μοίρα με 18 πυ-
ροβόλα 155 χιλ., Μ - 52Τ1.

Τρεμετουσιά: Μια Μοίρα, 18 ρυ-
μουλκούμενα πυροβόλα 105 χιλ. με 
βεληνεκές 12 χιλιόμετρα. Βρίσκονται 
σε τρεις τοποθεσίες ανά 6 πυροβόλα: 
Αγιά, Τρεμετουσιά και Άρσος.

Πεντάγεια: Μια Μοίρα, 18 
ρυμουλκούμενα πυροβόλα 105 χιλ.

Κυρά: Μια Μοίρα, 18 αυτοκινού-
μενα πυροβόλα 155 χιλ., Μ - 52Τ1. 
Βρίσκονται σε τρεις χώρους ανά 6 
πυροβόλα: Κυρά, Αργάκι, Φιλιά.

Αμμόχωστος, Στρατόπεδο 
Καράολου: 18 ρυμουλκούμενα 
πυροβόλα 155 χιλ.

Ο Αττίλας διαθέτει 266 πυροβόλα 
και 18 εκτοξευτές, σύνολο 284. Κάθε 
εκτοξευτής διαθέτει 40 σωλήνες και 
μπορεί σε ελάχιστο χρόνο να προσβά-
λει με μεγάλο όγκο πυρός στόχους 
σε αποστάσεις έως και 40 χιλ.

Πλείστα των πυροβόλων βρίσκο-
νται σε χώρους τάξης και είναι έτοιμα 
για βολή μόλις δοθεί το πυρ. Αυτό 
συνιστά ένα απλό δείγμα της επιθετι-
κής διάταξης του Αττίλα στην Κύπρο, 
που αριθμεί περί τις 40 χιλιάδες. 

Εντός της ΕΕ
Πενήντα χρόνια μετά και η Κύ-

προς τελεί υπό κατοχή, χωρίς η 
Ελλάδα ν’ αναλάβει τις συμβατικές 
ευθύνες και χωρίς η Κύπρος να 

μεριμνήσει για την 
αξιόπιστη άμυνά της. 
Ούτε η Αθήνα, ούτε 
η Λευκωσία έχουν 
θέσει τις εξής θέσεις 
κατά τρόπο πειστικό 
ενώπιον της ΕΕ: 

Α) Επιβολή στρα-
τιωτικού εμπάργκο 
από την ΕΕ ενόσω 
η Κύπρος τελεί υπό 
κατοχή. Το αντίθετο 
συμβαίνει. Η Άγκυρα 
ψάχνει για την αγορά 
των Eurofighter και, ευτυχώς, που επί 
του παρόντος λέει όχι η Γερμανία. Β) 
Πώληση όπλων στην Κύπρο για να 
έχει αξιόπιστη αποτροπή εκ μέρους 
της ΕΕ και δη των κρατών μελών 
της κατά το μοντέλο της Ουκρανίας. 
Μάλιστα, στις κοινές πολιτικές των 
ΗΠΑ και της ΕΕ, η στήριξη προς 
την Ουκρανία γίνεται, εκτός των 
άλλων, στη βάση της υπεράσπισης 
της κυριαρχίας και της εδαφικής 
ακεραιότητας της χώρας αυτής, ενώ 
ταυτοχρόνως εκφράζεται η αντίθεση 
της Δύσης σε αναθεωρητικές πο-
λιτικές για αναβίωση παλαιών Αυ-
τοκρατοριών. Αυτά τα οποία 
καταλογίζονται στη Ρωσία δεν 
τα πράττει η Τουρκία από το 
1974 στην Κύπρο, στο Αιγαίο 
και αλλού; Γιατί δεν ηγέρθη το 
θέμα από την Ελλάδα και την 
Κύπρο εντός της ΕΕ; Γ) Περί-
ληψη του άρθρου 42, 7 των 
Συνθηκών που αναφέρει ότι, 
όταν δεχθεί επίθεση κράτος 
μέλος της ΕΕ από τρίτο κράτος 
ή από τρομοκρατικό κτύπημα, 
τα κράτη μέλη σπεύδουν να 
το στηρίξουν ακόμη και στρα-
τιωτικά. Σχετική δήλωση είχε 
γίνει από την ΕΕ μετά τις απειλές της 
Χεζμπολάχ σε βάρος της Κύπρου, 
αλλά όταν πέντε ημέρες αργότερα 
απείλησε η Τουρκία, που βρισκόταν, 
όπως αποδείχθηκε, πίσω από τον 
Νασράλα, οι Βρυξέλλες σώπασαν. 
Γιατί δεν τους υποδείχθηκε ότι θα 
έπρεπε να λεχθεί και για την Άγκυ-
ρα ό,τι για τη Χεζμπολάχ; Και γιατί 
δεν ζητούν να περιληφθεί μια τέτοια 
ρητή αναφορά στα συμπεράσματα 
ως μορφή διπλωματικής αποτρο-
πής, που οδηγεί σε προϋποθέσεις 
ασφάλειας; 

 
ΟΑΣΕ, αποτροπή, 
προπέτασμα καπνού… 

Πώς, όμως, να κινηθεί η πολι-
τική Αθηνών και Λευκωσίας επί 
ενός αυτονόητου άξονα θέσεων 

δικαίου και δημοκρατικών αρχών 
όταν εμπλέκονται σε παράλληλους 
διαλόγους για Ελλαδοτουρκικά 
και Κυπριακό, χωρίς η Άγκυρα να 
υποχωρεί ούτε κατά ένα ιώτα; Και, 
ως εκ τούτου, η Τουρκία κερδίζει  
άλλοθι. Διότι, πώς οι ημέτεροι θα 

κατηγορήσουν τον Αττίλα ότι κατέ-
χει την Κύπρο ή ότι αμφισβητεί την 
κυριαρχία της Ελλάδας και αριθμό 
νησιών της στο Αιγαίο, όταν η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη στηρίζει για 
τη θέση του ΓΓ του ΟΑΣΕ Τούρκο 
πρέσβη και πολιτικό του βαθέος 

κράτους; Ερώτημα νέο, συναφές 
με τα προηγούμενα: Πώς μπορεί 
να δικαιολογηθεί το γεγονός ότι η 
Ελλάδα δίνει «Πάτριοτ» στη Σα-
ουδική Αραβία και άλλα όπλα 
στην Ουκρανία, αλλά όχι ανάλογα 
οπλικά συστήματα στην Κύπρο; 
Στην Ουκρανία υπάρχει κατοχή, 
εδώ όχι; Γιατί δεν έρχονται στην 
Κύπρο τα γαλλικά «Μιράζ» που 
πωλεί η Ελλάδα; Μπορούν ή όχι 
να απαντηθούν αυτά τα βασικά 
ερωτήματα; Τι θα μας πει ο Έλλη-
νας Πρωθυπουργός; Ότι έρχεται 
για να εξαγγείλει την αποτροπή ή 
για προπέτασμα καπνού για τις 
αποτυχίες τού ελλαδοτουρκικού 
διαλόγου και του παράλληλου, 
που διεξάγεται στο Κυπριακό, 
που οδηγούν στην εμπέδωση 
της διπλής διχοτόμησης σε Αι-
γαίο και Κύπρο; 

14.07.2024

Ο χάρτης είναι αποκαλυπτικός. Απεικονίζει την τουρκική απειλή, όπως αυτή εκδηλώνεται από τις μονάδες του πυροβολικού, 
που βρίσκονται στα κατεχόμενα και στοχεύουν σε ζωτικούς χώρους, όπως είναι το Λιμάνι Λάρνακας, το Διεθνές Αεροδρόμιο 
Λάρνακας και περιοχές όπου βρίσκονται στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς. Με άσπρο διακεκομμένο αποτυπώνεται το βελη-
νεκές ώς τα 30 χιλιόμετρα και με μοβ χρώμα το βεληνεκές των 40 χιλιομέτρων, που διαθέτουν τα αυτοκινούμενα πυροβόλα 
των 155 χιλιοστών. Δεξιά, υπάρχει καταγραφή των δυνάμεων πυροβολικού ανά τύπο. Από τα 155 χιλιοστών, ρυμουλκούμενα 
και αυτοκινούμενα, ώς τα πυροβόλα 105 χιλιοστών και τους Πολλαπλούς Εκτοξευτές Πυραύλων που βρίσκονται στο Κιόνελι. 
Άλλα πυροβόλα είναι τουρκικής κατασκευής και προελεύσεως και άλλα αμερικανικά. Στο σύνολο φτάνουν στα 284.

Ο χάρτης αποτυπώνει τη διάταξη των αρμάτων μάχης του Αττίλα και των Μηχανοκίνητων μονάδων πεζικού, που είναι 
διάσπαρτα στην κατεχόμενη Κύπρο και έτοιμα ανά πάσα στιγμή, με την πρώτη διαταγή, να ξεκινήσουν στρατιωτικές επιχειρή-
σεις σε βάρος των ελεύθερων περιοχών της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αντί ο Έλληνας Πρωθυπουργός να στηρίζει ως Γενικό 
Γραμματέα του ΟΑΣΕ, εκπρόσωπο του τουρκικού βαθέoς κράτους, θα ήταν σοφότερο να καταθέσει μαζί με τον Πρόεδρο της 
Κυπριακής Δημοκρατίας αυτούς τους χάρτες, όχι μόνο στον ΟΑΣΕ αλλά και σε όλους τους διεθνείς οργανισμούς, εξηγώντας το 
αυτονόητο: Στην Κύπρο υπάρχει κατοχή που πρέπει να τερματιστεί. 

Ο Τούρκος Πρόεδρος 
δεν θα έρθει στην 
Κύπρο μόνο για τα 
πανηγύρια της 20ής 
Ιουλίου, αλλά θα 
συνοδεύεται από το 
καμάρι του τουρκικού 
στόλου, το μικρό 
αεροπλανοφόρο 
«Ανατολού», επί του 
οποίου οι Τούρκοι 
θέλουν να αποτυπώ-
σουν την αυτοκρατο-
ρική τους ισχύ. 
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Της κ. Ολγκίν: Ελαιόδενδρα και
Χαμένης Ικανότητας Εγκέφαλοι   

ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Π
ΡΑΓΜΑΤΙ πολύ 
χαριτωμένη τής 
κ. Μαρίας Άντζε-
λας Ολγκίν Κου-
εγιάρ η αναφορά 
στα ελαιόδενδρα 
της Κύπρου. Τα 

βρήκε, καθώς γράφει, να μοιάζουν 
με τα ελαιόδενδρα της χώρας της, 
της Κολομβίας. Βέβαια της πατρί-
δας της η χλωρίδα δεν είναι τόσο 
διάσημη σε όλον τον κόσμο για τις 
ελιές της. Μάλλον για τα... ναρκωτικά 
της είναι πασίγνωστη. Διαβόητη 
ανάμεσα στις χώρες που κατέχουν 
τα «σκήπτρα» παραγωγής και λα-
θρεμπορίου ναρκωτικών ανά την 
οικουμένη. Τα παράνομα καρτέλ της 
θεωρούνται «πρωταθλητές» στην 
παραγωγή και διακίνηση της κο-
καΐνης. Υπουργός Εξωτερικών της 
Κολομβίας διετέλεσε η κ. Ολγκίν, 
από το 2010 μέχρι το 2018. Τα 
παρανόμως διοχετευόμενα προ-
ϊόντα της κοκαΐνης συγκαταλέγονται 
ανάμεσα στις ουσίες πρόκλησης 
σοβαρής νευροπάθειας, ενίοτε και 
θανατηφόρας, καθώς αποφαίνεται 
και η Νευροεπιστήμη. Την οποία 
πιθανώς έχει μελετήσει κι η ίδια η 
κ. Ολγκίν, αφού και προς έκπληξη 
πάντων και πασών την επικαλέστηκε 
ονομαστικά στην Ανοικτή Επιστολή 
της για το Κυπριακό, που δημοσι-
εύτηκε στις 7 τρέχοντος. Απευθυ-
νόμενη προς ημάς τους Κυπρίους. 
Με την αρμοδιότητα όχι Νευρο-
λόγου αλλά της απεσταλμένης του 
Πορτογάλου Γ.Γρ. του ΟΗΕ Αντό-
νιο Μανουέλ ντε Ολιβέιρα Γκου-
τέρες. Επισκέφθηκε τρεις φορές εν 
τάχει το νησί μας. Με αποστολή 
την αναζήτηση «κοινού εδάφους» 
μεταξύ των απαιτήσεων του υπο-
τελούς φερεφώνου των Τούρκων 
Κατακτητών, επικεφαλής του παρά-
νομου Ψευδοκράτους του Αττίλα, 
Ερσίν Τατάρ και των απαντήσεων 
του Προέδρου της διχοτομημένης 
από τους Τούρκους επί 50 χρόνια 
Κυπριακής Δημοκρατίας, Νίκου 
Χριστοδουλίδη. Προς επανέναρξη 
της διαδικασίας των «διακοινοτικών» 
συνομιλιών.

ΑΣΦΑΛΩΣ οι διαδρομές της κ. 
Ολγκίν στο «άψε-σβήσε» επί κυπρι-
ακού εδάφους δεν της έδωσαν την 
ευκαιρία να εντοπίσει στην ύπαι-
θρο μαζί με τα ελαιόδενδρα, που 
χάρηκε, και τα εξίσου πασίγνωστα 
χαρουπόδενδρά μας. Ούτε κι είναι 
πιθανό κάποια ή κάποιος από τους 
αυτόχθονες συνομιλητές της να της 
εξήγησε τον διαχρονικής αξίας 
συμβολισμό που με τα δύο αυτά 
δένδρα υποδεικνύει ο ποιητής μας, 
ο Κώστας Μόντης, στους στίχους 
του: «Χρόνια σκλαβκιές ατέλειωτες 
/ Τον πάτσον τζιαι τον κλώτσον τους 
/ Εμείς τζιαμαί, ελιές τζιαι τερατσιές 
/ πάνω στον ρότσον τους»...

Άλλωστε, του παρακμάζοντος 

πολιτεύματός μας οι ταγοί εξα-
ντλούνται με άλλους στίχους που 
τους έδοξε ότι εξυπηρετούν, προς 
εντυπωσιασμόν, τους ολοφυρμούς 
της αλληλο-φαγωμάρας τους. Έχει, 
όμως, εν παρενθέσει, μια κάποια 
σημασία τούτο το γεγονός:

- Οι νυν αλληλο-επικρινόμενοι 
δημοσίως καταχρώμενοι και στί-
χους «Πικραμένοι» τω όντι εκ της 
απώλειας της εξουσίας δημαγω-
γοί (με την έννοια του δημαγωγού 
που είχε προσάψει μαστιγωτικά ο 
αρχαίος μας Αριστοφάνης το 424 

π.Χρ. στον Κλέωνα Κλεαινέτου), 
την πιο κρίσιμη για την Κύπρο 
ώρα τής μόνης παλλαϊκής απόφα-
σης, είχαν διαπρέψει εν ομοχειρία 
τασσόμενοι απέναντι κι ενάντια σ’ 
εκείνο το «Εμείς Τζιαμαί» του Μό-
ντη. Παρασύροντας και το 24% 
εκ του Σολωμικού «δυστυχισμέ-
νε μου λαέ, καλέ κι ηγαπημένε / 
παντοτ’ ευκολοπίστευτε και πάντα 
προδομένε»...

- Γνωρίζει βέβαια η κ. Ολγκίν 
- πρέπει να γνωρίζει - λόγω της 
αποστολής που ανέλαβε και από 
την «Εκτενή Έρευνα στην ιστορία 

του νησιού» που η ίδια γράφει 
πως έκανε, ότι:

- Αποκορύφωμα της αποτυχίας 
του ΟΗΕ υπήρξε το «τεχνούργημα» 
Βρετανών και Αμερικανών (από 
δεκαετίες παγκοσμίως γνωστών 
συναυτουργών της πολύτιμής τους 
συμμάχου Τουρκίας στην πρω-
το-δημιουργία και τη διαιώνιση 
του κυπριακού προβλήματος),  το 
οποίο, από το 2002 έλαβε τ’ όνο-
μα τού τότε Γ.Γρ. ως «λύση Ανάν» 
και το οποίο απέρριψε το 2004 
ο κυπριακός λαός. Ανυπάκουος 

ακόμη και στις «με το χέρι εις το 
ευαγγέλιο» ηγεσίες των μεγαλύ-
τερων κομμάτων του...

ΕΝΤΟΥΤΟΙΣ, η δική της Ανοι-
κτή Επιστολή, εκ του περιεχομέ-
νου της, δημιουργεί μια σειρά από 
εύλογες υπόνοιες ότι:

- ΑΦ’ ΕΝΟΣ φαίνεται πως ακρο-
άσθηκε ευπειθώς, από την «Κοι-
νωνία των Πολιτών», περισσότερο 
ίσως τους αθεραπεύτως απαρη-
γόρητους και εισέτι πικραμένους 
για το συντριπτικό 76% ΟΧΙ στη 
«λύση Ανάν» της κρίσιμης ώρας 
εκείνου του Σαββάτου 24η Απρι-

λίου 2004 του Δημοψηφίσματος.
- ΑΦ’ ΕΤΕΡΟΥ, μαζί με τους 

πιο εξειδικευμένους για το Κυπρι-
ακό υπηρεσιακούς φακέλους των 
Βρετανών «pen holders» του ΟΗΕ, 
έχει ενδιατρίψει και σε αποστάγ-
ματα απ’ τα box files εκείνων των 
παλαιών made in USA χρηματο-
δοτημένων Σεμιναρίων προς ιθαγε-
νείς opinion leaders (διαμορφωτάρχες 
Κοινής Γνώμης) για τη  «μετεξέλιξη» 
του Κυπριακού ως Ψυχολογικού 
Προβλήματος των ιθαγενών.

- Κραυγαλέα ενδεικτικό τεκμή-
ριο, για τη βασιμότητα τής περί 
«Ψυχολογικού» εκδοχής, αποτε-
λούν όσα η ίδια η κ. Ολγκίν αναφέ-
ρει στην Ανοικτή Επιστολή της για 
την «Ιστορία του Πόνου». Και ιδίως 
η επινόησή της να επιστρατεύσει 
«Γνώσεις στη Νευροεπιστήμη». Δεν 
ανέφερε ποιους Νευρο-Επιστή-
μονες, Ψυχολόγους, Ψυχιάτρους, 
ή ποίων συναφών ειδικοτήτων τα 
συγγράμματά συμβουλεύτηκε. Απο-
φάνθηκε όμως και το έγραψε με 
την υπογραφή της η Κολομβιανή 
απεσταλμένη, ότι:

«Σημαντικές γνώσεις στη Νευ-
ροεπιστήμη έχουν διευρύνει την 
κατανόηση για ορισμένες συμπε-
ριφορές στην Κύπρο. Σύμφωνα με 
αυτές, ο εγκέφαλος αντιλαμβάνεται 
την πραγματικότητα συγχωνεύο-
ντας τις πεποιθήσεις του παρελ-
θόντος με νέες εμπειρίες. Αυτές οι 
πεποιθήσεις, που σχηματίστηκαν, 
κληρονομήθηκαν και ενισχύθη-
καν κατά τη διάρκεια της παιδικής 
ηλικίας, είναι βαθιά ριζωμένες 
στον ΕΓΚΕΦΑΛΟ, Ο ΟΠΟΙΟΣ  
ΧΑΝΕΙ ΤΗΝ ΙΚΑΝΟΤΗΤΑ να 
αφομοιώνει νέες πληροφορίες. 
Ως αποτέλεσμα, όταν ένα οδυνηρό 
παρελθόν διδάσκεται επανειλημ-
μένα, καθίσταται αδύνατο για τους 
ανθρώπους να είναι ανοιχτοί στην 
αλλαγή και να πιστεύουν σε μια 

ελπιδοφόρα εναλλακτική για ένα 
καλύτερο μέλλον»...

ΜΕ... ΧΑΣΙΜΙΑ, λοιπόν, την 
ικανότητα του εγκεφάλου οι 
Κύπριοι. Το διέγνωσαν δημοσί-
ως κι ενυπογράφως οι Γνώσεις 
Νευροεπιστήμης της Κολομβια-
νής απεσταλμένης του Γ.Γρ. του 
ΟΗΕ. Δεν διευκρίνισε σε ποιων 
τις «ορισμένες συμπεριφορές στην 
Κύπρο» διέγνωσε επακριβώς η 
ίδια, την Ανικανότητα Εγκεφά-
λου. Το διετύπωσε γενικώς και 
αορίστως για όλους. Είναι προς το 
παρόν άγνωστο εάν στις κατ’ ιδίαν, 
μη δημόσιες, γνωματεύσεις της, 
εκτοξεύει βαρύτερες προσβολές και 
υβριστικότερους χλευασμούς κατά 
του κυπριακού λαού. Παρήγγειλε 
όμως και γραπτώς ότι οι Κύπριοι... 
της λειψής ικανότητας εγκεφάλου, 
οφείλουν «να ενθαρρύνουν και να 
πιέσουν τους ηγέτες τους».

- Προς ποια όμως συγκεκριμέ-
νη από τις όποιες προτεινόμενες 
κατευθύνσεις «να πιέσουν τους 
ηγέτες», απέφυγε επίσης να γράψει 
ανοικτά στην Ανοικτή Επιστολή 
της. Περιορίστηκε σε γενικολογίες 
ευχολογίου. Γνώριμες ανέκαθεν 
ακόμη και στους ενταύθα Χαμένης 
Ικανότητας Εγκεφάλους.

ΠΡΑΓΜΑΤΙ: Από παιδάκια τη 
δεκαετία του 1950 γηράσκοντες 
πλέον τη δεκαετία του 2020 αεί 
διδασκόμενοι, ιδίως εκ της ιστορίας 
και των τραγωδιών τα παθήματα - 
μαθήματα, οι αυτόχθονες τής από 
αρχαιοτάτων χρόνων ανέκαθεν ελ-
ληνικής πλειονότητας της νήσου, 
παρ’ ότι συκοφαντούμενοι από 
τους «χαμένης ικανότητας εγκε-
φάλους» της κ. Απεσταλμένης, 
έχουν ατράνταχτα ΡΙΖΩΜΕΝΕΣ 
τις διαρκώς αποδεικνυόμενες 
βεβαιότητες, ανεξαιρέτως αντι-
ληπτές «παρ᾽ ἀνθρώποις  τοῖς 
νοῦν ἔχουσι»... 

ΜΕ... ΧΑΣΙΜΙΑ, λοιπόν, την ικανότητα του 
εγκεφάλου οι Κύπριοι. Το διέγνωσαν δη-
μοσίως κι ενυπογράφως οι Γνώσεις Νευ-
ροεπιστήμης της Κολομβιανής απεσταλ-

μένης του Γ.Γρ. του ΟΗΕ. Δεν διευκρίνισε 
σε ποιων τις «ορισμένες συμπεριφορές 

στην Κύπρο» διέγνωσε επακριβώς η ίδια, 
την Ανικανότητα Εγκεφάλου. Το διετύ-
πωσε γενικώς και αορίστως για όλους. 
Είναι προς το παρόν άγνωστο εάν στις 
κατ’ ιδίαν, μη δημόσιες, γνωματεύσεις 

της, εκτοξεύει βαρύτερες προσβολές και 
υβριστικότερους χλευασμούς κατά του 

κυπριακού λαού 

Φωτογραφία από τη συνάντηση της Κολομβιανής απεσταλμένης του Γ.Γρ. ΟΗΕ κ. Μαρίας Άντζελας Ολγκίν Κουεγιάρ, με τον Κύπριο ΠτΔ Νίκο Χρι-
στοδουλίδη στο γραφείο του, 11 Μαρτίου 2024.
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Σ
τις 5 Σεπτεμβρίου 
1976 διεξήχθησαν 
οι πρώτες βουλευτι-
κές εκλογές μετά την 
τουρκική εισβολή, 
ζώντος του Προ-
έδρου Μακαρίου 

και με έντονα ακόμα τα σημάδια 
του εμφυλιοπολεμικού κλίματος. 
Οι πολίτες ήταν χωρισμένοι σε 
Μακαριακούς και Γριβικούς, σε 
δημοκράτες-αντιστασιακούς και 
σε πραξικοπηματίες-χουντικούς, 
παρά τον κλάδο ελαίας που ο Μα-
κάριος έφερε μετά την επιστροφή 
του στην Κύπρο (7/12/1974). Τις 
35 έδρες της τότε Βουλής διεκ-
δικούσε συνδυασμός τριών κομ-
μάτων: ΑΚΕΛ, ∆ΗΠΑ και Ε∆ΕΚ, 
που υποστήριξαν τον ανεξάρτητο 
Τάσσο Παπαδόπουλο. Ο δεύτερος 
συνδυασμός αποτελείτο από τον 
∆ημοκρατικό Συναγερμό με επι-
κεφαλής τον Γλ. Κληρίδη και το 
∆ημοκρατικό Εθνικό Κόμμα (∆ΕΚ) 
του Τάκη Ευδόκα. Και,  τέλος, 11 
ανεξάρτητοι υποψήφιοι. 

Τι συνέβη σ’ εκείνες τις εκλογές; 
Ενώ ο ∆ΗΣΥ-∆ΕΚ πέτυχε ποσοστό 
27,60%, δεν κέρδισε καμία έδρα! 
Αυτή ήταν η «δημοκρατία» της τότε 
εποχής. Η «Σημερινή»  ιδρύθη-
κε στις 3/2/1976, ως ανεξάρτητη 
εφημερίδα των συντακτών-ιδρυτών 
της. Όταν προκηρύχθηκαν οι βου-
λευτικές εκλογές, χωρίς να χάνει τη 
συντακτική ανεξαρτησία και ελευ-
θερία της, κρίθηκε ότι όφειλε να 
υπερασπιστεί και να υποστηρίξει 
τον Γλ. Κληρίδη, που καθυβριζόταν 
από τη συνεργασία ΑΚΕΛ, ∆ΗΠΑ, 
Ε∆ΕΚ, ως δήθεν πραξικοπηματίας. 

Ο γράφων έγραψε προεκλογι-
κά ένα εκτενές κείμενο-ανάλυση 
(εκτός πολλών άλλων) γιατί έπρεπε 
να ψηφίσουμε ∆ημοκρατικό Συ-
ναγερμό και Γλ. Κληρίδη. Αυτό 
είχε ως αποτέλεσμα εσωτερικές 
διαφωνίες στη σύνταξη της «Σ» 
και την αποχώρηση τού εκ των 
ιδρυτών της, ∆. Παπαδημήτρη. 
Η «Σ» και οι συντάκτες της για 
χρόνια υπερασπίζονταν την πο-
λιτική ∆ΗΣΥ και Κληρίδη - χωρίς 
να είναι ποτέ όργανό τους -  και 
τον προέβαλαν ως την «άνοιξη», 
μέχρι που ήρθε η μεγάλη ρήξη 
με το σχέδιο Ανάν.

Γιατί τα θυμόμαστε όλα αυτά; 
∆ιότι ο σημερινός ∆ΗΣΥ δεν είναι 
ο αγωνιστικός, πατριωτικός ∆ΗΣΥ 
του 1976, του 1980, του 1990. 
Είναι τραγική καρικατούρα μιας 
άλλοτε δυναμικής και δυνατής 
εθνικόφρονος παράταξης, που δεν 
διαφέρει και πολύ από το αρτηριο-
σκληρωμένο ΑΚΕΛ. Τους άλλοτε 
ιστορικούς ηγέτες του κόμματος 
σήμερα διαδέχθηκαν παφλάζοντα 
και φλυαρούντα μειράκια, που προ-
καλούν γέλωτες με την επίκληση 
της «Κληριδικής κληρονομιάς», για 

να δικαιολογήσουν την ανεπάρ-
κειά τους. Η σημερινή ηγεσία του 
∆ΗΣΥ είναι ένα κακέκτυπο μωρο-
φιλόδοξων μικροκομματιζόντων, 
που δεν έχουν ούτε το ανάστημα, 
ούτε το ήθος, ούτε την  ικανότητα ν’ 
ανασηκώσουν ένα ιστορικό κόμμα, 
που ούτε τα ράκη του δεν μπορεί 
πια να συμμαζέψει. 

Αίφνης, αλλ’ όχι ανεξήγητα, 
παλαιοί δήθεν αγαπημένοι «συ-
ναγωνιστές» (έτσι εμφανίζονταν 
στην εξαπατημένη συναγερμι-
κή πλέμπα), σήμερα αλληλοδά-
κνωνται ως νεαροί μολοσσοί. Ο 
ένας… ελέφαντας στην Πινδάρου, 
ο άλλος πικραμένος κατήγορος. Ο 
τέως Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 

και πρόεδρος του ∆ΗΣΥ, Ν. Ανα-
στασιάδης, σε συνέντευξή του σε 
podcast του Αντ1, ρωτήθηκε για 
πολλά και ειδικά για το Κυπρια-
κό. Απαντώντας σε πρόκληση του 
Αβέρωφ Νεοφύτου, να αποκαλύψει 
όσα κατ’ ισχυρισμόν συζητήθηκαν 
στο ξενοδοχείο Peninsula, στη Νέα 
Υόρκη, είπε: 

«∆εν θέλω ν’ ασχολούμαι με 
πικραμένους […]. Εκείνο που 

θέλω να πω στον κύριο Νεοφύ-
του που ερωτά, να ανατρέξει στα 
ημερολόγιά του, για να θυμηθεί 
εάν ενημερώθηκε ή όχι, τι ελέχθη 
και τι δεν ελέχθη στη συνάντηση 
του Σεπτέμβρη του 2018 στη Νέα 
Υόρκη». Ο Αβέρωφ Νεοφύτου σή-
κωσε το γάντι και με… ποιητικό 
τρόπο απάντησε: «∆εν έφταιγεν 
ο ίδιος, τόσος ήτανε…/ Τάχα η θέ-
λησή σου λίγη,/ τάχα ο πόνος σου 
μεγάλος,/ η ζημιά ήτανε στο ζύγι/, 
πάντα φταίει κάποιος άλλος», σε 
στίχους Μαν. Αναγνωστάκη. Είναι 
γνωστό ότι ανέκαθεν οι προσωπικές 
και πολιτικές σχέσεις Αναστασιά-
δη-Αβέρωφ δεν ήταν οι καλύτε-
ρες. Απλώς συγκαλύπτονταν υπό 

τον μανδύα μιας ψευδεπίγραφης 
«ενότητας του κόμματος».

Οι πανηγυρισμοί και οι ενα-
γκαλισμοί στις εξέδρες ήταν για 
το θεαθήναι τοις αφελέσι, για να 
εμπαίζονται αδίστακτα οι γνήσιοι 
συναγερμικοί, που νόμιζαν ότι είχαν 
τους καλύτερους, αξιότερους και πιο 
αδιάφθορους ηγέτες. Το θέαμα που 
σήμερα εμφανίζουν ξανά οι Ανα-
στασιάδης-Αβέρωφ είναι ενδεικτικό 

της τραγικής και συνάμα κωμικής 
κατάστασης, στην οποία περιήλθε 
ένα κόμμα που, από της ιδρύσεώς 
του, ευαγγελίστηκε τις ωραίες αρχές 
της δημοκρατίας, της ελευθερίας, της 
αξιοκρατίας, της απελευθέρωσης 
χωρίς να παραδώσει ελάττω την 
πατρίδα. Και πού κατάντησε; Με 
έναν ελέφαντα-Αναστασιάδη να τα 
κάνει ρημαδιό στο εσωτερικό, ενώ 
όφειλε να λογοδοτεί για την ολέθρια 
«προίκα», που άφησε στον εκλεκτό 
μαθητή του, Ν. Χριστοδουλίδη. Και 
με έναν πικραμένο αλλ’ αδιόρθωτο 
Αβέρωφ με μνήμη χρυσόψαρου.

∆εν είναι αυτός ο συχνός, ενα-
βρυνόμενος επισκέπτης ξένων πρε-
σβειών, ο υμνολόγος «αδηρίτων 
πραγματικοτήτων» και ο προάγ-
γελος «καλοκαιριάτικων τσουνά-
μι», που με δοξαστικούς λόγους 
αναφερόταν στον Αναστασιάδη; Σε 
μιαν από τις πολλές φανφαρόνικες 
ομιλίες του (2/7/2020, στο Σκαλί 
Αγλαντζιάς), ο Αβέρωφ επιδόθη-
κε σε ένα αηδές γλείψιμο του τότε 
Προέδρου: «Με άξιο καπετάνιο τον 
Πρόεδρό μας, τον Νίκο Αναστασι-
άδη (…) διαφυλάξαμε τη δημόσια 
υγεία (…). Ο Νίκος Αναστασιάδης 
είχε, το 2013, ν’ αντιμετωπίσει μια 
δημοσιονομική, τραπεζική κρίση 
και τα κατάφερε. Το 2020 είχε ν’ 
αντιμετωπίσει μια παγκόσμια κρίση 
με την πανδημία και τα κατάφερε 
και πάλι. Συγκρίθηκε με παγκό-
σμιους ηγέτες και είναι από τους 
λίγους που έχουν να επιδείξουν 
τέτοιαν επιτυχία». 

Αυτός ο… καταξιωμένος και παγκό-
σμιας εμβέλειας ηγέτης, κατηγορού-
μενος για διαφθορά, αναθεματίζεται 
ως ο ελέφαντας που κατερείπωσε τον 
∆ΗΣΥ. Σε συνέντευξή του («Φιλελεύ-
θερος», 3/9/2023), και απαντώντας σε 

ερώτηση της εκλεκτής συναδέλφου, 
Ανδρούλας Ταραμουντά, ο Ν. Αναστα-
σιάδης ξεκαθάρισε: «Ούτε πολιτικός 
συνταξιούχος ή αόρατος ελέφαντας 
αισθάνομαι και, βεβαίως, ούτε και 
‘‘ταύρος εν υαλοπωλείω’’ (…). Όσον 
αφορά τον ατυχή χαρακτηρισμό, πως 
λειτούργησα ως αόρατος ελέφαντας 
κατά τη διάρκεια των εκλογών, με 
θλίβει γιατί στην προσπάθεια δη-
μιουργίας άλλοθι και μετακύλισης 
ευθυνών εις ώμους άλλων, προσετέθη 
άλλο ένα σφάλμα στη σωρεία λαθών 
που διέκριναν τις αποφάσεις αλλά 
και την όλη προεκλογική εκστρα-
τεία από ιδρύσεως του κόμματος». 
Για πρώτη φορά στην ιστορία του, 
ο ∆ΗΣΥ έμεινε εκτός εξουσίας και 
εμφανίζει εικόνα αλλοπρόσαλλης, 
εσωστρεφούς αντιπολίτευσης-συ-
μπολίτευσης.

Φέτος έκλεισε τα 48 χρόνια του. 
Ο ∆ΗΣΥ είναι, λογικά, σε ηλικία 
πολιτικής ωριμότητας. Ακόμα 
παιδιαρίζει, ανοητολογώντας! Η 
ηγεσία του επιμένει να προκαλεί με 
δηλώσεις και παιδιάστικες συμπε-
ριφορές, ενώ όφειλε ν’ αντιληφθεί 
την τεράστια σημασία της πολιτικής 
σιωπής και, κυρίως, της εδαφιαίας 
συγγνώμης για όσα έπραξε ενα-
ντίον του  τόπου. Αυτό το άλλοτε 
εθνικόφρον κόμμα ελεύθερων, 
αγωνιστών, πατριωτών και έντι-
μων Ελλήνων, αναδεικνύεται στον 
χείριστο, επικίνδυνο, διαπρύσιο 
κήρυκα της τουρκοδιζωνικής τε-
ρατουργίας, η οποία θα καταλύσει 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία και θα 
τουρκέψει-ισλαμοποιήσει την Κύ-
προ. Και η νυν Πρόεδρος, Αννίτα 
∆ημητρίου, στοιχισμένη με τους 
Αναν-ιστές Αναστασιάδη-Αβέρωφ, 
αναμέλπει τσιρίζοντας σπαστικά, 
«διζωνική, διζωνική, διζωνική».

Ο ελέφαντας Αναστασιάδης, ο πικραμένος Αβέρωφ
και το κατάντημα του άλλοτε υπερήφανου ∆ΗΣΥ ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο ∆ΗΣΥ είναι, λογικά, σε ηλικία πολιτικής 
ωριµότητας. Ακόµα παιδιαρίζει, ανοητο-
λογώντας! Αυτό το άλλοτε εθνικόφρον 
κόµµα ελεύθερων, αγωνιστών, πατριω-
τών και έντιµων Ελλήνων, αναδεικνύε-

ται στον χείριστο, επικίνδυνο, διαπρύσιο 
κήρυκα της τουρκοδιζωνικής τερατουρ-

γίας, η οποία θα καταλύσει την Κυπριακή 
∆ηµοκρατία και θα τουρκέψει-ισλαµοποι-

ήσει την Κύπρο

14.07.2024
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Φ
ως σε αθέατες 
πτυχές της 
Ι σ τ ο ρ ί α ς , 
κατά την 
π ε ρ ί ο δ ο 
1971-1974, 
ρίχνει το 

νέο έργο του ∆ρος Γιάννου Χα-
ραλαμπίδη, με τίτλο «Εμφύλιος 
Πόλεμος: ΕΟΚΑ Β›, Παρακράτος 
και Χούντα». To βιβλίο αναλύει 
πολυδιάστατα και σε βάθος τα 
τραυματικά γεγονότα της περιό-
δου, με αδιάσειστα στοιχεία και 
έγγραφα, που βγαίνουν για πρώτη 
φορά στην επιφάνεια. 

To τρίτομο έργο του ∆ρος Χα-
ραλαμπίδη παρουσιάστηκε την πε-
ρασμένη Τρίτη, σε μία κατάμεστη 
Αίθουσα Τελετών του Πολιτιστι-
κού Ιδρύματος της Ιεράς Μονής 
Κύκκου. Την παρουσίαση του 
βιβλίου παρακολούθησαν, τόσο 
υποστηρικτές και συνεργάτες του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, όσο 
και ηγέτες της ενωτικής παράτα-
ξης και συνεργάτες του Στρατηγού 
Γρίβα. Το βιβλίο παρουσίασαν ο 
Καθηγητής της Νομικής Σχολής του 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας, Αχιλ-
λέας Αιμιλιανίδης, ο ∆ιεθνολόγος, 
Πρόεδρος του ΚΥΚΕΜ, Χρίστος 
Ιακώβου και ο Υποστράτηγος εν 
αποστρατεία, Ντίνος Στυλιανού. Συ-
ντονιστής ήταν ο Συνταγματάρχης 
εν αποστρατεία, Άντης Λοΐζου. Η 
εκδήλωση έκλεισε με αντιφώνηση 
από τον συγγραφέα. 

«Η ιστορία µέσα από µία 
διαφορετική διάσταση»

Ο Συνταγματάρχης εν αποστρα-
τεία, Άντης Λοΐζου, στην εναρκτήρια 
ομιλία του ανέφερε πως το βιβλίο, 
παρουσιάζει την Ιστορία από μία 
διαφορετική διάσταση απ’ όλα 

όσα βιβλία έχουν γραφτεί μέχρι 
στιγμής. Ο συγγραφέας σ’ αυτό το 
βιβλίο, συνέχισε, «παραθέτει μία 
ενδελεχή έρευνα, μέσα από διάφο-
ρες πηγές, έχει πάρει πάρα πολλές 
συνεντεύξεις από πρωταγωνιστές και 
κύρια στελέχη όλων των πλευρών, 
και ερχόμαστε 50 χρόνια μετά το 
πραξικόπημα και την εισβολή να 
έχουμε αυτό το πόρισμα». 

«Αυτή είναι η πλέον 
ώριµη συγγραφική 
του εργασία» 

Ο Αχιλλέας Αιμιλιανίδης, με τη 
σειρά του, αρχικά ανέφερε πως είχε 
την ευκαιρία και στο παρελθόν να 
παρουσιάσει και άλλα βιβλία του 
∆ρος Γιάννου Χαραλαμπίδη, αλλά 
θεωρεί πως αυτή είναι η πλέον 
ώριμη συγγραφική του εργασία. 
«Έχει οπωσδήποτε μελετήσει εξο-
νυχιστικά μια κρίσιμη περίοδο, 
και με δεδομένο ότι φέτος είναι 
δυστυχώς τα 50χρονα από το 
πραξικόπημα και την εισβολή, 
είναι ιδιαίτερα επίκαιρο. Το βιβλίο 
περιλαμβάνει γερή ανάλυση και 
βιβλιογραφία, πρωτογενές υλικό 
μέσω συνεντεύξεων και μέσω εγ-
γράφων και περιλαμβάνει πράγ-
ματι μία ολοκληρωμένη θεώρηση 
πολλών πτυχών της περιόδου, που 
έχουν να κάνουν με το κομμάτι 
της βίας. Η περίοδος στην οποία 

επικεντρώνεται ο Γιάννος είναι 
η περίοδος 1971-74, εντούτοις 
ξεκινά από πιο νωρίς, συζητά τη 
γένεση και λειτουργία της οργάνω-
σης που λεγόταν ‘‘εθνικό μέτωπο’’. 
Συζητά το πλαίσιο της δολοφονίας 
του Γιωρκάτζιη και της απόπειρας 
δολοφονίας του Μακαρίου. Αλλά 
νομίζω πως η βασική συμβολή 

του βιβλίου έχει να κάνει με την 
ιστορία της ΕΟΚΑ Β. Το βιβλίο του 
Γιάννου νομίζω ότι είναι η πρώτη 
απόπειρα μιας ολοκληρωμένης 
συγγραφής της ιστορίας της ΕΟΚΑ 
Β. Θεωρώ ότι το ενδιαφέρον της 
συμβολής του συγγραφέα είναι ότι 
προσπαθεί να δει εσωτερικά την 
ΕΟΚΑ Β, δηλαδή με τον τρόπο που 
σκέφτονταν ο Γρίβας και τα στελέχη 
της. Ο συγγραφέας περιορίζεται 
περισσότερο σε γεγονότα και στην 
ανάλυσή τους παρά στην απόδο-

ση χαρακτηρισμών ή επιθέτων εις 
τους πρωταγωνιστές. Υπάρχουν 
πολλές περιπτώσεις, στις οποίες 
προσπαθεί να βρει το δίκαιο το 
οποίο μπορεί να είχε η κάθε πλευ-
ρά. Και είναι χαρακτηριστικό αυτού 
ότι σε κάποια στιγμή αποκαλεί τον 
Μακάριο μέχρι και προφητικό ως 
προς λόγια που είπε. Θεωρώ ότι η 
συμβολή του είναι σημαντική εις 
τον ιστορικό διάλογο γι’ αυτήν τη 
χρήσιμη περίοδο. Είναι χαρακτη-
ριστικό ότι, σε κάποιες περιπτώ-
σεις, περιλαμβάνει και σχόλια ή 
απαντήσεις των πρωταγωνιστών 
ακόμα και για πρόσφατα γεγονότα 
ή πρόσφατες δηλώσεις. Το βιβλίο 
είναι πράγματι γραμμένο με έναν 
τρόπο πολύ ευκολοδιάβαστο, παρά 
το ότι είναι ένα μεγάλο βιβλίο πέ-
ραν των 1000 σελίδων συνολικά». 

«Ένα πολύτιµο 
επιστηµονικό πόνηµα»

Ο Στρατηγός εν αποστρατεία, 
Ντίνος Στυλιανού, στη δική του 
ομιλία, ανέφερε πως «πρόκειται 
για ένα βιβλίο που θα μπορούσε 
κάποιος να το χαρακτηρίσει ως ένα 
χρήσιμο εργαλείο για όλους όσοι  
ανησυχούν, μελετούν, χαράσσουν 
στρατηγικές και έχουν την ευθύνη 
διαχειρίσεως του εθνικού μας θέ-
ματος, για αποφυγή επανάληψης 
των λαθών του παρελθόντος. Ένα 

πολύτιμο επιστημονικό πόνημα,  
που δεν καταπιάνει μονοδιάστατα 
την ιστορική πλευρά των τραυ-
ματικών γεγονότων, αλλά αυτά 
καταγράφονται, αναλύονται σε 
βάθος, συνεξεταζόμενα υπό το 
πρίσμα των διεθνών σχέσεων, 
της γεωπολιτικής και γεωστρα-
τηγικής στο πλαίσιο της μεγάλης 
εικόνας του παγκόσμιου και των 
περιφερειακών συστημάτων ασφά-
λειας. Ο συγγραφέας φιλοδοξεί να 
σπάσει ιστορικά ταμπού, ισχύοντα 
αφηγήματα, ακόμα και μύθους 
που αφορούν την κυπριακή και 
ελληνική Ιστορία της περιόδου 
από το 1971 έως το 1974. Στην 
ουσία επιχειρείται να ξαναγραφτεί 
η Ιστορία αρχίζοντας από το 1960. 
Χωρίς προσωπολατρίες και προ-
καταλήψεις, εξετάζοντας τα ιστορι-
κά γεγονότα στη βάση παλαιών και 
νέων διασταυρωμένων γεγονότων, 

«Εµφύλιος Πόλεµος: ΕΟΚΑ Β 
Παρακράτος και Χούντα»: 

Η αποµυθοποίηση και αναθεώρηση της Ιστορίας 
Πώς διαλύθηκαν οι συντελεστές ισχύος και έπεσε η Κύπρος

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ 
nicolaouth@simerini.com 
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∆ρ Γιάννος Χαραλα-
µπίδης: «Στόχος του 

βιβλίου είναι να µην 
επαναληφθούν τα 
τραγικά γεγονότα 

του 1974»

Χρίστος Ιακώβου: 
«Είναι το προοίµιο 

στη νεότερη ιστορι-
ογραφία, το οποίο 

κάποιοι έχουν ονο-
µάσει αναθεωρητική 

Ιστορία»
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αναδεικνύοντας παράλληλα ανέκ-
δοτα έγγραφα, επιστολές, λοιπό 
αρχειακό υλικό που προέρχονται 
από τους Βρετανούς, τους Αμερι-
κάνους, τους Βούλγαρους, τους 
Τσεχοσλοβάκους, καθώς και τον 
ΟΗΕ, τα οποία φωτίζουν περαι-
τέρω τα ιστορικά γεγονότα. Φέρ-
νει στο φως άγνωστες πτυχές της 
σύγχρονης κυπριακής Ιστορίας. 
Πρωταγωνιστές της περιόδου απ’ 
όλες τις πλευρές καταθέτουν τις 
μαρτυρίες τους, επιβεβαιώνοντας 
ή απορρίπτοντας ισχυρισμούς. Η 
ταραχώδης περίοδος ξαναζωντα-
νεύει μέσα από την καταγραφή 
των γεγονότων τα οποία συνέθεταν 
μια εκρηκτική πολιτική ζωή, που 
κατέληξε στο πραξικόπημα και 
στην τουρκική εισβολή. Ο συγ-
γραφέας δεν περιορίζεται στην 
απλή καταγραφή γεγονότων. 
Μέσα από την ψυχρή και βαθιά 
ανάλυση θέτει στο μικροσκόπιό 
του κάθε πτυχή. Η έρευνα έρχεται 
να καλύψει τις τρεις μεγάλες πε-
ριόδους της σύγχρονης Ιστορίας, 
που καταγράφονται ξεχωριστά σε 
έκαστο τόμο του έργου, εξετάζο-
ντας τις αφορμές και τα αίτια του 
εμφυλίου πολέμου, πώς αυτός 
κλιμακώθηκε και ποιοι ήταν οι 
κύριοι πρωταγωνιστές. Τα πολ-
λαπλά ερευνητικά ερωτήματα 
του συγγραφέα καταδεικνύουν 
το βάρος και την ποιότητα της 
έρευνας. Η δε τεκμηρίωσή τους 
δεν αφήνει περιθώρια αμφισβη-
τήσεων». 

«Όπως πολύ ορθά επισημαίνεται, 
ο εμφύλιος πόλεμος επέφερε απο-
δυνάμωση των συντελεστών ισχύ-
ος και εξουδετέρωσε τους τρόπους 
υλοποίησης εθνικών στόχων, όπως 
ήταν η Ένωση ή ακόμα κι αυτής της 
Ανεξαρτησίας, δηλαδή του ενιαίου 
κράτους. Συμπερασματικά καταλή-
γοντας, όπως πολύ εύστοχα και με 
ευφυή τρόπο καταγράφει, ο εμφύλιος 
πόλεμος εξόντωσε τους αντιμαχό-
μενους και εξελίχθηκε σε έναν από 
τους μεγαλύτερους σύμμαχους της 
Τουρκίας. Δυστυχώς, ο εμφύλιος 
πόλεμος σε συνδυασμό με την έλ-
λειψη κοινής αποδεκτής πανεθνικής 
στρατηγικής, μοιραία επέφεραν τα 
καταστροφικά αποτελέσματα που 
βιώνουμε τις συνέπειές τους μέχρι 
και σήμερα. Ας διδαχθούμε από αυτά, 
έστω και την υστάτη». 

«Επιστημονική 
τεκμηρίωση περί 
του εμφυλίου πολέμου» 

Ο Χρίστος Ιακώβου είπε πως 
πρόκειται για ένα ογκώδες έργο, 
καρπό πολυετούς και πολύμορ-
φης ερευνητικής προσπάθειας. «Το 
βιβλίο καινοτομεί σε ό,τι αφορά 
τις πηγές τις οποίες χρησιμοποιεί. 
Για πρώτη φορά γραπτές πηγές 
έρχονται στο φως της δημοσιότη-
τας, εντασσόμενες σ’ ένα πλαίσιο, 
το οποίο αναλύει ο συγγραφέας 
και δεν παραμένει στο ερώτημα 
τού τι έγινε και πώς έγινε». 

«Όταν άνοιξα το βιβλίο, περίμενα 
κάτι να δω και το είδα. Κάτι το οποίο 
δεν συμβαίνει συχνά στη νεότερη 
ιστοριογραφία της Κύπρου είναι η 
εννοιολογική αποσαφήνιση. Όταν 

χρησιμοποιεί κάποιος έναν όρο ως 
τίτλο ενός βιβλίου, θα πρέπει να προ-
χωρήσει να εξηγήσει τι εννοούμε 
επιστημονικά “εμφύλιος πόλεμος”». 

»Θα σταθώ στα κεφάλαια στα 
οποία αναφέρεται ο Γιάννος και 
να πω ότι το εγχείρημα συγγραφής 
της νεωτέρας Ιστορίας της Κύπρου, 
ιδιαίτερα αυτής της περιόδου, έχει 
δύο στοιχεία: είναι ένα θελκτικό εγ-
χείρημα αλλά ταυτόχρονα και ριψο-
κίνδυνο. Θελκτικό γιατί αναφέρεται 
σε γεγονότα τα οποία πλείστοι εξ 

υμών βιώσαμε, θυμόμαστε και βιώ-
νουμε μέχρι σήμερα τις συνέπειές 
τους, άρα προκαλούν το αυτονόητο 
ενδιαφέρον. Και ριψοκίνδυνο γιατί 
θα πρέπει να προχωρήσει σε ερ-
μηνείες, οι οποίες είναι πέρα από 
τη λεγόμενη πολιτική ερμηνεία της 
Ιστορίας. Το ριψοκίνδυνο έχει να 
κάνει με την τόλμη και την εντιμό-
τητα, η οποία πρέπει να διακατέχει 
τον ερευνητή για να καταλήξει σε 
συμπεράσματα χωρίς να λαμβάνει 
υπόψη ακόμα και τις επιθέσεις που 
μπορεί να δεχθεί. 

»Το όλο πλαίσιο μέσα στο οποίο 

κινείται η ιστοριογραφική απόπειρα 
του Γιάννου Χαραλαμπίδη, το οποίο 
είναι θελκτικό μεν ριψοκίνδυνο δε, 
είναι το προοίμιο στη νεότερη ιστο-
ριογραφία, το οποίο κάποιος μπορεί 
να ονομάσει αναθεωρητική Ιστορία. 

»Το 1974 δημιούργησε νικη-
τές και ηττημένους, όπως και ο 
εμφύλιος πόλεμος στην Ελλάδα. 
Κατ’ επέκτασιν η όλη αντίληψη η 
οποία υπήρχε για την Ιστορία της 
Κύπρου σε πολύ μεγάλο βαθμό 
ήταν πολιτική και έπρεπε κάποιος, 
για να είναι πολιτικά ορθός, να κι-
νείται σε αυτήν τη λογική. Οπότε 
κυριάρχησε στις πρώτες απόπειρες 
καταγραφής της Ιστορίας της Κύ-
πρου η πολιτική αντίληψη. Σήμερα, 
με το έργο του Γιάννου, μπαίνουμε 
στην αναθεωρητική Ιστορία. 

»Καλωσορίζω αυτήν την προ-
σπάθεια, η οποία ευελπιστώ ότι 
θα έχει συνέχεια και στο μέλλον. 
Συγχαίρω τον Γιάννο γι’ αυτό το 
τρίτομο έργο, για το οποίο πιστεύω 
ότι θα είναι επί μακρόν σημείο 
αναφοράς και ανοίγει πλέον τον 
δρόμο για περαιτέρω έρευνα». 

«Έχω σύμμαχό μου 
την ιστορική αλήθεια»

Ο συγγραφέας στην αντιφώνησή 
του ανέφερε πως, «όταν είδα το 
κοινό, διερωτήθηκα πώς μπορεί 
να ακροβατεί κάποιος μεταξύ όλων 
αυτών των αντίρροπων δυνάμεων 
μιας περιόδου, που χρησιμοποι-
ούσαν τη βία και τα όπλα απ’ ό,τι 
την πολιτική σκέψη. Και είπα ότι 
έχω σύμμαχό μου την ιστορική 
αλήθεια, η οποία οτιδήποτε κι αν 
συμβεί, δεν μπορεί να αποκρυβεί. 

Στα 50 χρόνια από την κατοχή, 
προσπάθησα να πράξω αυτό που 
είπε ο αγαπητός Χρίστος: Μιαν 
αναθεώρηση της Ιστορίας». 

»Για να μπορέσω να φτάσω στο 
συμπέρασμά μου, θα έπρεπε να 
θέσω το κεντρικό ερώτημα αυτού 
του τρίτομου έργου και ήταν πώς 
ένας εμφύλιος πόλεμος διαλύει 
τους συντελεστές ισχύος; Αυτό είναι 
το ερώτημα. Και το ερώτημα αυτό 
απαντάται σε διάφορα επίπεδα. Το 
πρώτο επίπεδο είναι η εσωτερική 

κατάσταση και το δεύτερο επίπεδο 
είναι η διεθνής κατάσταση. Υπήρχαν 
τρεις πυλώνες στον εμφύλιο πόλεμο. 
Μακάριος – Γρίβας – Χούντα. Εγώ 
είμαι της άποψης ότι απετράπησαν 
τα χειρότερα, και γράφεται στο βι-
βλίο,  διότι ο Γρίβας και ο Μακάριος 
έπαιζαν ορθολογιστικό παιχνίδι. Το 
ίδιο και η Χούντα με τον Παπα-
δόπουλο. Όταν αφαιρέθηκε από 
το σκηνικό ο παράγοντας Γρίβας 
και Παπαδόπουλος, οδηγηθήκαμε 
σε μια κάθετη σύγκρουση και στο 
λεγόμενο ‘‘Chicken Game’’. Δηλαδή, 
ο Μακάριος πίστευε ότι θα μπο-
ρούσε ν’ ανατρέψει τη Χούντα και 

ο Ιωαννίδης ότι θα ανέτρεπε τον 
Μακάριο. Αυτό αποδεικνύεται μέσα 
από τις μαρτυρίες των πρωταγω-
νιστών, δηλαδή του Ιωαννίδη πώς 
εσκέφτετο, αλλά και του Μακάριου 
πώς εσκέφτετο. Τι είναι το ‘‘Chicken 
Game’’; Δηλαδή, δύο αυτοκίνητα 
βρίσκονται σε κάθετη σύγκρουση πι-
στεύοντας ο ένας εκ των δύο οδηγών 
ότι ο ένας θα πέσει στο κράσπεδο, 
οπότε θα είναι κότα. Ο Ιωαννίδης, 
επειδή είχε τα άρματα, πίστευε ότι 
ο Μακάριος θα ήταν η κότα. Τελικά 
ο Ιωαννίδης πέρασε πάνω από το 
Προεδρικό, πάνω από την Κύπρο, 
πάνω από τον Ελληνισμό και πάνω 
από τον ίδιο. Το τι ήταν η ΕΟΚΑ Β 
σε αυτό το παιχνίδι, για πρώτη φορά 
γράφεται μέσα από μαρτυρίες και 
έγγραφα που σπάζουν οι μύθοι σε 
δύο επίπεδα. Το ένα επίπεδο ήταν 
η ΕΟΚΑ Β του Γρίβα, το άλλο ήταν 
η ΕΟΚΑ Β μετά τον Γρίβα. 

»Προσπάθησα, πρώτον, να μην 
αγιοποιήσω κανέναν, δεύτερον, να 
μην είμαι δικαστής, τρίτον, να φέρω 
στην επιφάνεια στοιχεία που δεν 
έχουν ξαναέρθει, τέταρτον, να ψάξω 
τις ρίζες του εμφυλίου πολέμου -τον 
οποίο έχω καθορίσει γιατί είναι εμφύ-
λιος επιστημονικά-, πέμπτον, σέβομαι 
και τους νεκρούς και την πολιτική, 
κυρίως όμως σέβομαι την Ιστορία. 

»Το θέμα, για μένα, όμως, είναι 
να μην επαναληφθεί η τραγωδία 
του 1974 και η ΕΦ να μη μετα-
τραπεί από πυλώνας ασφάλειας 
σε πυλώνα αποσταθεροποίησης. 
Να μείνει πυλώνας αποτροπής. 
Άρα η εσωτερική συνοχή είναι 
σπουδαία υπόθεση, η πολιτική ωρι-
μότητα είναι σπουδαία υπόθεση. 
Γι’ αυτό είμαι και θα παραμείνω 
δημοκράτης, καταδικάζοντας και 
τη βία από οποιεσδήποτε παρά-
νομες οργανώσεις, όπως ήταν η 
ΕΟΚΑ Β, αλλά και την κρατική 
βία, δηλαδή το παρακράτος, χωρίς 
να αποδέχομαι ποτέ οποιοδήποτε 
δικτατορικό καθεστώς όπως ήταν 
της Ελλάδος, διότι,  αν υπήρχε δη-
μοκρατία, ενδεχομένως να μην 
είχαμε την τραγωδία». 

Καταλήγοντας ο Δρ. Χαραλα-
μπίδης επισήμανε ότι «όταν γρά-
φεις ιστορία δεν έχεις δικαίωμα 
να χαρίζεσαι σε κανένα». 

Αχιλλέας Αιμιλιανίδης: 
«Το βιβλίο περιλαμ-
βάνει γερή ανάλυση 

και βιβλιογραφία, 
πρωτογενές υλικό 

μέσω συνεντεύξεων 
και εγγράφων» 

Ντίνος Στυλιανού:
 «Ο συγγραφέας 

φιλοδοξεί να σπά-
σει ιστορικά ταμπού, 

ισχύοντα αφηγήματα, 
ακόμα και μύθους» 
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Οι Τούρκοι δεν πήγαν στο 
Euro 2024 της Γερμανίας για 
να παίξουν μόνο μπάλα. Πήγαν, 
κυρίως, για να επιδείξουν τον 
εθνικισμό και τον τουρκισμό τους. 
Η Εθνική Τουρκίας ήταν η μόνη 
από τις 24 ομάδες που πήραν 
μέρος στην τελική φάση του Euro, 
της οποίας οι ποδοσφαιριστές 
έφεραν στο στήθος, σε μεγάλο 
μέγεθος, το εθνόσημο της χώρας 
τους, την ημισέληνο, σε κόκκινο 
φόντο. Η Εθνική Τουρκίας ήταν 
η μόνη της οποίας ποδοσφαιρι-
στής αποκλείστηκε επειδή χρη-
σιμοποίησε την ποδοσφαιρική 
διοργάνωση για να προβάλει 
εθνικιστικές απόψεις. Ο παίκτης 
πανηγύρισε στο γήπεδο σχημα-
τίζοντας το σήμα των απεχθών 
Γκρίζων Λύκων. Η τουρκική Κυ-
βέρνηση κάλυψε πλήρως την 
ενέργεια του ποδοσφαιριστή και 
διαμαρτυρήθηκε έντονα στους 
Γερμανούς. Ε, αλίμονο τώρα. 
Αφού και ο ίδιος ο Ερντογάν 
απαθανατίστηκε να σχηματίζει 
το σήμα των Γκρίζων Λύκων 
σε παλαιότερη εκδήλωση των 
ακροδεξιών συμμάχων του, του 
Ντεβλέτ Μπαχτσελί. 

Την ίδια ώρα καταγράφη-
κε και η ακραία φανατισμένη 
συμπεριφορά των Τούρκων 
οπαδών στη Γερμανία, όταν 
σχημάτιζαν κι αυτοί το σήμα των 
Γκρίζων Λύκων στον αγώνα με 
την Ολλανδία. 

Τον συγκεκριμένο αγώνα 
παρακολούθησε και ο σουλτά-
νος, ο οποίος ακύρωσε όλες τις 
άλλες δραστηριότητές του για να 
βρίσκεται εκεί. Ελπίζοντας ότι η 
Εθνική Τουρκίας θα προκρινό-
ταν στις τέσσερεις καλύτερες και 
θα διεκδικούσε και το κύπελλο, 
όπως έκανε η Ελλάδα πριν από 

είκοσι χρόνια. Η Ολλανδία δεν 
του έκανε το χατίρι και πέταξε 
έξω την Τουρκία. 

Ο Ερντογάν έφυγε με κατε-
βασμένα μούτρα, αλλά όχι και 
με κατεβασμένα χέρια. Αυτά θα 
συνεχίσει να τα απλώνει επε-
κτατικά στους γείτονές του, αλλά 
και πολύ μακριά ακόμη, όπως 
στην Αφρική και άλλες χώρες 
που εντάσσει στα «σύνορα της 
καρδιάς του».

Διότι μέσα στην καρδιά του 
Ερντογάν φωλιάζει μονίμως ο 
γκρίζος λύκος, αυτός ακριβώς 
που έκανε την εμφάνισή του 
και στο Euro. Αυτός τον κα-
θοδηγεί, έστω και εάν κάποτε 
παρουσιάζεται ενδεδυμένος με 
προβιά, ξεγελώντας κάποιους 
εν Αθήναις για τις πραγματικές 
προθέσεις του.

Μπορεί οι άλλες χώρες που 
αγωνίστηκαν στο Euro να μην 
έδωσαν σημασία, αλλά ήταν 
σαφές ότι οι Τούρκοι επεχεί-
ρησαν να εκμεταλλευθούν την 
ευρωπαϊκή αυτή διοργάνωση 
όχι για το ευγενές ιδεώδες του 
αθλητισμού, αλλά για προβολή 
του εθνικισμού, του φανατισμού, 
του ισλαμισμού και του νεο-ο-
θωμανισμού τους! 

ΜΠΟΞΕΡ

Το πιο τρομακτικό με τους πρό-
σφατους φόνους (αλλά και άλλους 
προηγούμενους) είναι η ευκολία 
με την οποία κάποιοι σηκώνουν 
το όπλο και αφαιρούν τη ζωή συ-
νανθρώπου τους. Πολλές φορές, 
μάλιστα, για ασήμαντη αφορμή. 
Στην Πάφο, μια συνηθισμένη οικο-
γενειακή συγκέντρωση κατέληξε σε 
φοβερή τραγωδία, όταν 50χρονος 
πυροβόλησε και σκότωσε τον αδελ-
φό της συζύγου του, επειδή αυτός 
παρενέβη για να την υπερασπίσει 
σε καβγά με τον σύζυγό της. Στην 
Ορμήδεια, σε βαφείο αυτοκινήτων, 
ένας 45χρονος πυροβόλησε και 
σκότωσε έναν 52χρονο, για μιαν 
οικονομική διαφορά 300 ευρώ! 
Τόσο φτήνισε, πια, η ζωή.

Σημειώνεται ότι και στους δύο 
φόνους χρησιμοποιήθηκαν κυνη-
γετικά όπλα, κάτι που επαναφέρει 
στη δημόσια συζήτηση, για πολ-
λοστή φορά, το θέμα της χρήσης 
τέτοιων όπλων για τη διάπραξη 
εγκλημάτων από πρόσωπα που 
δεν έπρεπε να τα κατέχουν. Και δε-
δομένου ότι αρκετοί συμπατριώτες 
μας, κάτοχοι κυνηγετικών όπλων, 
αντιμετωπίζουν ψυχολογικά προ-
βλήματα, μπορεί εύκολα να υπο-
λογίσει κάποιος πόσοι μπορούν, 
στα καλά καθούμενα, να πάρουν 
το ντουφέκι τους και «να κάνουν 
μάνες δίχως γιους»! 

Με 50.000 κυνηγετικά εκεί 
έξω και με μιαν έντονη παρορ-
μητικότητα να πυροβολούμε 
τους συνανθρώπους μας σαν να 
είναι φάσσες, είναι σίγουρο ότι θα 
υπάρξουν και άλλα ανθρώπινα 
«θηράματα»-θύματα.

Οι φόνοι του κουνιάδου στην 
Πάφο και του βαφέα αυτοκινή-
των στην Ορμήδεια δείχνουν ότι, 
παράλληλα με τα ξεκαθαρίσματα 
λογαριασμών μεταξύ των ανθρώ-
πων της νύχτας (βλέπε πρόσφατη 
δολοφονία με θύμα το άλλως Δημη-
τρούι), έχουμε και τα ξεκαθαρίσματα 
λογαριασμών μεταξύ ανθρώπων της 
ημέρας! Συνηθισμένων ανθρώπων, 
που κανένας δεν υποψιάζεται ότι 
σε κάποια στιγμή θα διαπράξουν 
έναν ειδεχθή φόνο. 

Διερωτάται κάποιος. Γιατί αφή-

νουμε τόσο εύκολα και ανεξέλε-
γκτα την οργή να μας τυφλώνει; 
Γιατί επιτρέπουμε στα απωθημένα 
μας να επιδιώκουν θανατηφόρα 
εκδίκηση; Γιατί μεγαλοποιούμε 
μέσα στο μυαλό μας μιαν ασήμαντη 
αφορμή που μας δίνει ο άλλος και 
την εμφανίζουμε με τερατώδεις 
διαστάσεις, ώστε να προχωρήσουμε 
χωρίς τύψεις στο έγκλημα; Γιατί 
προτιμούμε να λύνουμε τις δια-
φορές μας, αντί μέσω διαλόγου με 
επιχειρήματα, μέσω μονολόγου 
με ένα δίκαννο;

Τελικά, ζούμε σε μια κοινωνία, 
όπου έγινε τόσο συνηθισμένο το 
έγκλημα, ώστε δεν ρωτάς:

-Σκότωσαν κανέναν σήμερα;
Ρωτάς:
-Ποιον σκότωσαν σήμερα;

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Οι Γκρίζοι Λύκοι 
«έπαιξαν» στο Euro

Είναι να απορείς. Με τόσα πα-
ραδείγματα που βιώνουμε καθη-
μερινά, με τόσες αποκαλυπτόμε-
νες διαδικτυακές απάτες, με τόσες 
προειδοποιήσεις και εκκλήσεις των 
ειδικών, γιατί εξακολουθούν να την 
παθαίνουν χιλιάδες άνθρωποι, οι 
οποίοι πέφτουν στις διαδικτυακές 
παγίδες που στήνουν διάφοροι 
επιτήδειοι; Προφανώς η ασίγαστη 
δίψα του ανθρώπου για το χρήμα, 
ή και η αφέλειά του, τον οδηγούν 
σε τέτοιες παγίδες, όπως η περιβό-
ητη Metamax, που απασχολεί την 
επικαιρότητα το τελευταίο διάστημα. 
Πολλοί συμπατριώτες μας έχασαν 
τα χρήματά τους που «επένδυσαν» 
στη διαδικτυακή αυτή «πυραμί-
δα», η οποία εμφανιζόταν έτοιμη 
να εκπληρώσει τα όνειρά τους για 
εύκολο και άκοπο μεγάλο κέρδος. 
Κι όταν συνειδητοποίησαν ότι το 
να πάρουν πίσω τα χρήματά τους 
από την «πυραμίδα» ήταν σαν να 
περίμεναν να αναστηθεί η... μούμια 
του Φαραώ, ήταν ήδη πολύ αργά. 

Το εύκολο κέρδος πρέπει να 
αντιμετωπίζεται πάντα με καχυπο-
ψία. Διότι, όπως λέει και μια σοφή 
ρήση, «είναι πολύ καλό για να είναι 
αληθινό». Αλλά δυστυχώς πρόκειται 
για μιαν αέναη ιστορία, αφού οι 
απατεώνες, με τη συνεχή ανάπτυξη 
και της τεχνολογίας, επινοούν όλο 
και πιο περίπλοκους και ελκυστι-

κούς τρόπους για να παγιδεύουν 
στον ιστό της αράχνης πρόθυμα 
και ανυποψίαστα «έντομα».

Τώρα που το ξανασκέφτομαι, η 
υπόθεση της Metamax έχει πολλά 
κοινά στοιχεία με το... ιερό σκάν-
δαλο της Μονής Αββακούμ!

Και στη δεύτερη περίπτωση, 
χιλιάδες άνθρωποι ξεγελάστηκαν 
και «επένδυσαν» όχι μόνο τις ελ-
πίδες τους, αλλά και πολλά χρή-
ματα, τα οποία οικειοποιήθηκαν, 
σύμφωνα με το κατηγορητήριο 
ενώπιον του Κακουργιοδικείου, 
κάποιοι μοναχοί. Αλήθεια, σε τι 
διαφέρουν οι μέθοδοι της Metamax 
από τις μεθόδους των μοναχών; Η 
πλατφόρμα υποσχόταν στους επεν-
δυτές μεγάλα χρηματικά κέρδη, οι 
άλλοι υπόσχονταν στους πιστούς 
οφέλη στην ψυχή τους, μέχρι και 

ίαση ασθενειών, έναντι, βεβαίως, 
γενναιοδώρων εισφορών.

Η Metamax παρέσυρε τους 
αφελείς επενδυτές με ψεύτικες 
υποσχέσεις, οι μοναχοί παρέσυ-
ραν τους ευκολόπιστους πιστούς 
με ψεύτικα μυρόβλητα θαύματα. 

Και η μεγάλη μου απορία είναι 
η εξής: Θα σταματήσουν, ποτέ, οι 
άνθρωποι να δελεάζονται από λα-
μόγια που τους τάζουν τον ουρανό 
με τα άστρα, την ώρα που η στοιχει-
ώδης λογική υποβάλλει πως είναι 
αδύνατο να τους τον προσφέρουν; 
Και θα σταματήσουν, ποτέ, οι καλό-
πιστοι πιστοί να πιστεύουν όποια 
απάτη εμφανιστεί μπροστά τους, 
απλώς και μόνον επειδή τους την 
προσφέρει κάποιος που φοράει 
ράσο; Οι απαντήσεις δικές σας.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Metamax και... Μονή Αββακούμ!

Σκοτώνουν ανθρώπους σαν να είναι φάσσες Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Δεκατρία χρόνια συμπληρώθηκαν την Πέμπτη, 11 Ιουλίου, από τη φονική 
έκρηξη στο Μαρί, όπου 13 άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους και αρκετοί τραυ-
ματίστηκαν. Στη μνήμη των θυμάτων τελέστηκε μνημόσυνο με τιμές ηρώων. 
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Το Προεδρικό μας Μέγαρο έχει 
καταστεί, με πρωτοβουλία της Πρώ-
της Κυρίας, το πρώτο κυβερνητικό 
κτήριο «μηδενικών απορριμμάτων 
στις χωματερές». Στο πλαίσιο αυτό 
τοποθετήθηκαν κάδοι όλων των 
ειδών ανακύκλωσης, κομποστοποι-
ητές, μέχρι και τεχνητές ποτίστρες 
για ανθρωποπούλια, μικροπούλια 
και νυχτερίδες. Μπράβο στην κυ-
ρία Φιλίππα για την οικολογική 
μεταμόρφωση του Προεδρικού.

Μακάρι να μπορούσε και ο 
Πρόεδρος να μετατρέψει το Προε-
δρικό σε κτήριο όχι, βεβαίως, «μη-
δενικών απορριμμάτων» αυτός, 
αλλά «μηδενικών... προβλημάτων». 
Θα ήταν ένας ιδανικός συνδυασμός. 
«Μηδενικά απορρίμματα», «μη-
δενικά προβλήματα»! Αλλά, φευ, 
η εικόνα είναι εντελώς αντίθετη. 
Έχουν συσσωρευθεί στο Προεδρι-
κό αμέτρητα προβλήματα, πολλά 
από τα οποία χρειάζονται άμεσες 
λύσεις. Δυστυχώς, τα προβλήματα 
δεν είναι σαν τα απορρίμματα, που 
απλώς μπορείς να τα αποφύγεις, 
να τα μειώσεις, ή να τα κάνεις ανα-
κύκλωση. Αν δοκιμάσεις να κάνεις 
ανακύκλωση ένα πρόβλημα, θα 
το βρεις ξανά μπροστά σου, σε 
χειρότερη, ίσως, κατάσταση. 

Πάρτε, ας πούμε, τον ειδικό αντι-
πρόσωπο του ΟΗΕ, τον Κόλιν Στιού-
αρτ. Με όλες αυτές τις προκλητικές 
του δραστηριότητες, θα μπορούσε 

ο Πρόεδρος να τον στείλει... για ανα-
κύκλωση, εννοώ να αποχωρήσει 
και να επιστρέψει στη θέση του ένα 
μεταποιημένο καινούργιο προϊόν. 
Αλλά δεν υπάρχει καμιά εγγύηση 
ότι αυτό το προϊόν θα είναι ποιοτι-
κότερο, λαμβάνοντας υπ’ όψιν και τις 
εμπειρίες του παρελθόντος. Φτάνει 
να θυμηθούμε ότι, στη θέση των 
ειδικών αντιπροσώπων του ΟΗΕ... 
ανακυκλώνονταν διάφοροι τύποι 
που προκαλούσαν προβλήματα στην 
πλευρά μας, όπως ο «αστρολόγος» 
Έιντε, ή ο Αυστραλός Ντάουνερ, ο 
οποίος, όπως αποκαλύφθηκε, ερ-
γάζεται ως σύμβουλος εξωτερικής 
πολιτικής της Τουρκίας και του 
ψευδοκράτους!

Όσο για τα υπόλοιπα προ-
βλήματα που έχουν μαζευτεί 

στο Προεδρικό, τι να πρωτοση-
μειώσουμε; Τις αποφάσεις που 
πρέπει να ληφθούν για την πε-
ριβόητη ηλεκτρική διασύνδεση 
Κύπρου-Ελλάδας; Για το τερματικό 
στο Βασιλικό; Για το λιμάνι και τη 
μαρίνα της Λάρνακας; Για τα πο-
λυάριθμα προβλήματα του ΓεΣΥ;  
Για τις απειλές της Χεζμπολάχ και 
του Φιντάν; Για την απαίτηση των 
χωρκανών Παφίων για μαρίνα; Για 
τις αντιδράσεις στην ποσόστωση 
του χαλλουμιού; 

Πολλές οι καυτές πατάτες, κύ-
ριε Νίκο μου, και δυστυχώς δεν 
μπορείτε να τις ρίξετε σε έναν... κο-
μποστοποιητή, να γίνουν λίπασμα 
για τον κήπο βοτάνων της κυρίας 
Φιλίππας!

ΜΠΟΞΕΡ

Πολύ... πικρές κουβέντες αντάλ-
λαξαν ο Νίκος Αναστασιάδης και 
ο Αβέρωφ Νεοφύτου, με αφορμή 
αναφορά του πρώτου, σε συνέντευ-
ξή του στο podcast του Αντέννα, 
ότι δεν θέλει να ασχολείται «με πι-
κραμένους». Η αντίδραση του Αβέ-
ρωφ ήρθε αμέσως. Απάντησε στον 
Αναστασιάδη ότι πικραμένοι είναι 
οι χιλιάδες που τον εμπιστεύτηκαν 
κάποτε, ότι «πικρό είναι το ποτήρι 
της διχοτόμησης» και άλλα τέτοια 
πικραμένα. Έριξε επίσης στίχους 
του Μανώλη Αναγνωστάκη «Δεν 
έφταιγεν ο ίδιος, τόσος ήτανε»...

Εγώ περίμενα από τον Νίκαρο 
να απαντήσει με στίχους του... Κώ-
στα Χατζή, του αγαπημένου του 
τραγουδιστή, από «Το αεροπλάνο»:

«Κι όλοι αυτοί που σε... πικράνανε,
από ψηλά αν τους κοιτάξεις,
θα σου φανούν τόσο ασήμαντοι,
που στη στιγμή θα τους ξεχάσεις».
Και ο Φούλης θα μπορούσε 

να ανταπαντήσει με στίχους του 
Θεοδωράκη:

«Σε πότισα ροδόσταμο, με πό-
τισες φαρμάκι».

Και θα επανερχόταν ο Νίκαρος 
με μια μεγάλη μπηχτή: «Ξέρω ότι 
είσαι πικραμένος τζιαι πικρόχολος, 
γι’ αυτόν έλα να σου τζιεράσω έναν... 
λοκκούμιν της Γεροσσιήπου, πέρκι 
γλυτζιάνεις»!

Εντάξει, η μονομαχία δεν εξελί-
χθηκε έτσι όπως την φανταστήκαμε, 
αλλά η κατάληξη της ανάρτησης 
του Αβέρωφ περιείχε μια φοβερή 
σπόντα για τον Αναστασιάδη: «Πικρό 
θα είναι και το φως της Ιστορίας, από 
το οποίο κανένα σκοτεινό πρόσωπο 
δεν μπορεί να ξεφύγει». Σκοτεινό 
πρόσωπο ο Νίκαρος!  

Και το μυαλό του καθενός μπο-
ρεί να βυθιστεί στα σκοτάδια και 
να φανταστεί ό,τι θέλει για τον τέως 
Πρόεδρο.

Είναι απίστευτο (και θλιβερό) το 
σημείο στο οποίο έχουν φθάσει δύο 
τέως σημαντικοί πρωταγωνιστές 
της πολιτικής ζωής, να μιλάνε τόσο 
απαξιωτικά ο ένας για τον άλλον. 

Η καημένη η Αννίτα! Αποφά-
σισε, λέει, να κάνει «σκιώδη κυ-
βέρνηση», για να παρακολουθεί 
από κοντά το έργο της Κυβέρνησης 
Χριστοδουλίδη, αλλά έχει μέσα στα 
πόδια της την «σκιώδη... πρώην 
κυβέρνηση» του Νίκαρου και του 
Φούλη, να ξεσηκώνει τόσο θόρυβο, 
με τους δύο να τσακώνονται... περί 
όνου σκιάς, ώστε να αποσπούν 
την προσοχή από τα πραγματικά 
προβλήματα του τόπου (και του 
κόμματος). Κάτι τέτοια βλέπει ο 
κόσμος και στις επόμενες εκλο-
γές θα επιβραβευθούν και άλλοι 
«Φειδίες».

Αυτή είναι η... πικρή αλήθεια!
ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Κέρασαν... πικρό καφέ την Αννίτα

Μηδενικά απορρίμματα, αμέτρητα προβλήματα ART AERI  
Νικολό Μακιαβέλι 

Ο Νικολό Μακιαβέλι γεν-
νήθηκε στις 3 Μαΐου 
1469 και πέθανε στις 

21 Ιουνίου 1527. Ήταν Ιταλός 
διπλωμάτης, πολιτικός στοχα-
στής και συγγραφέας. Γεννή-
θηκε σε μία φτωχή οικογένεια 
της Φλωρεντίας. Ο πατέρας 
του μερίμνησε ώστε ο νεαρός 
Νικολό να λάβει ουμανιστική 
εκπαίδευση, σύμφωνη με τα 
κλασικά πρότυπα της εποχής. Η 
εκπαίδευση αυτή και η σχέση 
του με Φλωρεντίνους ουμανιστές 
είχαν ως αποτέλεσμα να λάβει 
το 1498 το αξίωμα δεύτερου 
καγκελαρίου της Φλωρεντινής 
Δημοκρατίας.

Το 1512, με τη βοήθεια 
των ισπανικών στρατευμάτων 
του Φερδινάνδου, οι Μέδικοι 
επέστρεψαν στη Φλωρεντία και 
κατέλυσαν τη Δημοκρατία. Ο 
Μακιαβέλι αποπέμφθηκε από 
τη θέση του και λίγους μήνες αρ-
γότερα υπέστη βασανιστήρια και 
φυλακίστηκε για μικρό χρονικό 
διάστημα, ως ύποπτος συμμε-
τοχής σε συνωμοσία εναντίον 
των Μεδίκων. Αποσύρθηκε στο 
πατρικό του κτήμα στην περιοχή 
Σαντ› Αντρέα και εκεί το δεύ-
τερο μισό του 1513 έγραψε τον 
«Ηγεμόνα» (The Prince), σε μια 
πρώτη αποτυχημένη προσπά-
θεια να αποκτήσει την εύνοια 
των Μεδίκων και να επιστρέ-
ψει στην πολιτική. Στο βιβλίο 
αυτό, μεταξύ άλλων, καθιέρωσε 
στην πολιτική ζωή του τόπου 
την φράση «those who live by 
the sword, die by the sword».

Λίγο μετά την ολοκλήρωση 
των Διατριβών, ο Μακιαβέλι 
κατάφερε, λόγω της εύνοιας των 
Μεδίκων η οποία κερδήθηκε 
πλέον εξαιτίας της επιμονής του 
και των συγγραμμάτων του που 
τους τιμούσαν, να επιστρέψει στη 
Φλωρεντία. Το 1520 τού ανατέ-
θηκε η συγγραφή της ιστορίας 
της πόλης. Το καθεστώς των 
Μεδίκων, όμως, ανατράπηκε 
τον Μάιο του 1527, η δημο-
κρατία αποκαταστάθηκε και 
ο Μακιαβέλι έχασε πάλι τη 

θέση του. Απογοητευμένος 
και εξαντλημένος πέθανε λίγο 
αργότερα στη Φλωρεντία από 
κάποια πάθηση του στομάχου.

Ο Μακιαβέλι είναι πεπει-
σμένος ως προς την ένδεια της 
κλασικής φιλοσοφίας και αρ-
νείται την αυθεντία στη φυσική 
τάξη, που οι αρχαίοι σέβονταν. 
Στον Ηγεμόνα υποδεικνύεται 
ο ουσιώδης δεσμός ανάμεσα 
στην κακία και την ελευθερία. Το 
πρώτο μέλημα είναι να ελεγχθεί 
η τύχη και απ’ εκεί και πέρα να 
παραχθεί έργο. Ο ηγεμόνας υπό 
αυτήν την έννοια συγκεντρώνει 
την αυθεντία επί παντός και τη 
βούληση να εφαρμόζει στους 
άλλους ό,τι αποφασίζει. Μάλι-
στα, ο ηγεμόνας είναι ο μόνος 
που μπορεί με τη στάση του 
να αφυπνίσει την ηθικότητα 
στους ανθρώπους. Ο τρόπος 
που ο Φλωρεντινός στοχαστής 
βλέπει τη δράση αποτελεί, από 
κάθε άποψη, εγγύηση για την 
παλινόρθωση του λόγου, που 
θα πιστεύαμε ότι απειλείται, από 
τη στιγμή που καταργείται κάθε 
υπερβατική τάξη.

Η σκέψη του Μακιαβέλι 
δέχθηκε είτε σημαντικές επι-
κρίσεις είτε πλήρη αποδοχή. 
Είναι πολλοί εκείνοι που τον 
θεωρούν πατέρα της σύγχρο-
νης πολιτικής επιστήμης και 
επίσης αρκετοί εκείνοι που τον 
χαρακτηρίζουν απλά κυνικό, 
διεφθαρμένο, ακραίο και αυ-
ταρχικό. Ο Ηγεμόνας επηρέα-
σε την πολιτική σκέψη πολλών 
πολιτικών και στοχαστών και 
άσκησε σημαντική επίδραση 
στις πολιτικές εξελίξεις της επο-
χής του, καθώς επίσης και μετα-
γενέστερων περιόδων, όχι μόνο 
στην Ιταλία αλλά παγκοσμίως. 
Ο «Ηγεμόνας» αποτελεί σήμερα 
απαραίτητη βασική διδακτική 
ύλη για φοιτητές πολιτικών επι-
στημών και όχι μόνο, σε όλα 
ανεξαιρέτως τα πανεπιστήμια. 

Για περισσότερες πληρο-
φορίες αποταθείτε στο www.
artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία
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Σ
τις 26 Νοεμβρίου 
2016 η τουρκική 
ιστοσελίδα www.
foreignpolicy.org.
tr ανήρτησε θύμη-
σες του Δρος  Νιχάτ 
Ερίμ, που είχαν δο-

θεί στο «Foreign Policy» σε μια 
ειδική συνέντευξη. Ο Δρ Ερίμ το 
1956 με δύο εκθέσεις του σχεδίασε 
την τουρκική πολιτική επανάκτη-
σης της Κύπρου από την Τουρκία, 
που ακολουθείται κατά γράμμα 
μέχρι σήμερα. Διά στόματος Δρος 
Νιχάτ Ερίμ, για όσους σε Ελλά-
δα και Κύπρο συνεργούν με τα 
τουρκικά συμφέροντα εις βάρος 
της αλήθειας και των δικών μας 
συμφερόντων. 

(Βλέπε: https://foreignpolicy.
org.tr/reminiscenses-on-cyprus-
nihat-erim/). 

 Επανα-επιβεβαιώνονται: H 
συνεργασία Λονδίνου/Άγκυρας 
προωθώντας από το 1956 τη  
δικοινοτικότητα και το 1957 τη 
διζωνική ομοσπονδία.

Γιατί πιστεύουμε ότι η ΔΔΟ είναι 
τουρκο-βρετανική από το 1956.

Ουτοπία για όσους ισχυρίζονται 
ότι το 1964 χάσαμε ευκαιρία για 
Ένωση.

Η μόνη χαμένη ευκαιρία για 
μας ήταν η καταδικαστέα, ιστο-
ρικώς, μονομερής ενυπόγραφη 
μεταστροφή Μακαρίου προς 
την Ανεξαρτησία το 1958 και η 
αποδοχή των Συμφωνιών Ζυρίχης 
-  Λονδίνου.

Εξιστορεί ο Δρ Ερίμ
Η πρώτη του ανάμειξη με την 

Κύπρο ήταν το 1956, όταν ο Τούρ-
κος Πρωθυπουργός Αντνάν Με-
ντερές τού ζήτησε, ως καθηγητής 
Νομικής, να ετοιμάσει μια νομική 
βάση πώς να επανακτήσουν την 
Κύπρο. Ο Δρ Ερίμ αποφάνθηκε 
ότι, αν η Βρετανία ήθελε να εγκα-
ταλείψει την Κύπρο, έπρεπε να την 
επιστρέψει στην Τουρκία…

Στην έκθεσή του έγραψε: «Σή-
μερα στη Κύπρο υπάρχουν δύο 

ξεχωριστοί λαοί. Ομολογουμένως οι 
Έλληνες είναι η πλειοψηφία, όμως 
υπάρχει και ο τουρκικός λαός με 
ξεχωριστή θρησκεία, γλώσσα, πα-
ρελθόν, μέλλον, ελπίδες και φι-
λοδοξίες, που δεν συμπίπτουν με 
αυτές του ελληνικού λαού. Καθώς 
αυτοκυβέρνηση θέλει τον ελληνικό 
λαό να ικανοποιείται, οι φιλοδοξίες 
των Τούρκων πρέπει επίσης να 
ικανοποιούνται».

(Σημ. Φ.Α.: Ο Δρ Ερίμ στην έκθε-
σή του εξήγησε πώς θα αυξανόταν 
ο αριθμός των Τ/κ με Τούρκους 
εποίκους - η Τουρκία ξεκίνησε 
μαζικό εποικισμό μετά τις δύο βάρ-
βαρες εισβολές, αρχές του 1975). 

Η τουρκική κυβέρνηση τού 
ανέθεσε να την παρουσιάσει στην 
αντιπροσωπία τους στον ΟΗΕ και 
περιλήφθηκε στην παρουσίασή 
τους στη Γενική Συνέλευση του 
ΟΗΕ το 1957, επιπλέον των θέσεών 
τους για τη Συνθήκη της Λωζάννης, 
έτσι ψήφισμα της ΓΣ τότε αναφέρ-
θηκε σε «λύση αποδεκτή απ’ όλα 
τα ενδιαφερόμενα μέρη». 

Σημείωση Φ.Α.: Η πρώτη έκ-
θεση Νιχάτ Ερίμ δόθηκε στον Α. 
Μεντερές τον Νοέμβριο του 1956. 
Ο Βρετανός Υπ. Αποικιών, σε μυ-
στική συνάντηση με τον Μεντερές 
στην Κωνσταντινούπολη, δέχθηκε 
ό,τι του ζήτησε ο τελευταίος και στις 
19 Δεκεμβρίου 1956, από το βήμα 
της Βουλής των Κοινοτήτων, έβαλε 
τα πρώτα θεμέλια της ρατσιστικής 
δικοινοτικότητας, αναβαθμίζοντας το 
18% της τουρκικής μειονότητας σε 
50%, υποσχόμενος σε τελική λύση, 
ξεχωριστή αυτοδιάθεση και για 
τους Τούρκους της Κύπρου! 

«Ακόμα (συνέχισε ο Δρ Ερίμ) 
η βρετανική κυβέρνηση ετοίμασε 
προσχέδιο συντάγματος (Λόρδου 
Ράντκλιφ) βασισμένο στην ύπαρξη 
δύο ξεχωριστών κοινοτήτων στην 
Κύπρο, που θα ήταν συνέταιροι με 
δύο κυβερνήσεις και δύο κεφαλές…  
Επισκέφθηκα την Κύπρο, συζή-
τησα με τον Βρετανό κυβερνήτη 
Σερ Χιου  Φουτ και τους ηγέτες 
της τουρκικής κοινότητας και πα-
ρουσίασα τις αντιπροτάσεις μου 
στον Ράντκλιφ. Αλλά,  λόγω των 
ελπίδων που είχαν οι Έλληνες για 
καλύτερους όρους από τον ΟΗΕ, 
δεν υπήρξε πρόοδος για το σχέ-
διο Ράντκλιφ. Το 1958 ο Χάρολντ 
Μακμίλαν έβαλε μπροστά ακόμα 
ένα σχέδιο, που απορρίφθηκε από 

την ελληνική Κυβέρνηση και τον 
Αρχ. Μακάριο. Όμως, οι συνταγ-
ματικές προτάσεις Ράντκλιφ απο-
τέλεσαν τις Συμφωνίες Ζυρίχης 
και Λονδίνου και ετοιμάστηκε το 
σύνταγμα του 1960.

»Δεν αναμείχθηκα στην προε-
τοιμασία των Συμφωνιών (Ζυρί-
χης-Λονδίνου), όμως ήμουν στην 
προετοιμασία του Συντάγματος 
της Κύπρου, όπως μου ζήτησε ο 
Πρωθυπουργός Μεντερές, και 
ηγήθηκα της τουρκικής αντιπρο-
σωπίας στη μεικτή επιτροπή για 
την προετοιμασία του. Ξεκινήσαμε 
δουλειά στη Κύπρο και δουλέψαμε 

για λίγο στη Λωζάννη επειδή ο 
ουδέτερος σύμβουλος, Καθηγητής 
Bridel, δεν μπορούσε φύγει από 
το πανεπιστήμιο της Λωζάννης. 
Οι συνταγματικές ετοιμασίες δι-
ήρκεσαν από το 1959 μέχρι τον 
Μάρτιο του 1960 και σε ένα χρόνο 
περάσαμε 183 μέρες στην Κύπρο. 
Το κρίσιμο, δύσκολο σημείο ήταν 
τα δικαιώματα του εκτελεστικού 
οργάνου. Ο Αρχ. Μακάριος δεν 
μπορούσε να δεχθεί ότι έπρεπε να 
μοιραστεί τις προεδρικές εξουσίες 
με έναν Τούρκο Αντιπρόεδρο. Ο 
Μακάριος παραμέρισε τον Ελλη-
νοκύπριο διαπραγματευτή Κληρί-

δη και ήθελε να διαπραγματευτεί  
απευθείας ο ίδιος. Μετά από λίγο 
έφερε τις συζητήσεις σε ρήξη και 
έφυγα από την Κύπρο. Τελικά η 
Αθήνα και η Άγκυρα συμφώ-
νησαν στην ανάγκη το άρθρο 
της συμφωνίας της Ζυρίχης για 
τις εξουσίες να περιληφθεί και 
ο Μακάριος δέχθηκε. Ο στόχος 
του Αρχιεπισκόπου ήταν να δια-
φθείρει τη Συμφωνία Ζυρίχης με 
πρόνοιες που συνέφεραν στον ίδιο, 
και εμείς δεν θα το επιτρέπαμε. 
Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό, 
καθώς εξηγεί τις περαιτέρω ενέρ-
γειες του Αρχιεπισκόπου. Μετά 
την ανεξαρτησία του κράτους όλες 
του οι προσπάθειες ήταν βασισμέ-
νες στην άρνησή του να δεχθεί τον 
Τούρκο Αντιπρόεδρο συνέταιρό 
του…Το 1963 επισκέφθηκε την 
Άγκυρα και στις συζητήσεις του 
με τον Πρωθυπουργό Ινονού δεν 
δεχόταν την ύπαρξη ξεχωριστών 
δημαρχείων, το δικαίωμα των 
Τούρκων να θέτουν βέτο στον 
προϋπολογισμό… Η τουρκική 
κυβέρνηση απάντησε ότι αυτά 
τα σημεία ήταν αυτά που είχαν 
συμφωνηθεί στη Ζυρίχη και στο 
Λονδίνο και αποτέλεσαν μέρος του 
κυπριακού συντάγματος, επομένως 
έπρεπε να το πάρει απόφαση και 
να μοιράζεται το κράτος με τους 
Τούρκους…».

Στη συνέχεια, ο Ερίμ κατηγορεί 
τον Μακάριο ότι αποπειράθηκε ν’ 
αλλάξει το ισοζύγιο με μονομερή 
δράση το 1963… εκμεταλλευόμε-
νος τα εσωτερικά προβλήματα της 
Τουρκίας, όμως η Τουρκία και η 
ηρωική αντίδραση των Τούρκων 
δεν το επέτρεψαν (Φ.Α. Τουρκι-
κό πραξικόπημα για διάλυση 
της ΚΔ και αντικατάστασής της 
με δύο ομόσπονδα κράτη). «Το 
επανέλαβε το 1967», προσθέτει, 
«και ο Πρωθυπουργός Σ. Ντεμιρέλ 
αντιστάθηκε δυναμικά» (Φ.Α. Απαί-
τηση Τουρκίας για απόσυρση της 
Ελληνικής Μεραρχίας). «Μετά το 
1967 τα ΗΕ αύξησαν το ενδιαφέρον 
τους και ξεκίνησαν ενδοκοινοτικές 
συνομιλίες, που διήρκεσαν μέχρι 
το 1974…». 

Τζόνσον και Άτσεσον 1964
Ο Ερίμ διηγείται ότι το 1964 

συνόδευσε τον Πρωθυπουρ-
γό Ινονού στην Ουάσιγκτον ως 
σύμβουλός του. Αρχές του 1964 
ο Πρόεδρος Τζόνσον (είπε) είχε 

Η τουρκική πολιτική 
επανάκτησης 
της Κύπρου 1956-2024
Διά στόματος του αρχιτέκτονά της,  Δρος Νιχάτ Ερίμ

Ο Δρ Ερίμ το 1956 με δύο εκθέσεις του σχε-
δίασε την τουρκική πολιτική επανάκτησης της 

Κύπρου από την  Τουρκία, που ακολουθείται 
κατά γράμμα μέχρι σήμερα 

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Ο Δρ Νιχάτ Ερίμ, δολοφονηθείς στις 19 Ιουλίου 1980 στην Κωνστα-
ντινούπολη (https://www.biyografya.com/biyografi/14821). 
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εμποδίσει τουρκική απόβαση 
στην Κύπρο μέσω μιας παρά-
ξενης, δριμείας και απειλητικής 
επιστολής, που δεν άρεσε καθόλου 
στην Τουρκία. Για να διορθώσει 
την επίδρασή της κάλεσε τους 
Πρωθυπουργούς Τουρκίας και 
Ελλάδας στην Ουάσιγκτον και δι-
όρισε τον κ. Ντιν Άτσεσον γι’ αυτό, 
και ο Ινονού διόρισε τον ∆ρα Ερίμ 
να κάνει τη διαπραγμάτευση με 
τον Άτσεσον. Ο Γ. Παπανδρέου 
έφθασε δύο μέρες αργότερα και 
δέχθηκε την αρχή τριμερών συ-
ζητήσεων. Όμως ήθελε ως βάση 
τη Γενεύη και όχι το Camp David 
κάτω από την ομπρέλα του ΟΗΕ. 
Ο Τζόνσον δέχθηκε. Ο ∆ρ Ερίμ 
συνάντησε τον Άτσεσον σε ένα γιοτ 
στον ποταμό Πόταμακ και ετοι-
μάστηκε μια δήλωση… Καθώς 
ήταν στη Νέα Υόρκη έμαθαν ότι 
ο Στρατηγός Γρίβας έφθασε στο 
νησί, αλλά τους καθησύχασαν οι 
Αμερικανοί ότι είχε πάει να πολε-
μήσει τους κομμουνιστές… 

(Φ.Α. Ο Άτσεσον είχε ενημε-
ρωθεί από τουρκικές πηγές  ότι ο 
τουρκικός στόλος δεν ήταν έτοιμος 
για εισβολή και ενημέρωσε και 
το Λονδίνο). 

Και συνεχίζει ο ∆ρ Ερίμ: «Φθά-
σαμε στη Γενεύη. Η ελληνική 
Κυβέρνηση είπε όχι σε τριμερή 
συνεδρία, θα διαπραγματεύονταν 
ξεχωριστά με τον Άτσεσον και το 

ίδιο θα κάναμε κι εμείς. Έβαλε 
μπροστά ο Άτσεσον την  πρότασή 
του, που θεωρήθηκε το ‘‘πρώτο 
(του) σχέδιο’’. Το σχέδιο προέβλε-
πε μια γραμμή από την Ακανθού, 
ανατολικά της Κερύνειας, μέχρι 
ανατολικά της Αμμοχώστου -αυτό 
το κομμάτι της νήσου- και ανα-
τολικά και βόρεια της γραμμής 
αυτής να μείνει στην Τουρκία. Η 
Τουρκία θα έχει το δικαίωμα να 
διατηρεί σ’ αυτήν τη ζώνη στρατιω-
τική δύναμη divisional strength… 
και καθώς (τουρκικοί) οικισμοί 
ήταν σκορπισμένοι παντού όπως 
Πάφο, Λεμεσό, Λάρνακα, Κερύ-
νεια, Μόρφου, Αμμόχωστο και 
Λευκωσία και άλλες περιοχές, 
προτάθηκε η δημιουργία πε-
ρίπου 8 τουρκικών καντονίων 
στο σχέδιο… ∆εχθήκαμε την αρχή 
του γεωγραφικού διαχωρισμού, 
όμως είχαμε κάποιους προβλη-
ματισμούς για την τοποθέτηση 
στρατιωτικής δύναμης… Σε τόσο 
μικρή περιοχή, δίχως χώρο για 
αεροπορική βάση. Μπορούσαν 
να συζητηθούν όμως έτσι και οι 
Έλληνες δεχόντουσαν την αρχή.

»Ο Άτσεσον, μας είπε ο Παπαν-
δρέου, είχε δεχθεί το σχέδιο, αλλά 
έπρεπε να γίνει δεκτό και από τον 
Αρχ. Μακάριο. Τον κάλεσε στην 
Αθήνα. Αμέσως έχασα κάθε ελπί-
δα… Πράγματι ο Αρχιεπίσκοπος 
είπε στους δημοσιογράφους ότι το 

σχέδιο ήταν ουσιαστικά διχοτομι-
κό, παρόλο που δεν ονομαζόταν 
έτσι. Το απέρριψε κατηγορημα-
τικά. Ονόμασε τον Άτσεσον ‘‘αυ-
το-προσκαλεσμένο μεσολαβητή’’ 
και ότι η λύση μόνο από τον ΟΗΕ 
μπορούσε να έλθει.

»Στις 8 Αυγούστου 1964, οι 

δ υ ν ά - μεις 
του Μακαρίου επιτέθηκαν των 
τουρκικών οικισμών στην πε-
ριοχή Erenkoy-Mansoura και 
επιτεθήκαμε με την αεροπορία 
μας (Φ.Α. βλέπε βομβαρδισμοί 
- ολοκαύτωμα Τηλλυρίας). Φο-
βήθηκαν οι ελληνικές δυνάμεις 
και σταμάτησαν την επιχείρηση. 
Ο ΟΗΕ κάλεσε την Τουρκία να 
σταματήσει.

»Επιστρέψαμε στην ουδέτερη 

Γενεύη και ο Άτσεσον μού έδειξε 
μια πρόταση όχι δική του αλλά 
του Στέιτ Ντιπάρτμεντ και Τζόν-
σον και διάβαζε από ένα τέλεξ. Η 
πρόταση άλλαξε εντελώς το αρχικό 
σχέδιο του Άτσεσον. ∆εν υπήρχε 
πια ξεχωριστή γεωγραφική περι-
οχή για τους Τούρκους, απλώς 
μια μικρή στρατιωτική βάση με 
ενοικιαγορά (lease) στην Τουρ-
κία, βόρεια της Βρετανικής Βά-
σης ∆εκέλειας. Ούτε κυριαρχία 

και η βάση ενοικιαγοράς από 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 
Είχα μαζί μου τον Στρατηγό 
Τ. Σουνάλπ. Απορρίψαμε και 
τερματίστηκαν οι συνομιλίες. 
Απορρίφθηκε και από Αθήνα 
και Άγκυρα.

»Κατάλαβα ότι υπήρχαν 
δύο σχολές σκέψης στην Ουά-

σιγκτον. Η μία του Άτσεσον, για 
μια δυνατή Τουρκία,  στην οποία 
να βασίζονται οι ΗΠΑ, και η άλλη 
του Ντιν Ρασκ (Υπ. Εξωτερικών 
ΗΠΑ), που ήθελε να κρατήσει την  
Tουρκία και την Ελλάδα ισότιμα 
(same footing), δίχως να ενοχλεί 
τα αισθήματα αμφοτέρων. Επίσης, 
πιστεύω ότι και η πολιτική του κ. 
Κίσινγκερ υπήρξε παρόμοια και 
ακόμα πιο έντονη από εκείνην του 
κ. Άτσεσον…».

Όταν ήταν Πρωθυπουργός το 
1971, είπε, βρήκε ευνοϊκή αντα-
πόκριση από τον κ. Παπαδόπουλο 

(χουντικό Πρωθυπουργό) στη θέση 
του ότι «…οι σχέσεις μεταξύ κρατών 
δεν μπορούν να είναι με τη λογική 
του Αρχ. Μακαρίου… Έχουμε μια 
εξαίρετη ευκαιρία. Στην Κύπρο δυο 
κοινότητες ζουν πλάι-πλάι σε μια 
ντε φάκτο ομοσπονδία. Πόσο ωραία 
θα ήταν να την κάνουμε λειτουρ-
γική…». Ο Παπαδόπουλος όμως 
ήθελε, είπε, πρώτα να καλυτερεύ-
σουν τις ελληνο-τουρκικές σχέσεις. 
«Απάντησα αυτό ήταν αδύνατο… Θα 
θυμάστε τότε υπήρξαν διαφωνίες 
μεταξύ Μακαρίου και Παπαδόπου-
λου, δεν γνωρίζω την πραγματική 
αιτία,  αλλά έχω την εντύπωση ότι 
σχετίζονταν με τις δικές μας ανταλ-
λαγές», πρόσθεσε ο Ερίμ. 

Και ολοκληρώνει ο ∆ρ Ερίμ 
συνοπτικά ότι, ενόσω ο Μακάριος 
θεωρούσε τους Τούρκους ως μει-
ονότητα και δεν δεχόταν την αρχή 
ότι το κράτος της Κύπρου βασίζεται 
σε έναν τουρκο-ελληνικό συνεταιρι-
σμό… καμία τουρκική κυβέρνηση 
δεν μπορούσε να κάνει διαφορετικά…

Πηγές: 
Α) Σχετικά στο βιβλίο Φ.Α. «∆ιζωνική 

vs ∆ημοκρατία», 2019, Λεμεσός. Β) 
Οι δύο εκθέσεις του ∆ρος Ν. Ερίμ 

στα Ελληνικά στο βιβλίο του κ. Κώστα 
Ν. Χατζηκωστή «Επτά Προεδρικά 

Πορτραίτα» και Γ) στα Ελληνικά 
και Αγγλικά επίσης εδώ: https://i-
epikaira.blogspot.com/2023/02/

blog-post_32.html. 

14.07.2024
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Μέρος Α’ 

Η
τουρκική εισβο-
λή στην Κύπρο 
αποτελεί για 
τον Ελληνισμό 
τoυ νησιού 
μας εθνική 
τραγωδία και 

για σύμπαντα τον Ελληνισμό το 
φοβερότερο πλήγμα που δέχθηκε 
στη σύγχρονη ιστορία του. Ήταν 
μια δεύτερη Μικρασιατική Κατα-
στροφή. Οι πληγές που άνοιξε ο 
τουρκικός Αττίλας στο σώμα της 
Κύπρου δεν έχουν ακόμα επου-
λωθεί. Το 36% του εδάφους της 
εξακολουθεί -50 χρόνια μετά- να 
κρατείται με τη βία των τουρκικών 
όπλων και η Άγκυρα, με την ανο-
χή των Ηνωμένων Εθνών και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δημιουργεί 
κάθε τόσο νέα τετελεσμένα, καθι-
στώντας τα κατεχόμενα κυπρια-
κά εδάφη τουρκική επαρχία. Η 
Κύπρος πληρώνει τα λάθη των 
ηγεσιών της και των ηγεσιών 
της Ελλάδας. Ουδέποτε χάραξαν  
ενιαία γραμμή στο εθνικό θέμα, 
ουδέποτε υπολόγισαν τον τουρ-
κικό παράγοντα. Αντίθετα, Αθήνα 
και Λευκωσία μια συμφωνούσαν 
και μια διαφωνούσαν με τη λύση 
του Κυπριακού και τον Ιούλιο του 
1974 εκδήλωσαν πλήρη διαφωνία, 
με αποτέλεσμα την ανατροπή του 
Μακαρίου με το άφρον πραξικό-
πημα, που το εκμεταλλεύτηκε η 
καιροφυλακτούσα Τουρκία για να 
εισβάλει με τις ορδές του Αττίλα 
στο ανοχύρωτο νησί μας, το οποίο 
σπαρασσόταν σε εμφύλιο πόλεμο 
μεταξύ Μακαριακών και Γριβικών. 
Ανεξαρτησιακών και ενωτικών. 

Ενδείξεις για τις προθέσεις της 
Τουρκίας να εισβάλει στο νησί 
υπήρξαν αρκετές κατά τα τελευ-
ταία χρόνια. Ιδιαίτερα πριν από το 
πραξικόπημα πληθύνονταν συ-
νεχώς και είχαν αποκορυφωθεί 
την άνοιξη του 1974. Ο αόρατος 
δικτάτορας, Δημήτρης Ιωαννίδης, 
που ήταν γνωστός φανατικός αντι-
μακαριακός, καθώς και η λοιπή 
ηγεσία της Χούντας γνώριζαν 
τις τουρκικές πολεμικές προ-
παρασκευές, όταν έπαιρναν την 
απόφαση για την ανατροπή του 
Μακαρίου με πραξικόπημα. Γνώ-
ριζαν τη συγκέντρωση τουρκικών 
στρατευμάτων στη νότια Μικρασία, 
αλλά δεν πήραν κανένα μέτρο για 
την άμυνα της Κύπρου, προτού 
προχωρήσουν στο πραξικόπημα. 
Καταπελτικές για τη Χούντα είναι 
οι μαρτυρίες του ε.α. συνταγματάρ-
χη Σημαιοφορίδη, υπολοχαγού 
τότε, υπευθύνου του κλιμακίου 
της ΚΥΠ στην Κερύνεια. Όπως 
κατέθεσε στην Επιτροπή της Βου-

λής των Ελλήνων για τον Φάκελο 
της Κύπρου, επανειλημμένα είχε 
κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου, 
με συγκεκριμένες πληροφορίες για 
τη δραστηριότητα της 39ης Με-
ραρχίας του τουρκικού στρατού, 
που ήταν αποδεσμευμένη από 
το ΝΑΤΟ. Επανειλημμένα στην 
κατάθεσή του ο Σημαιοφορίδης 
αποκαλύπτει ότι η 39η τουρκική 
Μεραρχία, που ήταν επιφορτισμένη 
με την εισβολή στην Κύπρο, πα-
ρακολουθείτο από τις Ελληνικές 
Μυστικές Υπηρεσίες τα τελευταία 
5 χρόνια. 

Η Μεραρχία αυτή, που είχε 
σύνθεση τριών συνταγμάτων, 
από τον Απρίλη μέχρι τον Ιού-
νιο του 1974 διεξήγε ασκήσεις 

που κάλυπταν την περιοχή από 
τη Μερσίνα μέχρι την Αντιόχεια. 
Στην άσκηση συμμετείχαν και αε-
ροπλάνα με πιλότους ανώτερους 
αξιωματικούς, ενώ συνήθως οι πτή-
σεις αυτές γίνονταν από μικρούς 
αξιωματικούς για εκπαίδευση. 
Όταν έληξε η άσκηση,  στις 15 
Ιουνίου, ανακλήθηκαν οι άδειες 
όλων των απλών στρατιωτών 
και των αξιωματικών μέχρι τον 
βαθμό του στρατηγού. Όλες οι 
πληροφορίες διαβιβάζονταν και 
στον Αρχηγό Ενόπλων Δυνάμεων, 
στρατηγό Γρηγόρη Μπονάνο, που 
είχε διατελέσει Επιτελάρχης της 
Εθνικής Φρουράς, όταν η Ελληνική 
Μεραρχία βρισκόταν στην Κύπρο.

Ο Αρχηγός του Ναυτικού, αντι-

ναύαρχος Πέτρος Αραπάκης, στην 
κατάθεσή του στην ίδια Επιτροπή 
κατέθεσε ότι, στις 17 Ιουλίου 1974, 
δηλαδή τρεις ημέρες πριν από την 
εισβολή, σε δεξίωση που έδωσε ο 
πρέσβης της Δυτικής Γερμανίας στην 
πρεσβεία του, αναφερόμενος στην 
κατάσταση που επικρατούσε μετά 
το πραξικόπημα, του είπε ότι, «δεν 
είναι βέβαιος αν τα πράγματα θα 
είναι καλά και αύριο». Την πληρο-
φορία αυτήν την διαβίβασε αμέσως 
στον Αρχηγό Ενόπλων Δυνάμεων, 
στρατηγό Γρηγόριο Μπονάνο, γιατί 
άλλες πληροφορίες ανέφεραν ότι 
σημειώνονται στη Βουλγαρία μετα-
κινήσεις στρατευμάτων. Παρόμοιες 
πληροφορίες διαβιβάζονταν στον 
Μπονάνο και από τον αρχηγό της 
ΚΥΠ, στρατηγό Λάμπρο Σταθόπου-
λο. Το γεγονός αυτό για ψεύτικες 
πληροφορίες επιβεβαιώνει και 
ο Αραπάκης, ο οποίος διαψεύδει 
τον Σταθόπουλο, ότι δεν διαβίβασε 
τέτοιες πληροφορίες στο Αρχηγό 
Ενόπλων Δυνάμεων. Οι ψεύτικες 
αυτές πληροφορίες στόχευαν στον 
εκφοβισμό του Ελληνικού Στρατού 
και στη μείωση του ηθικού του, κα-
θώς και στην πρόκληση σύγχυσης 
στη στρατιωτική και πολιτική ηγεσία, 
η οποία δεν πήρε κανένα μέτρο για 
την ενίσχυση της Εθνικής Φρουράς, 
με άντρες και άλλα πολεμικά μέσα. 

Απόπλους του Αττίλα 
και εισβολή

Η διαταγή για τον απόπλουν της 
39ης τουρκικής Μεραρχίας δόθηκε 
στις 4.30 της 19ης Ιουλίου 1974 
από τον σωματάρχη αντιστράτηγο 
Ερσίν, που είχε έδρα τα Άδανα. Στις 
5.30 η ώρα η βρετανική τηλεόραση 
μετέδιδε τον απόπλουν του τουρ-
κικού αποβατικού στόλου από το 
λιμάνι της Μερσίνας. Στις 4.30 της 
20ής Ιουλίου κάνει την εμφάνισή 
της η τουρκική αρμάδα στ’ ανοι-
χτά της Κερύνειας. Μέχρι τις 4.45 
πλησιάζουν τα πρώτα αποβατικά 
σκάφη στην ακτή Πέντε Μίλι και στις 
5.20 η ηγεσία της Εθνικής Φρουράς 
παρέπαιε, αμήχανη και αδύναμη να 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Η «Σ», εξ αφορμής 
της 50ής μαύρης 

επετείου της τουρκι-
κής εισβολής, δημο-

σιεύει, αρχίζοντας 
από την παρούσα 

έκδοση, σειρά 
ιστορικών άρθρων 

για τα γεγονότα 
που οδήγησαν στην 

κατοχή του 36% 
του εδάφους της 

Κύπρου, που εξακο-
λουθεί -50 χρόνια 
μετά- να κρατείται 

με τη βία των τουρ-
κικών όπλων 

Στα βήματα 
του Αττίλα 
και της εισβολής 

50ή ΜΑΎΡΗ ΕΠΕΤΕΙΟΣ 
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Το όραμα του Ιδρυ-
τή του Πανεπιστη-

μίου, αείμνηστου 
Μιχαλάκη Λεπτού, 
πλέον υλοποιείται 

με μεγάλη επιτυχία, 
στηριζόμενο στους 

αναπτυξιακούς 
στρατηγικούς του 

στόχους και έχοντας 
απονείμει πλέον των 
7.885 τίτλων Πτυχι-

ακού, Μεταπτυχιακού 
και Διδακτορικού 

επιπέδου

αντιδράσει. Ήταν εντελώς ανίκανη 
να διαχειριστεί την κατάσταση που 
δημιουργείτο από την απρόκλητη 
τουρκική ενέργεια σε βάρος της 
Κύπρου. Περίμενε εντολές από τον 
Αρχηγό των Ενόπλων Δυνάμεων 
της Ελλάδας, πώς να ενεργήσει, ενώ 
οι Τούρκοι έπλητταν με επίγειες 
και αεροπορικές δυνάμεις τα πα-
ράλια της Κύπρου, την Κερύνεια, 
τη Λευκωσία και την ΕΛΔΥΚ. Η 
διάταξη των μονάδων της, ειδικά 
στον χώρο της Κερύνειας και της 
Λευκωσίας, δεν ήταν η προβλεπό-
μενη από το σχέδιο άμυνας με τον 
κωδικό «Κ». Οι περισσότερες από 
τις μονάδες αυτές είχαν εμπλακεί 
στο πραξικόπημα και ήταν διασπαρ-
μένες ακόμη σε διάφορα μέρη της 
νήσου, μέχρι και τη μακρινή Πάφο. 
Τραγική ήταν η κατάσταση, όπως 
την κατέθεσαν στον Φάκελο της 
Κύπρου Κύπριοι και Ελλαδίτες 
αξιωματικοί, που συμμετείχαν στις 
επιχειρήσεις κατά του Αττίλα τόσο 
στην πρώτη, όσο και στη δεύτερη 
φάση της εισβολής. Χαρακτηριστικό 
της κατάστασης είναι το γεγονός ότι, 
σε καμιά κατάθεση αξιωματικών για 
το Φάκελο της Κύπρου, τόσο στην 
Ελλάδα όσο και στην Κύπρο, δεν 
αναφέρεται ότι το ΓΕΕΦ διέταξε πυρά 
κατά των εισβολέων, όταν αυτοί, εν 
είδει περιπάτου, αποβιβάζονταν στα 
ιερά χώματα της ιδιαίτερης πατρίδας 

μας. Αντίθετα, από πολλές καταθέ-
σεις και μαρτυρίες αξιωματικών και 
ανδρών που πολέμησαν, προκύπτει 
ότι: Το ΓΕΕΦ συνιστούσε αυτοσυ-
γκράτηση, παραμένοντας ανενεργό. 
Καθυστερημένα, σύμφωνα με τις 
τηλεφωνικές οδηγίες που έπαιρνε 
από το Αρχηγείο Ενόπλων Δυνά-
μεων μέχρι τις 8.40 η ώρα, δηλαδή 
τρεις ώρες και 20 λεπτά μετά την 
έναρξη της εισβολής, εδέησε να 
ενεργήσει εκδίδοντας διαταγές. 
Και το χειρότερο ήταν ότι οι δια-
ταγές του ΓΕΕΦ για την εκτέλεση 

του σχεδίου Αμύνης δεν άρχισαν 
να υλοποιούνται αμέσως. Στις ελά-
χιστες περιπτώσεις έγινε αυτό με 
πρωτοβουλία των διοικητών των 
μονάδων. 

Μονάδες Καταδρομών και Πε-
ζικού, που έπρεπε να βρίσκονταν 
στον  Πενταδάκτυλο και νότια της 
Κερύνειας, βρέθηκαν στη Λευ-
κωσία, εκτός από έναν λόχο που 
βρέθηκε στη θέση του. Πέρα από 
τις προβλεπόμενες 2 Μοίρες Πυ-
ροβολικού, βρέθηκαν στην περιοχή 
Λευκωσίας και δυο πυροβολαρχίες 

Ορειβατικού Πυροβολικού. Εκτός 
της περιοχής βρέθηκαν μόνο δυο 
πυροβολαρχίες, που είχαν ήδη κι-
νηθεί προς την Κερύνεια. 

Το σχέδιο άμυνας κατά 
της εισβολής

Το σχέδιο άμυνας της Κύπρου 
με τον κωδικό «Κ» είχε καταρτι-
σθεί από τον Ταξίαρχο Παύλο 
Παπαδάκη, όταν ήταν Επιτελάρ-
χης της Εθνικής Φρουράς, μετά 
την ανάκληση του Στρατηγού 
Γρίβα-Διγενή και της Ελληνικής 

Μεραρχίας τον Δεκέμβρη του 
1967 και Γενάρη του 1968. Το 
νέο σχέδιο ήταν βασισμένο στο 
σχέδιο άμυνας που είχε καταρτισθεί 
από τον Γρίβα και τους επιτελείς 
του με τα δεδομένα της παρουσίας 
της Ελληνικής Μεραρχίας. Ο Πα-
παδάκης προσάρμοσε το σχέδιο 
στα νέα αμυντικά δεδομένα. Το 
νέο σχέδιο προέβλεπε και στή-
ριζε την άμυνα της Κύπρου στις 
δυνάμεις της Εθνικής Φρουράς 
και σε συγκεκριμένα τμήματα των 
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάμεων, 
που θα εμπλέκονταν, όχι αμέσως 
μετά την εισβολή, αλλά μετά από 
εντολή του Αρχηγού των Ενόπλων 
Δυνάμεων. Τα τμήματα αυτά ήταν: 

Α) Δυνάμεις στρατού Ξηράς: 
Σύνταγμα ΕΛΔΥΚ (900 ανδρών). 

Β) Δυνάμεις Ναυτικού: Ένα 
υποβρύχιο και μια τορπιλάκατος. 

Γ) Δυνάμεις Αεροπορίας: Μια 
μοίρα αεροσκαφών Δ/Β με αερο-
σκάφη F-84 για επίθεση στον χώρο 
ανάπτυξης της τουρκικής ναυτικής 
δύναμης ή του προγεφυρώματος. 

Οι δυνάμεις της Εθνοφρουράς, 
σύμφωνα με το σχέδιο «Κ»,  ενερ-
γοποιούνταν αυτόματα με διαταγή 
του ΓΕΕΦ από τη στιγμή που η 
εχθρική ναυτική δύναμη έμπαινε 
στα χωρικά ύδατα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (12 ναυτικά μίλια). 
*Στο Μέρος Β’ η έναρξη της εισβολής. 

14.07.2024

Την Τετάρτη, 3 Ιουλίου 2024, 
το Πανεπιστήμιο Νεάπολις 
Πάφος διοργάνωσε στους 

χώρους του  Coral Beach Hotel & 
Resort την 14η Τελετή Αποφοίτη-
σης από ιδρύσεώς του. Μεγάλος 
αριθμός αποφοίτων μαζί με μέλη 
των οικογενειών τους συμμετείχαν, 
σηματοδοτώντας την ολοκλήρω-
ση ενός ακαδημαϊκού κύκλου 
αριστείας, γνώσης και εξαίρετων 
επαγγελματικών προοπτικών, τις 
οποίες προσφέρει το Πανεπιστή-
μιο Νεάπολις Πάφος. 

Τη σημαντική εκδήλωση τί-
μησε και απηύθυνε χαιρετισμό 
η Έντιμη Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, κ. Αννίτα 
Δημητρίου, ο Πρόεδρος του 
Συμβουλίου του Πανεπιστημί-
ου, κος Γιώργος Λεπτός και μια 
πληθώρα εξεχόντων καλεσμένων 
και αποφοίτων του Πανεπιστημίου 
Νεάπολις Πάφος. 

Ο κ. Λεπτός στον χαιρετισμό του 
αναφέρθηκε στο όραμα του Ιδρυτή 
του Πανεπιστημίου,  αείμνηστου 
Μιχαλάκη Λεπτού, το οποίο πλέον 
υλοποιείται με μεγάλη επιτυχία 
στηριζόμενο στους αναπτυξιακούς 

στρατηγικούς του στόχους και έχο-
ντας απονείμει πλέον των 7.885 
τίτλων Πτυχιακού, Μεταπτυχιακού 
και Διδακτορικού επιπέδου και 
έχοντας καταξιωθεί πλέον ως ένα 
Ανώτατο Εκπαιδευτικό Ίδρυμα δη-
μιουργίας και παροχής υψηλού 
ακαδημαϊκού επιπέδου καινο-
τόμου εφαρμοσμένης γνώσης, 
διεθνών επιτυχιών των μελών 
της φοιτητικής του κοινότητας 
και συνεισφοράς στην τοπική 
και εθνική ανάπτυξη. 

Επίσης τόνισε την επιτυχή δι-
ασύνδεση του Πανεπιστημίου με 
την αγορά εργασίας, καθώς και τη 
διεθνή ακαδημαϊκή αναγνώριση 

και επαγγελματική πιστοποίηση 
των Προγραμμάτων Σπουδών του, 
τα οποία διαρκώς αναβαθμίζο-
νται και προστίθενται νέα, όπως το 
πτυχίο στην Τεχνητή Νοημοσύνη, 
ανταποκρινόμενα στις απαιτήσεις 
των τεχνολογικών αλλαγών και 
αγορών του 21ου αιώνα. 

Την εξαίρετη τελετή έκλεισε 
ο Καθ. Παντελής Σκλιάς, Πρύτα-
νης του Πανεπιστημίου, ο οποί-
ος ευχαρίστησε το σύνολο της 
ακαδημαϊκής κοινότητας για τη 
μεγάλη κοινή προσπάθεια όλων, 
η οποία αναδεικνύει το διεθνές 
αποτύπωμα και την επιτυχή και 
ποιοτικά αναβαθμισμένη λειτουρ-

γία του Πανεπιστημίου. 
Ιδιαίτερη αναφορά έκανε 

στην επιτυχία ένταξης του Πα-
νεπιστημίου στην Πρωτοβουλία 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
τα Ευρωπαϊκά Πανεπιστήμια 
EMERGE, ως ορόσημο για τη 
συνεχή ανάπτυξη και δυναμική 
ένταξη και συνεισφορά του στον 
ενιαίο χώρο της Ανώτατης Εκπαί-
δευσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τέλος, ευχήθηκε κάθε επιτυχία 
και ευόδωση στα όνειρα και τις 
προσδοκίες των αποφοίτων και των 
οικογενειών τους, τονίζοντας ότι το 
Πανεπιστήμιο Νεάπολις Πάφος θα 
είναι πάντα το «κοινό τους σπίτι». 

Πανεπιστήμιο Νεάπολις Πάφος: 
14η Τελετή Αποφοίτησης

Μεγάλος αριθμός αποφοίτων μαζί με μέλη των οικογενειών τους συμμετείχαν, 
σηματοδοτώντας την ολοκλήρωση ενός ακόμη ακαδημαϊκού κύκλου αριστείας 
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Έ
να εξαιρετικά ύπου-
λο και επικριτικό, 
κυρίως προς την 
Κυβέρνηση του 
Λιβάνου, άρθρο με 
πολλαπλές διαστά-
σεις που εμπλέκει 

την Κύπρο με το Ισραήλ δημοσι-
εύτηκε τις προηγούμενες μέρες 
από τη λιβανέζικη εφημερίδα An-
Nahar και αφορά την ηλεκτρική 
διασύνδεση Κύπρου-Λιβάνου. Στο 
στόχαστρο της εφημερίδας είναι 
κυρίως οι υπεύθυνοι στον τομέα 
των τηλεπικοινωνιών της χώρας 
με αφορμή την πρόσφατη προ-
σφορά για την εγκατάσταση ενός 
υποβρύχιου καλωδίου χρηματο-
δοτούμενου από την Εθνική Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών της Κύπρου 
(CYTA), αξίας 10 εκατομμυρίων 

δολαρίων για σύνδεση των δύο 
χωρών. Το «δώρο», όπως απο-
καλείται, της Κύπρου, «θέτει την 
εθνική ασφάλεια του Λιβάνου σε 
κινδύνους» και, αν γίνει αποδεκτό, 
αποτελεί εγκληματική πράξη σε 
μια χώρα με θεσμούς, δικαιοσύνη 
και δικαστικό σύστημα. Επί της 
ουσίας το δημοσίευμα θέτει θέμα 
κινδύνου υποκλοπής δεδομένων 
από το καλώδιο από το Ισραήλ 
μέσω Κύπρου. Ωστόσο, το όλο 
ζήτημα δεν πρέπει να εξετάζεται 
μεμονωμένα, αλλά ως συνέχεια 
του παζλ των προειδοποιήσεων 
της Χεζμπολάχ προς την Κύπρο. 

Το παρασκήνιο 
του καλωδίου Κάδµος 

To 2022 η Cyta ανακοίνωσε την 
υπογραφή συμφωνίας με το Υπουργείο 
Τηλεπικοινωνιών του Λιβάνου για 
την κατασκευή και συντήρηση του 
CADMOS-2, μιας νέας υποθαλάσσιας 

τηλεπικοινωνιακής σύνδεσης μεταξύ 
Κύπρου και Λιβάνου. Η συμφωνία 
υπεγράφη τη ∆ευτέρα, 12 ∆εκεμβρίου 
2022, στη Βηρυτό.

Υπάρχει ένα υποθαλάσσιο κα-
λώδιο που συνδέει τον Πεντάσχοινο 
της Κύπρου με τη Βηρυτό και την 
Jdaide του Λιβάνου, το καλωδια-
κό σύστημα CADMOS, το οποίο 
είναι ένα υποθαλάσσιο καλωδια-
κό σύστημα μήκους 230 km. Το 
καλωδιακό σύστημα CADMOS 
ολοκληρώθηκε το 1995.

Όπως είχε ανακοινωθεί, το 
CADMOS-2 θα συμπληρώσει 
και στο μέλλον θα αντικαταστήσει 
ένα καλωδιακό σύστημα που θα 
διασυνδέει τις δύο χώρες από το 
1995 και αναμένεται να τεθεί σε 
λειτουργία εντός του 2024, για να 
καλύψει τις ανάγκες της διεθνούς 
συνδεσιμότητας.

Ερώτηµα στη Βουλή 
Το δημοσίευμα αναφέρει πως 

η κυπριακή εταιρεία θα καλύψει 
όλα τα έξοδα και θα παρέχει στον 
Λίβανο δωρεάν μερίδιο 50% του 
καλωδίου, με την προϋπόθεση ότι 
η CYTA θα διατηρεί το δικαίω-
μα λήψης όλων των αποφάσεων 
που σχετίζονται με τη λειτουργία, 
την επένδυση και τη συντήρηση. 
Αξιωματούχοι του Λιβάνου υπο-
βαθμίζουν τη σοβαρότητα της πα-
ρακολούθησης των υποβρύχιων 
καλωδίων, υποστηρίζοντας ότι 
πραγματοποιείται από διεθνείς 
υπηρεσίες πληροφοριών.

Ο βουλευτής Qabalan Qabalan 
έθεσε το ζήτημα στην κοινοβου-
λευτική επιτροπή τηλεπικοινωνιών 
του Λιβάνου και απηύθυνε ερώ-

τημα προς την κυβέρνηση σχετικά 
με το υπόβαθρο της κυπριακής 
πρωτοβουλίας και «τον βαθμό 
κινδύνου που εγκυμονεί αυτό το 
καλώδιο για την εθνική ασφάλεια 
του Λιβάνου». Συνδέοντας το νέο 
καλώδιο CADMOS 2 στο καλώδιο 
IMEWE, οι συσκευές υποκλοπής 
καλωδίων θα μπορούν να έχουν 
πρόσβαση σε δεδομένα ∆ιαδικτύ-
ου για Λιβανέζους, κυβερνητικούς 
οργανισμούς και όλες τις ιδιωτικές 
εταιρείες, συμπεριλαμβανομένων 
όλων όσων λαμβάνουν χώραν 
μέσω κυψελοειδών συσκευών 
και του σταθερού δικτύου, όπως 
σημειώνεται.

Χωρισµένοι στα 3 
Επί της ουσίας οι Λιβανέζοι 

αξιωματούχοι έχουν χωριστεί σε 
τρεις κατηγορίες από την καθιέρωση 
του ισραηλινού καλωδίου το 2012. 
Η πρώτη συμφώνησε από άγνοια, 
διεκδικώντας γνώση και εμπειρία 
στις επικοινωνίες. Η δεύτερη ομάδα 
είναι αυτή της «αντίστασης», η οποία 
συμφώνησε, αν και απρόθυμα, με 
βάση τη διαβεβαίωσή της ότι δεν θα 
χρησιμοποιούσε «κρατικά δίκτυα». 
Σήμερα, η ομάδα αυτή είναι πιο 

σκεπτική υπό τον φόβο των ισρα-
ηλινών υποκλοπών. Όσον αφορά 
την τελευταία κατηγορία, το δημο-
σίευμα αναφέρει πως μπορεί να 
δελεάστηκε από πειστικά κίνητρα, 
καθώς δεν είναι απίθανο η προ-
σφορά της κυπριακής εταιρείας να 
μην περιοριζόταν στην κάλυψη του 
κόστους του υποβρυχίου καλωδίου, 
αλλά μάλλον πέρασε από αυτό για 
να παρακινήσει ορισμένους αξιω-
ματούχους να συμφωνήσουν και να 
προωθήσουν την αγορά εργασίας. 

Ανώνυμες πηγές στο δημο-
σίευμα καταλήγουν στο συμπέ-
ρασμα ότι «η έκπληξη θα είναι 
πολύ μεγάλη όταν γίνει γνωστό 
ότι ο πραγματικός φορέας που 
χρηματοδότησε τη δημιουργία 
του καλωδίου CADMOS 2 είναι 
ισραηλινών συμφερόντων».

Ανακοίνωση Προοδευ-
τικού Σοσιαλιστικού 
Κόµµατος Λιβάνου 

Με αφορμή το δημοσίευμα, τo 
Προοδευτικό Σοσιαλιστικό Κόμμα 
του Λιβάνου κάλεσε τους ενδιαφερό-
μενους να λάβουν άμεσα μέτρα για 
να σταματήσουν, αυτό που ονομάζει 
«παραβίαση του ιδιωτικού απορρήτου 
και των επικοινωνιών του Λιβανικού 
λαού από το Ισραήλ, παρακολου-
θώντας τηλεφωνικές κλήσεις μέσω 
του υποθαλάσσιου καλωδίου που 
συνδέει τον Λίβανο με την Κύπρο».

Το κόμμα δηλώνει έκπληκτο 
από την «έγκριση του Λιβάνου το 
2022 για τη δημιουργία του κα-
λωδίου CADMOS 2 που συνδέει 
τον Λίβανο με τον σταθμό ‘‘Πε-
ντάσχοινος’’, ο οποίος περιέχει τα 
ισραηλινά καλώδια JONAH και 
ARIEL, που συνδέουν τη Χάιφα 
και το Τελ Αβίβ με την Κύπρο», 
εκφράζοντας τη λύπη του για την 
«αποτυχία λήψης τυχόν προληπτι-
κών μέτρα από τον Λίβανο για την 
αποτροπή μιας τέτοιας μεγάλης 
παραβίασης».

 «Για άλλη μια φορά, η επίσημη 
αμέλεια μετατρέπεται σε σκάνδαλο 
ή ακόμα και έγκλημα», σημειώνε-
ται. Στο πλαίσιο αυτό το Προοδευ-
τικό Σοσιαλιστικό Κόμμα ζητά οι 
πληροφορίες να κοινοποιηθούν 
προς το δικαστικό σώμα και τις 
αρμόδιες υπηρεσίες ασφάλειας και 
δικαιοσύνης,  «για να τεθεί τέλος 
στο έγκλημα που διαπράχθηκε 
στο όνομα του ‘‘Κάδμου’’, με ό,τι 
συνεπάγεται μια τρέχουσα επίθεση 
και παραβίαση της ιστορίας του 
φοινικικού και ελληνικού πολιτι-
σμού και της ιστορίας του Λιβάνου, 
του παρόντος, του μέλλοντος και 
της ασφάλειάς τους».

Ενοχλήσεις από Λίβανο για 
ηλεκτρικό καλώδιο Κάδµος
Εγείρουν ζήτηµα Εθνικής Ασφάλειας για υποκλοπές δεδοµένων και δείχνουν προς Ισραήλ 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ

Ποιος ήταν 
ο Κάδμος 

Ο Κάδμος ήταν ο ιδρυτής 
και ο πρώτος βασιλιάς της Θή-
βας. Ήταν γιος του βασιλιά της 
Φοινίκης, Αγήνορα και της 
Τηλέφασσας (της κόρης του 
Νείλου, σύμφωνα με μια εκδο-
χή) και αδελφός της Ευρώπης, 
του Φοίνικα, του Κίλικα και 
του Θάσου. Από την πλευ-
ρά του πατέρα του καταγόταν 
από τον μυθικό βασιλιά της 
Αιγύπτου, τον Έπαφο, τον γιο 
του ∆ία και της αργίτισσας 
Ιούς, όταν εκείνη κυνηγημένη 
από την Ήρα έφτασε, μετα-
μορφωμένη σε αγελάδα, στη 
χώρα του Νείλου. Ο ιστορικός 
Ηρόδοτος στο 5ο βιβλίο των 
Ιστοριών του (Ἱστοριῶν πέμπτη 
ἐπιγραφομένη Τερψιχόρη) 
θεωρεί ότι ο Κάδμος έφερε 
το αλφάβητο στην Ελλάδα 
και ονομάζει τα γράμματα 
«καδμήια» ή «φοινικήια».

Το όλο ζήτηµα δεν 
πρέπει να εξετά-

ζεται µεµονωµένα,  
αλλά ως συνέχεια 

του παζλ των προ-
ειδοποιήσεων της 

Χεζµπολάχ προς 
την Κύπρο 
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Σ
ύμφωνα με πρόσφατο 
άρθρο της El Pais, η 
αγορά των έξυπνων 
κινητών δεν μπορεί 
να αναπτυχθεί άλλο 
και η τεχνητή νοη-
μοσύνη υπόσχεται 

να φέρει επανάσταση στις συνή-
θειές μας. Οι ειδικοί στον χώρο 
της κινητής τηλεφωνίας, μάλιστα, 
υποστηρίζουν ότι οι φωνητικές 
εντολές και οι εικονικοί βοηθοί 
θα αποκτήσουν εξέχουσα θέση 
στις οθόνες μας στο άμεσο μέλλον. 
Προς το παρόν, βλέπουμε να εισέρ-
χονται στην αγορά νέες συσκευές, 
όπως έξυπνα γυαλιά, κουμπιά ή 
ρολόγια, τα οποία συνυπάρχουν 
με το κινητό μας. Τι γνωρίζουμε, 
όμως, για το κινητό μας; 

Προσοχή στους εισβολείς…
Τα έξυπνα τηλέφωνα έχουν 

μετατραπεί σε μικρούς υπολογι-
στές, που καλύπτουν πολλές από 
τις ανάγκες μας - ως ένα μετα-μέσο, 
το έξυπνο τηλέφωνο ενσωματώ-
νει αβίαστα άλλες τεχνολογίες 
και πλατφόρμες. Μπορούμε να 
μιλήσουμε, να γράψουμε, να δια-
βάσουμε, να μάθουμε, να κάνουμε 
μαθηματικές πράξεις, να τραβή-
ξουμε φωτογραφίες και βίντεο, να 
ελέγξουμε τα προγράμματά μας, 
να συντονιστούμε με άλλους, να 
εκφράσουμε συναισθήματα, να 
προσευχηθούμε, να ελέγξουμε 
ημερολόγια, να αναζητήσουμε 
μέρη, να βρούμε πληροφορίες 
(και να τις αρχειοθετήσουμε) και 
να επικοινωνήσουμε. Μπορούμε, 
επίσης, να έχουμε πρόσβαση στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, να 
διαβάζουμε ειδήσεις, να κάνουμε 

τραπεζικές συναλλαγές και ηλε-
κτρονικό εμπόριο, να παίζουμε 
παιχνίδια και να λαμβάνουμε δε-
δομένα υγείας. Μαζί με αυτές τις 
εφαρμογές και τις ευκολίες τους, 
όμως, ήρθαν στη ζωή μας και οι 
λεγόμενοι hackers (αν και αρχικά ο 
όρος είχε την έννοια του εφευρέτη, 
πλέον hacker ονομάζεται συνήθως 
το άτομο το οποίο εισβάλλει σε 
υπολογιστικά συστήματα). 

Υπάρχουν πολλά παραδείγμα-
τα προβλημάτων ασφαλείας των 
έξυπνων τηλεφώνων, όπως είναι, 
επίθεση κακόβουλου λογισμικού, 
επιθέσεις phishing (επιθέσεις 
ηλεκτρονικού «ψαρέματος» που 
αποσκοπούν στην κλοπή ή τη ζημία 
ευαίσθητων δεδομένων), λογισμικό 
κατασκοπίας, κλοπή ταυτότητας, 
κλοπή δεδομένων, κ.ά. Ας δούμε 
τι μας λέει σχετικά ο Αναπληρω-
τής Καθηγητής Πληροφορικής στο 
Τμήμα Πληροφορικής του Πα-
νεπιστημίου Κύπρου Ηλίας 
Αθανασόπουλος: 

«Σε σχέση με τους παρα-
δοσιακούς υπολογιστές, τα 
κινητά τηλέφωνα έχουν πιο 
ενισχυμένη δραστηριότητα 
στην εγκατάσταση εφαρμο-
γών. Τυπικά, στο κινητό τηλέ-
φωνο οι χρήστες εγκαθιστούν 
πολύ περισσότερες 
εφαρμογές, απ’ 
ό,τι κάνουν με 
το laptop τους, 
κι αυτό διότι 
η εξάπλωση 
των έξυπνων 
κινητών τηλε-
φώνων έγινε 
ουσιαστικά με 
τη βοήθεια των 
πλουσίων «κα-
ταστημάτων 
εφαρμογών», 
τα λεγόμενα 
app stores. Η 
αυξημένη εγκα-
τάσταση εφαρμο-
γών συνεπάγεται 

την αύξηση χρήσης, οι οποίες 
είναι ή μπορεί να μετατραπούν 
στην πορεία σε κακόβουλες. Τα 
app stores προσπαθούν να περιο-
ρίσουν τον κίνδυνο, αναλύοντας τις 
εφαρμογές πριν αυτές διατεθούν 
στους χρήστες, παρ’ όλα αυτά δεν 
υπάρχει μαγικός τρόπος ώστε να 
αποφανθείς αν μια εφαρμογή είναι, 
ή θα μετατραπεί στην πορεία, σε 
κακόβουλη με απόλυτη βεβαιότητα. 
Την επόμενη φορά που θα κατε-
βάσετε το Angry Birds σκεφτείτε 
διπλά αν είναι όντως το αυθεντικό 
Angry Birds!

»Επιπλέον, σε αντίθεση με τους 
τυπικούς υπολογιστές, τα κινητά 
τηλέφωνα έχουν περισσότερους αι-
σθητήρες (accelerometer, location 
sensor, κ.λπ.), πράγμα που σημαί-
νει ότι μια κακόβουλη εφαρμογή 
μπορεί να πραγματοποιήσει πιο 
«έξυπνες» επιθέσεις και να πα-

ραβιάσει την ιδιωτικότητα 
των χρηστών με ποικί-

λους τρόπους. Για να 
προστατεύσουν τον 
χρήστη από τέτοιες 
επιθέσεις, τα κινητά 
τηλέφωνα προσφέ-
ρον ειδοποιήσεις 

για τους αισθητήρες/
συσκευές που θα χρη-

σιμοποιήσει μια εφαρ-
μογή. Παρ’ όλα αυτά, 

οι χρήστες πολλές 
φορές δεν δίνουν 
την απαραίτητη 
προσοχή. Την 
επόμενη φορά 
που θα κατεβά-
σετε μια εφαρμο-
γή «πυξίδα», σκε-
φτείτε γιατί αυτή 
η εφαρμογή θέλει 
να έχει πρόσβαση 
στο δίκτυο και τις 
επαφές σας!». 

Όπως μας 
τονίζει ο Δρ 

Α θ α ν α σ ό -
πουλος, επί 

του παρόντος, δεν υπάρχει η τέ-
λεια διαθέσιμη λύση προστασίας 
μας από κακόβουλες επιθέσεις. 
Πιθανοί τρόποι αποτροπής πα-
ραβιάσεων ασφάλειας περιλαμ-
βάνουν τις έγκαιρες ενημερώσεις 
του λειτουργικού συστήματος και 
των εφαρμογών τρίτων, τη χρήση 
ασφαλούς WiFi, τη χρήση προ-
γραμμάτων προστασίας από ιούς, 
και φυσικά το authentication.

Νομοφοβία και ύπνος
Μελέτες που διερεύνησαν τη 

σχέση μεταξύ νομοφοβίας (ο διά-
χυτος φόβος και άγχος που προ-
καλείται σε ένα άτομο -συνήθως 
νεαρής ηλικίας- όταν στερηθεί ή 
αποχωριστεί το κινητό του τηλέ-
φωνο) και αϋπνίας αποκάλυψαν 
ότι υπάρχει ισχυρή σχέση μεταξύ 
των δύο μεταβλητών. Μια άλλη 
εργασία διερεύνησε τη συχνότητα 
και τη μέση διάρκεια χρήσης έξυ-
πνων τηλεφώνων και tablet στο 
κρεβάτι σε σχέση με συμπτώματα 
αϋπνίας, υπνηλίας, κ.ά. Ο μέσος 
χρόνος νυχτερινής χρήσης έξυπνων 
συσκευών σε αυτήν την έρευνα 
ήταν 46,6 λεπτά. 

Ο εθισμός στην οθόνη είναι ένα 
αυξανόμενο στίγμα, για το οποίο 

κατηγορείται αποκλειστικά το έξυ-
πνο τηλέφωνο. Μάλιστα, σύμφωνα 
με μελέτη που δημοσιεύτηκε το 
2023 στο International Journal 
of Mental Health and Addiction, 
σχεδόν το ένα τρίτο των χρηστών 
διατρέχουν υψηλό κίνδυνο να 
υποφέρουν από σοβαρό εθισμό!

Για πιο συγκεκριμένα αποτελέ-
σματα, μπορούμε να ανατρέξου-
με σε έρευνα που δημοσιεύθηκε 
τον Ιανουάριο 2023 (Healthcare 
Informatics Research 2023) σχε-
τικά με τη συχνή εμφάνιση μέτριας 
και σοβαρής νομοφοβίας σε φοιτη-
τές και φοιτήτριες πανεπιστημίου. 
Η έρευνα πραγματοποιήθηκε με 
τη συμμετοχή 11.300 ατόμων από 
οκτώ χώρες και έδειξε ότι υπήρχε 
ήπια νομοφοβία στο 24% των συμ-
μετεχόντων και σοβαρή νομοφοβία 
στο 17%. Όσον αφορά τις χώρες, 
η Ινδονησία είχε το υψηλότερο 
ποσοστό σοβαρής νομοφοβίας 
(71%) και η Γερμανία το χαμη-
λότερο (3%).

Μην ξεχνάμε τα παιδιά
Τα έξυπνα κινητά θεωρούνται 

η πιο διαδεδομένη ηλεκτρονική 
συσκευή ανάμεσα στα παιδιά. 
Μάλιστα, μια μελέτη ανακάλυψε 
ότι, σε σύγκριση με τα tablets και 
τους φορητούς υπολογιστές, τα 
έξυπνα κινητά είναι οι συσκευές 
που χρησιμοποιούν περισσότερο 
τα παιδιά, με μέση εβδομαδιαία 
χρήση τις 28,5 ώρες (Alobaid et 
al., 2018). Σήμερα, τα παιδιά βα-
σίζονται στα έξυπνα κινητά τους 
για πολλά πράγματα, όπως είναι 
η παρακολούθηση διαδικτυα-
κών μαθημάτων, η επικοινωνία 
με φίλους, τα παιχνίδια, τα ψώνια 
και η παρακολούθηση διασκεδα-
στικών βίντεο. Επίσης, σε πολλές 
περιπτώσεις, τα χρησιμοποιούν 
αντί για βιβλία για ανάγνωση και 
μελέτη. Αυτός ο τρόπος ζωής επη-
ρεάζει σημαντικά τις καθημερινές 
δραστηριότητες των παιδιών, τα 
οποία καταλήγουν να συνδέονται 

«Οι πιο βαθιές τε-
χνολογίες είναι αυ-

τές που εξαφανί-
ζονται. Πλένονται 
μέσα στο ύφασμα 
της καθημερινής 
ζωής, μέχρι που 

δεν διακρίνονται 
από αυτήν»  

Mark Weiser, επι-
στήμονας υπολογι-

στών και καινοτόμος 
της Πληροφορικής 

Έχουν μετατραπεί σε μικρούς υπολογιστές, που καλύπτουν 
πολλές από τις ανάγκες μας – Τι ξέρουμε γι’ αυτά; 

Τι θα γίνει τελικά 
με αυτά τα έξυπνα 

τηλέφωνα;

ΜΑΡΙΖΑ ΛΑΜΠΙΡΗ*



υπερβολικά με τα κινητά τους, κάτι 
που μπορεί να οδηγήσει εύκο-
λα σε εθισμό. Εκτός όμως από 
τον εθισμό, νευροφυσιολογικές 
μελέτες αναφέρουν ότι η έντονη 
χρήση κινητών σχετίζεται με την 
έλλειψη προσοχής, την ικανότη-
τα επεξεργασίας αριθμών και τις 
βλάβες της διεγερσιμότητας του 
δεξιού προμετωπιαίου φλοιού. 
Αν και δεν έχει αποδειχθεί ακόμα 
ότι τα έξυπνα κινητά βλάπτουν τη 
γνωστική λειτουργία των παιδιών, 
κάποιες μελέτες έχουν δώσει ανη-
συχητικά αποτελέσματα. Φυσικά, 
δεν χρειαζόμαστε τους ερευνητές 
να μας υποδείξουν ότι η παρα-
τεταμένη χρήση ηλεκτρονικών 
συσκευών μπορεί να επηρεάσει 
τη σωματική υγεία μειώνοντας τη 
φυσική δραστηριότητα, γεγονός 
που οδηγεί σε μείωση της μυϊκής 
και αύξηση της λιπώδους μάζας.

Άντε και το 
ξεφορτώθηκες. Μετά;

Η χρήση κινητών τηλεφώνων 
έχει αυξηθεί ραγδαία σε όλον τον 
κόσμο. Είναι εντυπωσιακό το γεγο-
νός ότι,  σύμφωνα με καταμέτρηση 
του Απριλίου του 2021, υπήρχαν 
5,27 δισεκατομμύρια χρήστες κινη-
τών τηλεφώνων παγκοσμίως. Και 
ενώ η διάρκεια ζωής των κινητών 
μειώνεται διαρκώς, τα απορρίμματα 
αυτών αυξάνονται, κυρίως λόγω 
της αντικατάστασης. Και όπως είναι 
επόμενο, η ακατάλληλη απόρριψη 
απαρχαιωμένων κινητών τηλεφώ-
νων οδηγεί σε δυσμενείς συνέπειες 
στο περιβάλλον, την ανθρώπινη 
υγεία και την ανάκτηση μετάλλων. 

Αυτό οδήγησε στην αύξηση της 
παραγωγής ηλεκτρονικών απο-
βλήτων, καθιστώντας τα μιαν από 
τις ταχύτερα αναπτυσσόμενες ροές 
αποβλήτων παγκοσμίως. Αν ανα-
ρωτιέστε, η διάρκεια χρήσης των 
έξυπνων κινητών είναι περίπου 
1,98 έτη και εκείνη των τηλεφώνων 
που δεν ανήκουν στην κατηγορία 
των έξυπνων κινητών είναι πε-
ρίπου 2,46  χρόνια. Υπολογίστε 
τώρα πόσα κινητά τηλέφωνα θα 
αλλάξει κατά τη διάρκεια της ζωής 
του ένας άνθρωπος. 

Μια άλλη διάσταση, που συ-
νήθως δεν σκεφτόμαστε -όπως 
επεσήμαναν σε άρθρο τους οι Κ. 
Μαραγκός, Γ. Χαχλαδάκης και 
Ευ. Γιδαράκος- είναι ότι ένα κι-
νητό τηλέφωνο αποτελείται από 
πολυάριθμα πολύτιμα μεταλλικά 
στοιχεία, όπως είναι ο χρυσός, το 
ασήμι, το παλλάδιο κ.λπ. Η υιο-
θέτηση ακατάλληλων μεθόδων 
απόρριψης, όπως η αποθήκευση 
των κινητών τηλεφώνων μετά τη 
χρήση, η απόρριψή τους μαζί με τα 
γενικά απορρίμματα, η παράδοσή 

τους στον άτυπο τομέα της ανακύ-
κλωσης κ.λπ. μπορεί να οδηγήσει 
σε απώλεια πολύτιμων μετάλλων. 
Και ας μην ξεχνάμε ότι μέταλλα 
όπως το κάδμιο, ο μόλυβδος, το 
χρώμιο, ο υδράργυρος κ.λπ. είναι 
τοξικά. Οπότε, η χρήση αντιεπιστη-
μονικών μεθόδων ανακύκλωσης 
ηλεκτρονικών αποβλήτων οδηγεί 
σε μείωση της ποιότητας του αέρα, 
του νερού, του εδάφους και οδηγεί 
επιπλέον σε επικίνδυνες επιπτώ-
σεις στην ανθρώπινη υγεία. Για 
παράδειγμα, το κάδμιο μπορεί να 

προκαλέσει γενετικές ανωμαλίες 
και το βάριο μπορεί να οδηγήσει 
σε βλάβες στον εγκέφαλο, την καρ-
διά, το ήπαρ και τους πνεύμονες. 
Βέβαια, δεν πρέπει να ξεχνάμε τις 
απάνθρωπες συνθήκες εργασίας 
σε πολλούς από τους χώρους εξα-
γωγής των μετάλλων αυτών, όπου 
συχνά χρησιμοποιείται παιδική 
εργασία ή στυγνή εκμετάλλευση 
των εργατών και εργατριών, ενώ 
η καταστροφή του φυσικού πε-
ριβάλλοντος σε πολλές περιοχές 
είναι τεράστια.
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Σύμφωνα με την Amy Webb, 
Διευθύνουσα Σύμβουλο της συμ-
βουλευτικής εταιρείας Future 
Today Institute, η οποία βοηθά 
εταιρείες να εντοπίζουν τις τεχνολο-
γικές τάσεις, οι πωλήσεις των κινη-
τών τηλεφώνων παρουσιάζουν μια 
φθίνουσα τάση, καθώς έχουμε όλοι 
ήδη κινητό τηλέφωνο και η αγορά 
δεν πρόκειται να αναπτυχθεί άλλο. 
Οπότε, οι κατασκευαστές έξυπνων 
κινητών αναζητούν εναλλακτικές. 
Σαν τι; Μια τάση είναι η κατασκευή 
διαφόρων συμπληρωματικών συ-
σκευών ή gadgets όπως είναι το 
AI Pin, μια μικρή ηλεκτρονική 
καρφίτσα που κρέμεται στα ρούχα 
και λαμβάνει φωνητικές εντολές: 
μπορείς να κάνεις οποιαδήποτε 
ερώτηση θα έκανες σε μια μηχανή 
αναζήτησης, όπως είναι η πρό-

γνωση του καιρού, εάν υπάρχει 
εστιατόριο στην περιοχή, κ.ά. Το 
Rabbit’s R1, ένα αυτόνομο σύστημα 
όπως περίπου το AI Pin, έχει οθόνη 
όπως το τηλέφωνο αλλά προσφέρει 
μια εμπειρία που είναι εντελώς 
διαφορετική. Μόλις εγκαταστα-
θεί, μπορεί να παραγγείλει ένα 
Uber, να παίξει την αγαπημένη 
σας λίστα στο Spotify ή να κλεί-
σει μια πτήση στο Expedia, χωρίς 
να χρειαστεί ποτέ να επισκεφτείτε 
μια ιστοσελίδα ή την οθόνη της 
εφαρμογής. Αντίστοιχα, μια από 
τις τελευταίες κυκλοφορίες της 
Apple είναι τα γυαλιά Vision 
Pro, τα οποία επιτρέπουν στους 
χρήστες να βλέπουν το περιβάλ-
λον τους μέσα από τις εικόνες που 
τραβήχτηκαν από ενσωματωμένες 
κάμερες υψηλής ανάλυσης. Συ-

σκευές όπως τα έξυπνα γυαλιά 
Lucyd ενσωματώνουν το ChatGPT 
κατανοώντας τις εντολές και τις 
ερωτήσεις σε φυσική γλώσσα. 
Αντίστοιχα, η Meta λάνσαρε το 
δικό της προϊόν, σε συνεργασία 
με τη Ray-Ban. Ωστόσο, καμία από 
αυτές τις συσκευές δεν φαίνεται να 
μπορεί να αντικαταστήσει το έξυπνο 
κινητό τηλέφωνο. Μήπως, όμως, θα 
περάσουμε συντομότερα απ’ όσο 
υπολογίζουμε σε μια εποχή όπου 
θα χρησιμοποιούμε όχι μια αλλά 
πολλαπλές έξυπνες συσκευές στην 
καθημερινότητά μας, οι οποίες θα 
αξιοποιούν τεχνολογίες ΑΙ όπως 
είναι το δημοφιλές ChatGPT; 

Τις τελευταίες δεκαετίες, οι 
τεχνολογίες, όπως η κινητή επι-
κοινωνία, οι υπολογιστές και οι 
ψηφιακές τεχνολογίες, αλλάζουν 

ραγδαία. Ο τομέας της τεχνολογίας 
των πληροφοριών και των επι-
κοινωνιών είναι ενδεχομένως ο 
πιο εμβληματικός για την πρόοδο 
και την καινοτομία σε επίπεδο 
κοινωνίας, τόσο τεχνολογικά όσο 
και οικονομικά. Η Microsoft έχει 
επενδύσει δισεκατομμύρια δο-
λάρια στην τεχνητή νοημοσύνη, 
τόσο μέσω της δικής της έρευ-
νας όσο και μέσω της ανάπτυξης 
προϊόντων με επενδύσεις στο 
OpenAI. Και ενώ γνωρίζουμε ότι 
οι τεχνολογικές αλλαγές μπορούν 
να συμβάλλουν στη βελτίωση της 
απόδοσης της καινοτομίας, ο τρό-
πος και ο χρόνος με τον οποίον 
εισέρχονται στη ζωή μας είναι 
απρόβλεπτος. Ποια θα είναι άραγε 
η επόμενη ανακάλυψη, που θα 
ταράξει τα νερά;

Τι τρέχει όμως με την ανάπτυξη του κλάδου;

14.07.2024
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Σε εξέλιξη είναι 
και η αναθεώρηση 
των χορηγημάτων 

για συντήρηση 
των παιδιών που 

βρίσκονται υπό τη 
φροντίδα του κρά-

τους, με απώτερο 
στόχο την αύξηση 

του ύψους τους 

Τ
η δυνατότητα παρο-
χής οικογενειακής 
ζωής στα παιδιά 
που αδυνατούν 
να μεγαλώσουν με 
τη βιολογική τους 
οικογένεια για ένα 

διάστημα προσφέρει ο θεσμός της 
αναδοχής. 

Η αναδοχή παίζει σημαντικό 
ρόλο στην προστασία των παιδιών 
που βρίσκονται σε ευάλωτες κα-
ταστάσεις, προσφέροντάς τους τη 
σταθερότητα και την υποστήριξη 
που χρειάζονται για να αναπτυ-
χθούν υγιώς. 

Ο θεσμός αυτός έχει ως στόχο 
να παρέχει ένα ασφαλές και υπο-
στηρικτικό περιβάλλον σε παιδιά 
που δεν μπορούν να ζήσουν με 
τους βιολογικούς τους γονείς. Οι 
ανάδοχες οικογένειες προσφέρουν 
προσωρινή φροντίδα μέχρι να 
μπορέσει το παιδί να επιστρέψει 
στη βιολογική του οικογένεια ή 
να βρεθεί μια πιο μόνιμη λύση, 
όπως η υιοθεσία. 

Συγκεκριμένα, η αναδοχή πε-
ριλαμβάνει προσωρινή φροντίδα, 
συνεργασία με τις Αρχές, στήριξη 
του παιδιού και επανασύνδεση με 
τη βιολογική οικογένεια. 

Αύξηση λόγω 
ασυνόδευτων ανηλίκων 

Στα 332 ανέρχονται τα παι-
διά που είναι υπό τη φροντίδα 
του κράτους και φιλοξενούνται 
σε ανάδοχες οικογένειες και σε 
170 οι ανάδοχες οικογένειες που 
υπάρχουν στην Κύπρο. 

Για τον θεσμό της αναδοχής 
μίλησε στη «Σημερινή» η Διευθύ-
ντρια των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, Μαρία Κυρατζή. Με-
ταξύ άλλων, η κ. Κυρατζή ανέφερε 
ότι υπάρχει αύξηση του αριθμού 
των παιδιών που τίθενται υπό τη 
γονική μέριμνα ή επιμέλεια ή 
φροντίδα της ΔΥΚΕ από τα προ-
ηγούμενα χρόνια, ενόψει του ότι 
υπάρχει και αύξηση στην ομάδα 
των Ασυνόδευτων Ανηλίκων, Αι-
τητών Διεθνούς Προστασίας. 

Αναφερόμενη στο νομοσχέδιο 
που έχει ετοιμαστεί για τον θεσμό 
της αναδοχής είπε ότι «η αναδο-
χή παιδιών είναι ένας κοινωνι-
κός θεσμός προστασίας παιδιών 
ηλικίας 0-18 χρονών, που αρχικά 
εφαρμόστηκε στην Κύπρο το 1956 
με την ψήφιση του περί Παίδων 
Νόμου. Η επιλογή της αναδοχής 

ως μορφή εναλλακτικής φροντίδας 
για παιδιά και έφηβους, στις περισ-
σότερες των περιπτώσεων, είναι 
η καλύτερη δυνατή και η πλέον 
επωφελής. Πρόκειται, ουσιαστικά, 
για έναν προστατευτικό μηχανι-
σμό, στο πλαίσιο του οποίου τη 
φροντίδα του παιδιού αναλαμβάνει 
μια οικογένεια, δίνοντάς του την 
ευκαιρία να αναπτυχθεί σε ένα 
περιβάλλον αγάπης και αποδο-
χής. Η αναδοχή μπορεί να αφορά 
μερικές μέρες, μήνες ή και χρόνια. 
Η τοποθέτηση ενός παιδιού σε ένα 
πρόγραμμα αναδοχής προϋποθέ-
τει μια εξειδικευμένη διερεύνηση 
εστιασμένη στις ιδιαιτερότητές του 
και η επιλογή της οικογένειας γί-
νεται στη βάση της διεξοδικής και 
ολοκληρωμένης αξιολόγησης του 
συμφέροντος κάθε παιδιού.

»Με το παρόν νομοσχέδιο ανα-
γνωρίζεται η σημασία και ανάγκη 
για εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας 
που ρυθμίζει τη μεταχείριση παι-
διών, αφού τεθούν υπό τη γονική 
μέριμνα, επιμέλεια ή φροντίδα 
του Διευθυντή Υπηρεσιών Κοι-
νωνικής Ευημερίας. Σκοπός του 
είναι η ρύθμιση της φροντίδας, της 
προστασίας, της μεταχείρισης και 
της ομαλής μετάβασης στην ενη-
λικίωση παιδιών υπό τη γονική 
μέριμνα ή επιμέλεια ή φροντίδα 
του ΔΥΚΕ και της εποπτείας της 
αναδοχής και της ημιανεξάρτη-
της διαβίωσης, ως εναλλακτικών 
μορφών φροντίδας. 

 Με το παρόν νομοσχέδιο ρυθ-
μίζονται τα ακόλουθα:

-  όλες οι μορφές εναλλακτικής 
φροντίδας προς το παιδί, που απο-
μακρύνεται από τους βιολογικούς 
του γονείς βάσει δικαστικού δια-
τάγματος ή συγκατάθεσης γονέων, 

- οι παρεχόμενες υπηρεσίες 
προς το παιδί,

- οι προϋποθέσεις και η διαδι-
κασία έγκρισης ανάδοχων γονέων,

- οι υποχρεώσεις και η εποπτεία 
ανάδοχων γονέων,

- τα κριτήρια ένταξης παιδιού 

στην ημιανεξάρτητη διαβίωση και 
η εποπτεία,

- η μετάβαση του παιδιού στην 
ενηλικίωση. 

»Οι προτεινόμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις αναμένεται να βελτιώ-
σουν τη διαφάνεια στις διαδικα-
σίες και την αποτελεσματικότητα 
των υπηρεσιών προστασίας και 
φροντίδας παιδιών που απομα-
κρύνονται από τις βιολογικές τους 

οικογένειες». 
Εξήγησε ότι οι δαπάνες συντή-

ρησης παιδιών υπό τη νομική φρο-
ντίδας του κράτους  καλύπτονται 
από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, βάσει Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου. «Στις 
ανάδοχες οικογένειες καταβάλλο-
νται μηνιαία και έκτακτα ποσά για 
κάλυψη βασικών και ιδιαίτερων 
αναγκών του παιδιού. Σε εξέλιξη 
είναι και η αναθεώρηση των χο-
ρηγημάτων για συντήρηση των 
παιδιών που βρίσκονται υπό τη 
φροντίδα του κράτους, με απώτερο 
στόχο την αύξηση του ύψους των 
χορηγημάτων, ώστε να συνάδει 
με τις σύγχρονες ανάγκες και την 
προσθήκη νέων προνοιών για κά-
λυψης ειδικών και έκτακτων ανα-
γκών των παιδιών, συμβάλλοντας 
στην αποφυγή ιδρυματοποίησης 
παιδιών υπό τη φροντίδα του κρά-
τους καθώς και στη προσέλκυση 
νέων υποψηφίων ανάδοχων οικο-
γενειών, για τις οποίες υπάρχει 
μεγάλη ανάγκη». 

Ποια η διαδικασία 
για να γίνει κάποιος 
ανάδοχος γονέας

Άτομα που ενδιαφέρονται να γί-
νουν ανάδοχοι, υποβάλλουν γραπτώς, 
σε ειδικό έντυπο, το ενδιαφέρον τους 
στο Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
της επαρχίας διαμονής τους. Ακο-
λούθως αρμόδιος Λειτουργός Κοι-
νωνικών Υπηρεσιών επικοινωνεί 
μαζί τους και ξεκινά η διαδικασία 
αξιολόγησης της καταλληλότητάς 

τους, η οποία περιλαμβάνει κατ’ οίκον 
επισκέψεις, συλλογή πληροφορι-
ών, επικοινωνία με άτομα στο στενό 
οικογενειακό τους περιβάλλον και 
προσκόμιση στοιχείων (π.χ. λευκό 
ποινικό μητρώο κ.ά.). Οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας έχουν ανα-
θέσει μέρος της διαδικασίας σε μη 
Κυβερνητικό Οργανισμό, με ανά-
λογη χρηματοδότηση. Οι αρμόδιοι 
Λειτουργοί σε κάθε επαρχία είναι 
στη διάθεση κάθε ενδιαφερομένου 
για την παροχή των απαραίτητων 
πληροφοριών και τυχόν διευκρινί-
σεων, ως προς τη διαδικασία. 

Δεν υπάρχουν περιορισμοί στα 
δημογραφικά χαρακτηριστικά των 
αναδόχων (π.χ. ηλικία, εθνικότητα, 
οικονομική κατάσταση, ιδιόκτητη 
οικία/ενοίκιο). 

Θεωρείται πολύ σημαντικό, 
ευάλωτα παιδιά και έφηβοι να 
τοποθετούνται σε δοκιμασμένο, 
ασφαλές και δοτικό περιβάλλον. 
Γι’ αυτό οι ανάδοχοι γονείς περνούν 
από μια διαδικασία προετοιμασίας, 
κατά την οποία αξιολογούνται κατά 
πόσον διαθέτουν τις απαραίτητες 
ικανότητες στη φροντίδα παιδιών. 

Αυτή η διαδικασία περιλαμβά-
νει επισκέψεις στους υποψηφίους 
ανάδοχους γονείς, από εξειδικευ-
μένο αρμόδιο Λειτουργό, ο οποίος 
και θα ετοιμάσει την αξιολόγηση 
καταλληλότητάς τους. 

Τα βασικά κριτήρια για έγκριση 
των ανάδοχων γονιών είναι: 

• Να είναι ενήλικα άτομα με 
καλή φυσική, ψυχική και συναι-
σθηματική υγεία.

• Κύριο κίνητρό τους θα πρέπει 
να είναι τα αποθέματα αγάπης για 
ένα ξένο παιδί. Τυχόν δικά τους 
παιδιά θα πρέπει να γνωρίζουν και 
να αναμένουν ότι θα μοιράζονται 
την αγάπη αυτή. 

• Να είναι σε θέση να αντιμε-
τωπίζουν ποικίλες καταστάσεις, 
συμπεριφορές και συναισθήματα 
των ανάδοχων παιδιών. 

• Να διαθέτουν υπομονή και 
ικανότητα όσον αφορά τον χειρισμό 
και τη φροντίδα παιδιών. 

• Να προσφέρουν θετικές εμπει-
ρίες ομαλής οικογενειακής ζωής. 

• Να είναι ευέλικτοι και να δια-
θέτουν ψηλό επίπεδο κατανόησης, 
ανοχής και αποδοχής της φυσικής 
οικογένειας του παιδιού. 

• Να έχουν λευκό ποινικό μη-
τρώο και πιστοποιητικό ότι δεν 
έχουν καταδικαστεί για σεξουαλικά 
αδικήματα που αφορούν παιδιά. 

• Να έχουν ιατρικές βεβαιώσεις 
ότι δεν υποφέρουν από μολυσμα-
τικές ασθένειες.

Σε ανάδοχες οικογένειες 
332 παιδιά στην Κύπρο
Τι προνοεί το νομοσχέδιο που έχει ετοιμαστεί για τον θεσμό της αναδοχής

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 



Η
διαφύλαξη της 
επισιτιστικής 
επάρκειας απο-
τελεί πρώτιστο 
στόχο τόσο της 
Κυπριακής Δη-
μοκρατίας όσο 

και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 
Ο παρατεταμένος καύσωνας, η 
συνεχής ανομβρία, η μείωση 
των εξαγωγών σιτηρών και η 
ενεργειακή κρίση λόγω του πο-
λέμου στην Ουκρανία, η ακρίβεια, 
ο αυξημένος πληθωρισμός και ο 
πόλεμος στη γειτονική Λωρίδα της 
Γάζας δημιουργούν τις χειρότε-
ρες συνθήκες για τη γεωργική 
παραγωγή. Οι επιπτώσεις είναι 
ολοφάνερες τόσο στα ράφια των 
υπεραγορών, όπου παρατηρούνται 
λιγότερα κυπριακά προϊόντα  και 
περισσότερες εισαγωγές φρούτων 
και λαχανικών, όσο και στις τιμές 
που αναγράφονται σε αυτά. 

Ωστόσο, η προσπάθεια ενίσχυ-
σης της γεωργικής καλλιέργειας 
προχωρεί. Όπως αναφέρει στη 
«Σ» η Υπουργός Γεωργίας, Μαρία 
Παναγιώτου, «αξιοποιώντας πλήρως 
όλα τα διαθέσιμα εργαλεία άσκησης 
αγροτικής πολιτικής, προς όφελος 
της κυπριακής γεωργίας και της 
κυπριακής υπαίθρου, έχουμε βα-
σικό εργαλείο το Στρατηγικό Σχέδιο 
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) 
2023-2027. Με προϋπο-
λογισμό ύψους 454 
εκατ. ευρώ εστιάζει 
στην ανταγωνι-
στικότητα του 
πρωτογενούς 
τομέα, την ποι-
ότητα ζωής στην 
ύπαιθρο και την 
περιβαλλοντική 
βιωσιμότητα».

Βήματα στήριξης 
Ερωτηθείσα για το ποια βήματα 

έγιναν για τη στήριξη των αγροτών 
σε εθνικό επίπεδο και επίπεδο ΕΕ, 
αναφέρει, πιο συγκεκριμένα, τα εξής:

 «(α) Προχωρήσαμε σε διπλα-
σιασμό του προϋπολογισμού του 
μέτρου επενδύσεων και του μέτρου 
νέων γεωργών με συνεπακόλουθο 
την έγκριση όλων των αιτήσεων που 
πληρούσαν τα κριτήρια συμμετο-
χής και την υλοποίηση σημαντικών 

επενδύσεων στον 
πρωτογενή τομέα 
με συνολικό ποσό 
ενίσχυσης ύψους 
εκατ. ευρώ. Εγκρί-

θηκαν επίσης επεν-
δύσεις που συμβάλλουν 

καθοριστικά στην ένταξη 
νέων γεωργών, κάτι που διασφα-

λίζει μακροπρόθεσμα το μέλλον του 
γεωργικού επαγγέλματος.

(β) Εφαρμόστηκαν μέτρα ενίσχυ-
σης της βιολογικής γεωργίας με 
4,4 εκατ. ευρώ σε 1.800 γεωργούς, 
κτηνοτρόφους και μελισσοκόμους, 
με στόχο την περαιτέρω προώθηση 
της βιολογικής γεωργίας.

(γ) Καταβλήθηκαν οι άμεσες 
ενισχύσεις που αφορούσαν το έτος 
2023 και έχουν προκηρυχθεί τα 

μέτρα άμεσων ενισχύσεων για το 
έτος 2024 στο πλαίσιο της ενιαίας 
αίτησης εκταρικών επιδοτήσεων 
με τη συμπερίληψη επαναπροκή-
ρυξης των αγροπεριβαλλοντικών 
παρεμβάσεων με βάση την έκταση.

(δ) Υλοποιήθηκε το Μελισσοκο-
μικό Πρόγραμμα για το έτος 2023 
και έχουμε προκηρύξει τις σχετικές 
παρεμβάσεις για το έτος 2024.

(ε) Συνεχίζεται η υλοποίηση του 
Εθνικού Προγράμματος Στήριξης για 
τον Αμπελοοινικό Τομέα με τη σταδι-
ακή προκήρυξη παρεμβάσεων εντός 
του Στρατηγικού Σχεδίου της ΚΑΠ.

(στ) Προγραμματίζεται άμεσα 
η προκήρυξη των παρεμβάσεων 
του Στρατηγικού Σχεδίου ΚΑΠ 
για επενδύσεις (‘‘Επενδύσεις για 
εκσυγχρονισμό, βελτίωση της 

ανταγωνιστικότητας των συνολικών 
επιδόσεων και της βιωσιμότητας 
των γεωργοκτηνοτροφικών εκμε-
ταλλεύσεων» και «Επενδύσεις που 
συμβάλλουν στην προστασία του 
περιβάλλοντος και στην ευημε-
ρία των ζώων’’). Οι προκηρύξεις 
θα αφορούν επενδύσεις μικρής 
κλίμακας (€5.000 – €80.000), με 
συνολικό προϋπολογισμό 10 εκατ. 
ευρώ. Μέχρι το τέλος του χρόνου 
προγραμματίζεται επίσης προκήρυ-
ξη αντίστοιχων παρεμβάσεων και 
για επενδύσεις μεγάλης κλίμακας 
(€30.000 – €600.000)».

Επηρεασμένοι κλάδοι 
Σύμφωνα με την κ. Υπουργό, 

πέραν των πιο πάνω, εξαγγέλθηκαν 
και υλοποιούνται μέτρα στήριξης γε-

ωργίας και κτηνοτροφίας σε τομείς 
που επηρεάστηκαν από τις εξελίξεις 
στην παγκόσμια οικονομία, όπως οι 
κλάδοι της σιτοκαλλιέργειας με 2,65 
εκατ. ευρώ και πατατοκαλλιέργειας με 
1,654 εκατ. ευρώ και οι γεωργοί της 
Δυτικής Λευκωσίας, με 1 εκατ. ευρώ.

Η κ. Παναγιώτου αναφέρει ότι, με 
την ενεργό εμπλοκή και της Κύπρου, 
στο πλαίσιο των συζητήσεων και 
διεκδικήσεων για επίτευξη απλο-
ποιήσεων της ΚΓΠ και παροχής δυ-
νατότητας εξαιρέσεων για την ομαλή 
υλοποίηση των Στρατηγικών Σχεδίων 
των ΚΜ, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
υπερψήφισε στις 24 Απριλίου 2024 
την πρόταση Κανονισμού για τρο-
ποποιήσεις της Κοινής Γεωργικής 
Πολιτικής ανταποκρινόμενο στην 
ανάγκη απλοποίησης. «Με τις εν 
λόγω τροποποιήσεις απλοποιείται 
σημαντικά ο τρόπος εφαρμογής της 
ΚΑΠ, διευκολύνοντας σημαντικά 
τόσο τις αρμόδιες εθνικές Αρχές όσο 
και τους γεωργούς και ειδικότερα 
τους μικροκαλλιεργητές. Παρέχει 
ταυτόχρονα τη δυνατότητα στους 
γεωργούς μας να αυξήσουν πε-
ραιτέρω την παραγωγή τους και 
κατ’ επέκτασιν το γεωργικό τους 
εισόδημα».

Ενίσχυση από την ΕΕ
Από την πλευρά της η Πρόεδρος 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ούρ-
σουλα Φον Ντερ Λάιεν, διαβεβαιώνει 
ότι θα υπάρξει στήριξη των αγροτών 
ώστε να διαφυλαχτεί η παραγωγή 
εν μέσω τόσων δυσκολιών. «Η 
Επιτροπή αναλαμβάνει ισχυρή 
και ταχεία δράση για να στηρίξει 
τους αγρότες μας σε μια εποχή που 
αντιμετωπίζουν πολυάριθμες προ-
κλήσεις και ανησυχίες. Οι προτάσεις 
μας – που συντάχθηκαν σε στενή 
συνεργασία με τους αγρότες, τους 
βασικούς ενδιαφερόμενους φορείς, 
τα κράτη μέλη και τους ευρωβου-
λευτές μας – προσφέρουν στοχευ-
μένες ευελιξίες για να βοηθήσουν 
τους αγρότες να κάνουν το ζωτικής 
σημασίας έργο τους με μεγαλύτερη 
σιγουριά και βεβαιότητα. Η γεωργική 
πολιτική προσαρμόζεται στις μετα-
βαλλόμενες πραγματικότητες, ενώ 
παραμένει εστιασμένη στη βασική 
προτεραιότητα της προστασίας του 
περιβάλλοντος και της προσαρμογής 
στην κλιματική αλλαγή. Η Επιτροπή 
θα συνεχίσει να στέκεται σταθερά στο 
πλευρό των αγροτών μας, οι οποίοι 
διατηρούν την επισιτιστική ασφάλεια 
της ΕΕ και υπηρετούν στην πρώτη 
γραμμή της δράσης μας για το κλίμα 
και το περιβάλλον».

21

Τα 6 βήματα στήριξης 
των αγροτών από το 
Υπουργείο Γεωργίας
Στόχος της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής 
είναι η ενίσχυση της θέσης των αγροτών 
στην αλυσίδα εφοδιασμού τροφίμων 
τόσο σε εθνικό όσο και σε επίπεδο ΕΕ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 14.07.2024

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ 
vovouc@sigmalive.
com
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Η υψηλή αύξηση αναδιαρθρωμένων στεγα-
στικών δανείων για το 2023 είναι ανησυ-

χητική και απαιτεί διορθωτικά μέτρα, για ν’ 
αποφευχθούν χειρότερα προβλήματα

Τ
α τελευταία πέντε 
χρόνια παρατηρεί-
ται ένας εκτεταμένος 
διάλογος σχετικά με 
τον τομέα των ακι-
νήτων, ειδικά όσον 
αφορά την αυξανό-

μενη τάση των τιμών, κυρίως στα 
οικιστικά ακίνητα και τη γενική 
προσβασιμότητά τους. Αυτός ο 
εκτεταμένος διάλογος έχει κεντρί-
σει το ενδιαφέρον του Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου («ΔΝΤ»), 
το οποίο δημοσίευσε μια ειδική 
έκδοση («Selected Issues Paper») 
τον περασμένο Ιούλιο, εστιάζοντας 
συγκεκριμένα στις εξελίξεις των 
τιμών των οικιστικών ακινήτων και 
τις διακυμάνσεις που παρουσιάζουν 
στην Κύπρο με τίτλο “Residential 
Property Price Developments and 
(Mis)alinments in Cyprus”. 

Συμφώνα με την ειδική έκδοση 
του ΔΝΤ, οι τιμές των οικιστικών 
ακινήτων αυξήθηκαν σημαντικά 
κατά την περίοδο 2006-08, πριν 
από την ένταξη της Κύπρου στο 
ευρώ. Αυτή η αύξηση είναι μια από 
τις μεγαλύτερες που καταγράφτη-
καν στην Ευρωζώνη, τροφοδοτού-
μενη από τα χαμηλά επιτόκια, την 
αυξημένη ζήτηση από ξένους και 
γενικότερα το θετικό οικονομικό 
κλίμα που υπήρχε πριν από την 
ένταξη της Κύπρου στο ευρώ. Φυ-
σικά, αρκετά γρηγορά, όλα αυτά 
ανατράπηκαν λόγω και της πα-
γκόσμια οικονομικής κρίσης και 
της τοπικής τραπεζικής κρίσης του 
2012/13, που οδήγησαν τις τιμές 
των ακινήτων προς τα κάτω. Κατά 
το 2015 οι πωλήσεις οικιστικών 
ακινήτων ήταν μειωμένες κατά 
τα 4/5 σε όγκο συναλλαγών σε 
σύγκριση με το 2007 που ήταν 
η χρόνια ρεκόρ και οι τιμές ήταν 
μειωμένες κατά 1/3. 

Οι τιμές άρχισαν να βελτιώνονται 
μετά το 2015, όταν η ζήτηση άρχισε 
να ανακάμπτει, λόγω του προγράμ-
ματος “Citizenship by Investment” 
κυρίως από Ρώσους και πιο μετά 
από Κινέζους επενδυτές. Σιγά-σιγά 
και η εγχώρια ζήτηση άρχισε να 
ανακάμπτει, κυρίως λόγω των χα-
μηλών δανειστικών επιτοκίων. Κατά 
το 2020, λόγω και της πανδημίας 
του COVID-19 και του τερματισμού 
του προγράμματος “Citizenship by 
Investment”, παρατηρείται μια περί-

οδος ύφεσης για τον τομέα. Εκεί που 
παρουσιάζει σταθεροποίηση, παρου-
σιάζεται παράλληλα μια αύξηση στη 
ζήτηση κυρίως από ξένους, εταιρείες 
τεχνολογίας που μετεγκαταστάθηκαν 
στην Κύπρο μαζί με τους υπαλλή-
λους τους, αυξημένη μετανάστευση 
από Ουκρανία και Ρωσία λόγω του 
πολέμου κ.λπ. Σε συνδυασμό με το 
αυξημένο κατασκευαστικό κόστος, 
που παρατηρείται, οι τιμές άρχισαν 
ένα ράλι αυξήσεων ειδικά σε περιο-
χές όπου υπήρχε αυξημένη ζήτηση 
από ξένους. 

Το “Residential Property 
Price Developments and (Mis)
alignments in Cyprus” προσπά-
θησε ν’  απαντήσει τα ακόλουθα 
τέσσερα ερωτήματα: 

• Είναι οι τιμές στα οικιστικά 
ακίνητα “φουσκωμένες” και πώς 
συγκρίνονται σε παγκόσμιο επίπεδο;

• Πώς τα αυξητικά δανειστικά 
επιτόκια θα επηρεάζουν την προ-
σιτότητα και τις αξίες των ακινήτων;

• Είναι οι αυξήσεις των τιμών 
λόγος ανησυχίας, και 

• τι θα πρέπει να κάνουν οι 
κυβερνώντες/πολιτικοί;

Συνοπτικά, βάσει των πιο πάνω 
γεγονότων και της έρευνας που 
διεξήγαγε το ΔΝΤ, καταλήγει ότι 
οι τιμές στην αγορά ακινήτων δεν 
παρουσιάζονται να είναι “φουσκω-
μένες”, αν και υπάρχουν ακόμα 
κάποιοι κίνδυνοι. Ο κίνδυνος 
μιας μεγάλης διόρθωσης στις 
τιμές φαίνεται να είναι χαμηλός, 
λόγω της ξένης ζήτησης. Φυσικά 
η αύξηση των επιτοκίων και το 

υψηλό ποσοστό υποθηκών και 
ευάλωτων νοικοκυριών απαιτεί 
συνεχή παρακολούθηση λόγω 
του υψηλού ιδιωτικού χρέους. 
Η επίλυση των προβλημάτων μη 
εξυπηρετούμενων δανείων και η 
ενδελεχής παρακολούθηση των 
τιμών απαιτεί μια μακροπρολη-
πτική αντίδραση. Η Κυβέρνηση 
μπορεί να βοηθήσει στην αύξη-
ση της προσφοράς οικιστικών 
ακινήτων, μέσα από στοχευμένα 
μέτρα όπως η επαναφορά του φό-
ρου ακίνητης περιουσίας ή μέσα 

από στρατηγικό επανασχεδιασμό 
των πολεοδομικών ζωνών. 

Σύμφωνα με ανάλυση της KPMG 
Κύπρου, η συνολική αξία συναλλα-
γών των οικιστικών ακινήτων στην 
Κύπρο ανέρχεται περί τα €3,7 δις 
αξία και 13.473 σε όγκο συναλλαγών 
για το 2022 και περί τα €4,2 δις αξία 
και 16.224 σε όγκο συναλλαγών 
για το 2023. Επίσης, σύμφωνα με 
στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (“ΚΤΚ”), η δανειοδότηση σε 
νέα στεγαστικά δάνεια ανήλθε στο 
€1,2 δις για το 2022 και στο €1,0 δις 
για το 2023, ενώ περίπου άλλα €108 

εκ. στεγαστικά δάνεια αναδιαρθρώ-
θηκαν/ επαναδιαπραγματεύθηκαν 
για το 2022, με τον αριθμό αυτό να 
αυξάνεται δραματικά για το 2023 
στα €715 εκ.. 

Αναλύοντας τους παραπάνω 
αριθμούς και τα συμπεράσματα 
της ειδικής έκδοσης του ΔΝΤ, 
καταλήγουμε ότι το ποσοστό δα-
νειοδότησης (υποθέτοντας, ένα 
ελάχιστο ποσοστό ιδίας συνει-
σφοράς π.χ. 20%) σε οικιστικά 
ακίνητα αποτελεί περί το 41% 
του συνόλου των συναλλαγών 

για το 2022 και περί το 30% για 
το 2023. Αυτό υποδηλώνει ότι η 
μεγαλύτερη μερίδα συναλλαγών τα 
τελευταία χρόνια πραγματοποιείται 
με μετρητά “cash transactions/
buyers”, αντί για δανειοδοτήσεις. 
Η αύξηση του όγκου συναλλαγών 
στην αγορά δείχνει μιαν ανοδική 
τάση, υποδεικνύοντας αυξημένο 
ενδιαφέρον και ζήτηση, τόσο από 
ξένους όσο και από ντόπιους, οι 
οποίοι προτιμούν να αγοράζουν 
ακίνητα με δικούς τους πόρους. 
Η δραματική αύξηση της αξίας 
των στεγαστικών δανείων που 

αναδιαρθρώθηκαν/ επαναδια-
πραγματεύθηκαν από το 2022 στο 
2023, από €108 εκατ. σε €715 
εκατ., επιβεβαιώνεται ως ένας σο-
βαρός κίνδυνος, υποδηλώνοντας 
ότι η αύξηση των επιτοκίων και 
το υψηλό ποσοστό υποθηκών και 
ευάλωτων νοικοκυριών απαιτούν 
συνεχή παρακολούθηση λόγω του 
υψηλού ιδιωτικού χρέους. 

Εν κατακλείδι, με την αύξηση 
του όγκου και της αξίας των συναλ-
λαγών τα τελευταία χρόνια, είναι 
προφανές ότι υπάρχει ζήτηση στον 
τομέα των οικιστικών ακινήτων. Το 
γεγονός ότι οι νέες δανειοδοτήσεις 
σε οικιστικά ακίνητα μειώνονται, 
ενώ οι αξίες και ο όγκος αυξάνο-
νται, ενισχύει τα συμπεράσματα του 
ΔΝΤ αναφορικά με την αυξημένη 
ζήτηση, ότι οι τιμές δεν παρουσι-
άζονται “φουσκωμένες” και ότι ο 
κίνδυνος μιας μεγάλης διόρθωσης 
στις τιμές είναι χαμηλός. 

Ωστόσο, η υψηλή αύξηση αναδι-
αρθρωμένων στεγαστικών δανείων 
για το 2023 είναι ανησυχητική και 
απαιτεί διορθωτικά μέτρα, για ν’ 
αποφευχθούν χειρότερα προβλή-
ματα. Σίγουρα η μεσοπρόθεσμη 
παρακολούθηση του τομέα και οι 
άμεσες δράσεις από την Πολιτεία 
επιβάλλονται, ώστε να συμβάλουν 
στην αύξηση της προσφοράς και 
να αποφευχθεί περαιτέρω αύξηση 
των τιμών, να μετριαστούν τυχόν 
κίνδυνοι και τα οικιστικά ακίνητα 
να είναι προσιτά σε όλους. 

*Senior Manager, Real Estate 
Advisory, KPMG Κύπρου

Η εξέλιξη των οικιστικών ακινήτων 
και η κυπριακή πραγματικότητα
Οι νέες δανειοδοτήσεις σε οικιστικά ακίνητα μειώνονται, ενώ οι αξίες και ο όγκος αυξάνονται 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΠΝΙΣΗΣ* 

14.07.2024
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Τ
α τελευταία στατιστικά 
στοιχεία, που ανα-
κοινώθηκαν από το 
Τμήμα Κτηματολο-
γίου, καταδεικνύουν 
μικρή μείωση στον 
αριθμό των πωλη-

τηρίων εγγράφων που κατατέθη-
καν, με όλες τις πόλεις, πλην της 
Λευκωσίας και της Λάρνακας, να 
κινούνται αρνητικά. Θα πρέπει να 
σημειωθεί ότι η σύγκριση γίνεται 
με την αντίστοιχη περσινή περίο-
δο, κατά την οποία η κτηματαγορά 
κατέγραφε σημαντικές αποδόσεις.

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι 
η διόρθωση στην οικονομία και 
ειδικότερα σε κάποιους τομείς απο-
τελεί υγιές φαινόμενο. Συνεχείς 
αυξήσεις οδηγούν σε υπερθέρ-
μανση και ειδικά στον τομέα της 
κτηματαγοράς τα τελευταία χρόνια 
είναι ξεκάθαρο ότι η προσφορά δεν 
μπορεί να ακολουθήσει τη ζήτηση. 

Χρειάζεται χρόνος 
Τα προηγούμενα δύο χρόνια, 

και αυτό φαίνεται από τα στα-
τιστικά στοιχεία των κρατικών 
υπηρεσιών, υπήρξε σημαντικός 
αριθμός εταιρειών που επέλεξαν 
την Κύπρο για μετεγκατάσταση 
μαζί με το προσωπικό τους ή για 
επέκταση των εδώ δραστηριοτήτων 
τους. Αυτό φαίνεται να μειώνεται 
φέτος, καθώς η απότομη ζήτηση 
οδήγησε σε αύξηση των ενοικί-
ων, λίστες αναμονής στα ιδιωτικά 
σχολεία, κυκλοφοριακά ζητήματα 
και άλλα. Οπότε ενδεχόμενη δι-
όρθωση δίνει τη δυνατότητα στην 
αγορά να «χωνέψει» τις αλλαγές. 

Η προσφορά έδειξε αδύναμη να 
ικανοποιήσει τη ζήτηση, όχι διότι οι 
επιχειρηματίες δεν είχαν τη διάθεση, 
αλλά υπήρξε σημαντική αύξηση 
του κόστους κατασκευής αλλά και 
του κόστους χρηματοδότησης. Επί-
σης, ενδεχομένως να υπήρξαν και 
καθυστερήσεις στις αδειοδοτήσεις. 

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι τα 
πλοία, ερχόμενα από την Ασία, τα 
οποία περνούσαν από τη ∆ιώρυγα 
του Σουέζ και έβρισκαν την Κύπρο 
ως πρώτο λιμάνι, λόγω των Χούθι 
κάνουν τον  γύρο, με την Κύπρο 
να αποτελεί το τελευταίο λιμάνι 
της Μεσογείου. Μάλιστα φαίνεται 
ότι  κάποιες φορές τα πλοία με 
εμπορεύματα, τα οποία έχουν προ-
ορισμό την Κύπρο, ξεφορτώνουν 
στην Ελλάδα και μετά απαιτείται η 
επαναφόρτωσή τους για να έρθουν 
στη χώρα μας. 

Η αύξηση της προσφοράς θα 
οδηγήσει σε εξομάλυνση των τι-
μών τόσο των ενοικίων όσο και 
των τιμών των ακινήτων. Όμως 
χρειάζεται χρόνος. Τα τελευταία 
στατιστικά στοιχεία που αφορούν 
στην έκδοση αδειών καταδεικνύουν 
αύξηση, όμως αρκετοί τονίζουν ότι 
πολλοί επιχειρηματίες ανάπτυξης 
γης έτρεξαν να καταθέσουν για την 

έκδοση αδειών το πρώτο εξάμη-
νο, φοβούμενοι τις ενδεχόμενες 
καθυστερήσεις, μέχρι την πλήρη 
λειτουργία των νέων δομών της 
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Βραχυπρόθεσµη µίσθωση
Μια άλλη συζήτηση, που έχει 

ξεκινήσει την τελευταία περίοδο, 
τροφοδοτούμενη από αποφάσεις 
σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη για πε-
ριορισμό τους, αφορά στα ακίνητα 
τα οποία ενοικιάζονται βραχυπρό-
θεσμα για τουριστικούς σκοπούς. 
Υπάρχουν συγκεκριμένοι λόγοι 
που ωθούν κάποιους στις βρα-
χυπρόθεσμες μισθώσεις.

Κατ’ αρχάς οι αποδόσεις είναι 
μεγαλύτερες (την ώρα που για τους 
τουρίστες μπορεί να είναι φθηνό-
τερη επιλογή), παρά τις μακρο-
χρόνιες μισθώσεις, οπότε αποτελεί 
κίνητρο για κάποιον που αγοράζει 
το ακίνητο για επενδυτικούς σκο-
πούς. Επιπλέον το ακίνητο, αν είναι 
καινούργιο και έχει καταβληθεί 
ΦΠΑ στην αγορά, αυτό μπορεί να 
διεκδικηθεί πίσω σε περίπτωση 
βραχυπρόθεσμης μίσθωσης και 
όχι όταν το ακίνητο ενοικιάζεται 
μακροπρόθεσμα.

Στα αρνητικά της βραχυπρό-
θεσμης μίσθωσης είναι το γε-
γονός ότι θα πρέπει να υπάρξει 
ομάδα που θα το διαχειρίζεται, 
δηλαδή να το τακτοποιεί όταν θα 
αλλάζουν οι ένοικοι, όμως έχουν 
αναπτυχθεί αρκετές εταιρείες που 
αναλαμβάνουν τη διαχείριση. Η 
εγγραφή τέτοιων καταλυμάτων 
στο Υφυπουργείο Τουρισμού 

είναι ιδιαίτερα σημαντική ειδικά 
στη διασφάλιση της φορολόγησης 
των συγκεκριμένων εισοδημάτων. 
Φυσικά υπάρχουν άλλα ζητήματα, 
όπως για παράδειγμα η ποιότητα 
των υπηρεσιών που προσφέρονται 
και αν υπάρχουν μηχανισμοί ελέγ-
χου που μπορούν να καλύψουν τον 
αυξανόμενο αριθμό των ακινήτων 
που βρίσκονται στην υπηρεσία των 
βραχυπρόθεσμων μισθώσεων.

Πολεοδοµικές ζώνες 
Υπενθυμίζεται επίσης ότι ακίνη-

τα, για τα οποία ο αγοραστής έχει 
αιτηθεί μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, 
δε μπορούν να ενοικιαστούν για 

περίοδο δέκα ετών. Οπότε αυτός 
είναι ένας άλλος παράγοντας που 
σταθμίζεται στην αγορά ακινήτου. 
Θα πρέπει να τονιστεί, επίσης, ότι 
σιγά-σιγά θα εξαντλείται το απόθεμα 
των νέων ακινήτων που αδειοδο-
τήθηκαν  με το προηγούμενο πλαί-
σιο που αφορούσε τον μειωμένο 
συντελεστή ΦΠΑ, το οποίο ήταν 
ευνοϊκότερο από το νέο καθεστώς. 

Πολλές είναι οι συζητήσεις για 

την επικείμενη αλλαγή των πολεο-
δομικών ζωνών, κάτι το οποίο έχει 
να γίνει ενδεχομένως εδώ και μια 
δεκαετία και, σύμφωνα με ειδικούς, 
περιόρισε την ανάπτυξη και την 
προσφορά των ακινήτων. Πολλοί 
είναι δε αυτοί που λένε ότι τα πιο 
πολλά ελέγχονται από τους ξένους, 
οπότε θα επωφεληθούν και από 
τις αλλαγές των ζωνών. Η Πολιτεία 
είναι σημαντικό να βρει τρόπο να 
φορολογήσει την υπεραξία που 
αναμένεται να δημιουργηθεί, ειδικά 
μετά την κατάργηση των φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας.

Στην Κύπρο φαίνεται να έχουμε 
θέμα με τον πολεοδομικό σχεδια-

σμό, με κτήρια να τοποθετούνται 
άτακτα κάποιες φορές, να μη 
λαμβάνεται πλήρως υπόψη η 
επιβάρυνση στο κυκλοφοριακό 
και χωρίς πολεοδομικό όραμα. Αν 
ρωτήσεις τους αρμόδιους φορείς, 
θα πουν ότι στόχος είναι η δημι-
ουργία φιλικών προς την κοινωνία 
και το περιβάλλον πόλεων, αλλά 
χωρίς συγκεκριμένο σχεδιασμό. Η 
πιθανή αλλαγή των πολεοδομικών 

ζωνών μπορεί να είναι η ευκαιρία 
για καλύτερο σχεδιασμό.

Κάθε περιοχή, είτε αναφερό-
μαστε σε ενοίκια είτε σε αγορά 
κατοικίας, έχει τα δικά της χαρα-
κτηριστικά και υπάρχουν αρκετοί 
παράγοντες που επηρεάζουν τις 
τιμές τους. Ο νόμος της προσφοράς 
και της ζήτησης, η ελαστικότητα της 
αγοράς, δηλαδή το πόσο γρήγορα 
προσαρμόζεται σε αλλαγές στο οι-
κονομικό και κοινωνικό περιβάλ-
λον, η εισοδηματική τάξη των κα-
τοίκων και πόσο έχουν επηρεαστεί 
από τον πληθωρισμό, οι ευκαιρίες 
εργοδότησης, τα επιτόκια και κατ’ 
επέκτασιν οι αποφάσεις μεταξύ 
αγοράς ή ενοικίασης ακινήτου, είναι 
παράγοντες που επηρεάζουν τις 
τιμές των ενοικίων.

Στην Κύπρο οι πολίτες έχουν να 
αντιμετωπίσουν ένα πλέγμα δυ-
σκολιών. Ακρίβεια, υψηλά επιτόκια 
και υψηλό κόστος στέγασης, οπό-
τε η καθημερινότητά τους γίνεται 
ακόμη δυσκολότερη. Μπορεί το 
ποσοστό του πληθωρισμού να έχει 
μειωθεί σε σχέση με προηγούμενα 
χρόνια, όμως παραμένει θετικό 
και προστίθεται στην ήδη υψηλή 
βάση. Συνεπώς η ακρίβεια, η οποία 
είναι διαφορετική έννοια από τον 
πληθωρισμό, παραμένει.

Ο τομέας των ακινήτων πέρα 
από τους κύριους αιμοδότες της 
κυπριακής οικονομίας και ΑΕΠ 
έχει και κοινωνική διάσταση, εφό-
σον ένα ευνομούμενο κράτος θα 
πρέπει να διασφαλίζει την καλύ-
τερη διαβίωση και στέγαση των 
πολιτών του.

Καταγράφηκε µικρή µείωση στον αριθµό των πωλητηρίων 
εγγράφων που κατατέθηκαν, µε όλες τις πόλεις, 
πλην της Λευκωσίας και της Λάρνακας, να κινούνται αρνητικά 

Ο τοµέας των ακινήτων, πέρα από ένας από 
τους κύριους αιµοδότες της κυπριακής οικο-

νοµίας και ΑΕΠ, έχει και κοινωνική διάσταση, 
εφόσον ένα ευνοµούµενο κράτος θα πρέπει 
να διασφαλίζει την καλύτερη διαβίωση και 

στέγαση των πολιτών του 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙ∆ΗΣ 

Η κατάσταση στην 
αγορά ακινήτων 
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Π
αρά το μήνυμα 
ενότητας, που 
έστειλε λίγα 
24ωρα μετά 
τις βουλευτικές 
εκλογές, ο Γάλ-
λος Πρόεδρος, 

Εμμανουέλ Μακρόν, από πολύ 
νωρίς είχε βάλει σε εφαρμογή 
το σχέδιό του. Βγαίνοντας λαβω-
μένος αλλά όχι διαλυμένος από 
τις πρόωρες εκλογές που προ-
κήρυξε, έβαλε στο μάτι τον πιο 
«αδύναμο» κρίκο της πολιτικής 
σκηνής της Γαλλίας,  για να προ-
ωθήσει την ατζέντα του. Περιέρ-
γως, ο «αδύναμος» αυτός κρίκος 
αναδείχθηκε η πρώτη πολιτική 
δύναμη της χώρας, χωρίς όμως 
να μπορεί να εγγυηθεί κανένας 
την ενότητά της. Ο λόγος για το 
Νέο Λαϊκό Μέτωπο, του οποίου 
οι συνιστώσες ιστορικά έχουν 
αποδείξει ότι μπορούν εύκολα 
να διασπαστούν. Την ίδια ώρα, ο 
Εθνικός Συναγερμός της Μαρίν 
Λεπέν προσπαθεί ν’ αφήσει πίσω 
το απογοητευτικό αποτέλεσμα, 
βάζοντας πλώρη για τις Προεδρι-
κές του 2027 και κινδυνεύοντας, 
παράλληλα, να δημιουργήσει νέες 
πρόωρες εσωκομματικές διχό-
νοιες. Τέλος, τίθεται το ερώτημα 
εάν ο Ζαν Λικ Μελανσόν μπο-
ρεί τελικά να αναδειχθεί Πρω-
θυπουργός εν μέσω σφοδρών 
διαφωνιών από πολιτικούς και 
οικονομικούς κύκλους. 

Πήρε ανάσα και άρχισε 
τις ραδιουργίες

Πριν ακόμα κατακάτσει η σκό-
νη των βουλευτικών εκλογών, ο 
Μακρόν και οι σύμμαχοί  του άρ-
χισαν τα «μαγειρέματα», ώστε να 
επωφεληθούν από τη νέα πολιτική 
κατάσταση που έχει διαμορφωθεί. 

Σύμφωνα με αναλυτές, οι σύμ-
μαχοί του ψάχνουν ευκαιρία να 
εκμεταλλευτούν την πολιτική αβε-
βαιότητα, ώστε να επιβάλουν την 
κεντρώα τους ατζέντα. Μάλιστα, 
κάποιοι θεωρούν ότι βρήκαν τρόπο, 
μέσα από την πρόκληση διάσπασης 
της ήδη κατακερματισμένης αρι-
στερής συμμαχίας. Η στρατηγική 
τους βασίζεται στην εκτίμηση ότι η 
προεκλογική συνεργασία των κομ-
μάτων της αριστεράς ήταν εντελώς 
ευκαιριακή, γι’ αυτό δεν κρύβουν 
ότι επιδιώκουν τη διάσπασή της με 
στόχο τη δημιουργία μίας μεγάλης 
κυβερνητικής πλειοψηφίας, που 
θα αφήνει εκτός μόνο τον ακροδε-
ξιό Εθνικό Συναγερμό της Μαρίν 
Λεπέν και την Ανυπότακτη Γαλ-
λία του Ζαν Λικ Μελανσόν. Αν η 
σύμπραξη αυτή επιτευχθεί, τότε η 
παράταξη Μακρόν, προβάλλοντας 
το επιχείρημα ότι αυτή θα είναι η 
σημαντικότερη κοινοβουλευτική 
δύναμη, θα υποστηρίξει ότι ο νέος 
Πρωθυπουργός θα πρέπει να 
προέλθει από τους κόλπους της.

Τις επόμενες ώρες των αποτε-
λεσμάτων η αριστερή συμμαχία 
βρισκόταν ακόμα στον «μήνα του 
μέλιτός» της, διαβεβαιώνοντας ότι θα 
υποστηρίξει έναν κοινό υποψήφιο 
για την πρωθυπουργία της χώρας. Ο 
Μακρόν όμως έχει άλλα σχέδια και 
ελπίζει ότι είναι θέμα χρόνου πριν 
καταρρεύσει η συμμαχία, δίνοντας 
έτσι την ευκαιρία στους κεντρώους 

να αναδειχθούν ως κυρίαρχοι του 
παιχνιδιού εντός της Βουλής. 

Ενδεικτική της φιλοσοφίας των 
συμμάχων του Μακρόν ήταν η 
δήλωση του François Bayrou, ο 
οποίος επεσήμανε ότι δεν υπάρχει 
ακόμα αποτέλεσμα των εκλογών, 
αφού το πραγματικό αποτέλεσμα δεν 
έχει να κάνει με την καταμέτρηση 
των ψήφων, αλλά με τη διαπίστωση 
των κομμάτων που μπορούν να 

συνασπιστούν. Μάλιστα, το κλίμα 
για το κόμμα του Μακρόν τείνει να 
γίνει ακόμα και πανηγυρικό, αφού 
θεωρούν ότι εάν βγάλουν από την 
εξίσωση την Ανυπότακτη Γαλλία 
του Μελανσόν, η συμμαχία θα έχει 
λιγότερες έδρες από την Αναγέννη-
ση, και θα ξεπερνάει αριθμητικά τον 

Εθνικό Συναγερμό. Γι’ αυτό θεωρούν 
ότι εάν προχωρήσουν στο σενάριο 
κυβέρνησης χωρίς αυτοδυναμία, 
τότε υπάρχει σοβαρό ενδεχόμενο 
η Αναγέννηση να στραφεί προς το 
Ρεπουμπλικανικό κόμμα, μιας και 
θα έχουν περισσότερες έδρες από 
το Νέο Λαϊκό Μέτωπο και συνεπώς 
δικαιούνται να διεκδικήσουν τον 
σχηματισμό κυβέρνησης.

Παρά τις προσπάθειες του Μα-

κρόν να εμφανιστεί ως ρυθμιστής, 
η κατάσταση στον οίκο του δεν 
τον αφήνει να ανασάνει, αφού 
ακόμα και εάν καταφέρει να δι-
ασπάσει την αριστερά, πρέπει να 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα της 
κατάρρευσης του κέντρου. Όπως 
έχει αναφερθεί σε προηγούμενες 

αναλύσεις, η απόφαση του Μακρόν 
να τζογάρει το πολιτικό μέλλον του 
κόμματός του έχει προκαλέσει δυ-
σφορία σε πολλούς συμμάχους του, 
συμπεριλαμβανομένου του πρώην 
Πρωθυπουργού Εντουάρ Φιλίπ 
και του ίδιου του πρωθυπουργού 
, Γκαμπριέλ Ατάλ, ο οποίος πα-
ραδέχτηκε στην τηλεόραση ότι ο 
πρόεδρος δεν τον είχε συμβου-
λευτεί εκ των προτέρων.

Η «κλοπή» της νίκης της 
ακροδεξιάς και ο κίνδυ-
νος «εµφυλίου» 

Πριν από τον δεύτερο γύρο των 
εκλογών, τίποτα δεν φαινόταν ότι 
θα εμπόδιζε τη Λεπέν και το κόμ-
μα της να πάρουν την εξουσία για 
πρώτη φορά στη σύγχρονη ιστορία 
της χώρας. Το βράδυ της Κυρια-
κής, στον χώρο συγκέντρωσης 
του κόμματος η σαμπάνια έρεε 
άφθονη και όλοι ήταν έτοιμοι για 
να γιορτάσουν τα αποτελέσματα της 
κάλπης. Εντούτοις, με τη δημοσιο-
ποίηση των exit polls, το κοινό που 
μαζεύτηκε για τη μεγάλη ημέρα 
της Λεπέν πάγωσε, αδυνατώντας 
να πιστέψει ότι το κόμμα βρέθη-
κε στην τρίτη θέση, πίσω από την 
Αναγέννηση του αντιδημοφιλούς, 
πια, Προέδρου Μακρόν. 

Οι επόμενες ημέρες μετά τις 
εκλογές βρήκαν το πουλέν της 
Λεπέν, Τζόρνταν Μπαρντέλα, να 
απολογείται για την πρώτη μεγάλη 
ήττα της καριέρας του, σημειώ-
νοντας, μεταξύ άλλων, ότι «πάντα 
κάνουμε λάθη, και εγώ κάνω λάθη 
και θα αναλάβω τις ευθύνες που 
μου αναλογούν για το αποτέλεσμα 
των εκλογών». Κάποια παλιά «αρ-
πακτικά» του Εθνικού Συναγερμού 
«οσμίστηκαν αίμα» και επιτέθη-

Κανείς δεν µπορεί να µιλήσει για πραγµατική 
ήττα της ακροδεξιάς, αφού εάν δει κάποιος 

τον απόλυτο αριθµό των ψήφων, τότε το κόµ-
µα της Λεπέν ήταν πρώτο λαµβάνοντας 10,1 

εκατοµµύρια ψήφους ή ποσοστό 37,05% 

Πριν ακόµα κατακάτσει η σκόνη των βουλευτικών εκλογών, 
ο Μακρόν και οι σύµµαχοί του άρχισαν τα «µαγειρέµατα»,

Οι τακτικές «διαίρει και 
βασίλευε» σανίδα σωτηρίας 
για τον λαβωµένο Μακρόν

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 



καν κατά της νέας ηγεσίας υπό 
τον Μπαρντέλα, επισημαίνοντας 
ότι θα πρέπει να γίνουν δομικές 
αλλαγές στο κόμμα. 

Σε κάθε περί-
πτωση, κανείς 
δεν μπορεί να 
μιλήσει για 
π ρ α γ μ α τ ι -
κή ήττα της 
ακροδεξιάς, 
αφού εάν 
δει κανείς 
τον απόλυτο 
αριθμό των ψή-
φων, τότε το κόμμα 
της Λεπέν ήταν πρώτο 
λαμβάνοντας 10,1 εκατομμύ-
ρια ψήφους ή ποσοστό 37,05%. 
Σύμφωνα με αναλυτές, πλέον το 
κόμμα της ακροδεξιάς εκτιμάται 
ότι θα στρέψει το βλέμμα προς την 
επόμενη μεγάλη αναμέτρηση για 
τις προεδρικές εκλογές του 2027, 
με τους ειδικούς να προκρίνουν 
ακόμα και μάχη επικράτησης με-
ταξύ της δασκάλας και του μαθητή 
της. Ενώ οι δυο τους φροντίζουν, 
δημόσια τουλάχιστον, να δείχνουν 
ενότητα, το νεαρό της ηλικίας του 
Μπαρντέλα, η μεγαλύτερη δημοτι-
κότητά του στη βάση του κόμματος 
και η αυξανόμενη ανεξαρτησία του 
σε θέματα πολιτικής μοιάζουν σιω-
πηρές απειλές για την εξουσία της 
Λεπέν στον Εθνικό Συνα-
γερμό. Μιλώντας σε 
δημοσιογράφους 
τον Ιανουάριο, 
η Λεπέν ανα-
γνώρισε τις 
αρετές του 
Μπαρντέλα, 
σ η μ ε ι ώ ν ο -
ντας ότι στην 
πραγματικότητα 
εκείνη του «έδω-
σε την ευκαιρία». 
Όσο για τον Μπαρντέλα, 
έχει επανειλημμένα πει ότι η 
Λεπέν είναι ο «φυσικός υποψήφι-
ος» για την προεδρία και ότι δεν θα 
γίνει ο «Εμμανουέλ Μακρόν της 
Μαρίν Λεπέν», αναφερόμενος ου-
σιαστικά στο πώς ο Μακρόν στρά-
φηκε εναντίον του ευεργέτη του, 
τότε Προέδρου Φρανσουά Ολάντ, 
πριν πάρει την προεδρία το 2017.

Ωστόσο η Politico, επικαλού-
μενη ιδιωτικές συνομιλίες νυν και 
πρώην στελεχών της ακροδεξιάς, 
αποκαλύπτει οργιώδες παρασκή-

νιο ως προς την προώθηση του 
Μπαρντέλα για την εκλογική 
αναμέτρηση του 2027. Όπως 

προκύπτει, ορισμένα 
στελέχη του κόμμα-

τος θεωρούν ότι ο 
Μπαρντέλα έχει 

περισσότερες 
πιθανότητες 
να κερδίσει 
τις προεδρι-
κές εκλογές 
από τη Λεπέν. 

Το πραγματικό 
ερώτημα είναι εάν 

ο Μπαρντέλα θα πε-
ριμένει μέχρι η Λεπέν 

να υποβάλει τέταρτη υποψηφι-
ότητα για την προεδρία ή αν θα 
προσπαθήσει να επισπεύσει τις 
διαδικασίες, κάνοντας ένα πρα-
ξικόπημα ή φεύγοντας από τον 
Εθνικό Συναγερμό, δημιουργώ-
ντας δικό του κόμμα, όπως έκανε 
ο Μακρόν μετά τη διάσπαση από 
τον σοσιαλιστή Ολάντ το 2016.

Μπορεί να κυβερνήσει
η αριστερά;

Υπό κανονικές συνθήκες, Πρω-
θυπουργός θα ήταν ο επικεφαλής 
της πρώτης σε κοινοβουλευτική 
δύναμη παράταξης, δηλαδή του 
Νέου Λαϊκού Μετώπου της αρι-
στεράς. Το πρόβλημα σε αυτήν 

την περίπτωση είναι ότι 
τα κόμματα της αρι-

στεράς, τα οποία 
έχουν μακρά 

ιστορία δια-
σπάσεων και 
εσπευσμένων 
επανενώσε-
ων, δεν εί-
χαν κανέναν 

κοινής αποδο-
χής επικεφαλής 

και δεν φαίνεται 
ότι μπορούν να απο-

κτήσουν εύκολα. 
Η μεγαλύτερη σε αριθμό βου-

λευτών συνιστώσα του Λαϊκού 
Μετώπου, η Ανυπότακτη Γαλλία 
του Μελανσόν, θεωρεί ότι ο νέος 
πρωθυπουργός θα πρέπει να προ-
έλθει από τους κόλπους της. Το 
ενδεχόμενο αυτό όμως τρομάζει 
τόσο τους κεντρώους όσο και τις 
διεθνείς αγορές. 

Από τη μια οι βουλευτές της 
παράταξης Μακρόν δήλωσαν ότι 
θα υπερψηφίσουν κάθε πρόταση 

μομφής κατά κυβέρνησης στην 
οποία θα υπάρχουν πρόσωπα 
προερχόμενα από τη ριζοσπαστική 
αριστερά. Από την άλλη, μετά τις 
δηλώσεις της αριστεράς ότι θέλει να 
ανατρέψει πολλές από τις βασικές 
μεταρρυθμίσεις της κυβέρνησης 
Μακρόν, αρχής γενομένης από την 
πολύ αντιδημοφιλή συνταξιοδοτική 
μεταρρύθμιση, ο οίκος αξιολόγη-
σης Moody’s έσπευσε να προει-
δοποιήσει ότι η ακύρωσή της σε 
συνδυασμό με την απουσία μέτρων 
δημοσιονομικής περιστολής μπορεί 
να επηρεάσουν την αξιολόγηση της 
Γαλλίας. Χωρίς ξεκάθαρη πλειο-
ψηφία, «είναι βέβαιο ότι η ψήφιση 
νόμων θα είναι δύσκολη», εκτίμησε 
επίσης ο οίκος αξιολόγησης.

Το ζήτημα είναι εάν πρακτι-
κά ο Μελανσόν μπορεί να γίνει 
ο επόμενος Πρωθυπουργός. Ο 
πολεμικός του τόνος σε συνδυα-
σμό με τη σκληροπυρηνική του 
στάση τον έχουν αναδείξει ως τον 
μοναδικό αριστερό ηγέτη με τόσο 
ευρεία απήχηση στη νεολαία. Στον 
αντίποδα, οι πολιτικοί κύκλοι, ακόμα 
και μέσα στο κόμμα του, θεωρούν 
ότι είναι υπερβολικά «τοξικός» για 
να αναλάβει την πρωθυπουργία της 
χώρας. «Εάν στ’ αλήθεια θέλει να 
βοηθήσει το Νέο Λαϊκό Μέτωπο, 
πρέπει να κάνει στη άκρη», δήλωσε 
ο Φρανσουά Ολάντ, πρώην Πρό-
εδρος με το Σοσιαλιστικό Κόμμα 
και νυν στέλεχος του συνασπισμού 
που κέρδισε τις εκλογές. «Πρέπει 
απλώς να σωπάσει».

Οι μέχρι στιγμής δηλώσεις 
από το κόμμα του όμως δεν δεί-
χνουν ότι κινείται προς αυτήν  την 
κατεύθυνση. Ο συντονιστής της 
Ανυπότακτης Γαλλίας, Μανου-
έλ Μπομπάρ, προειδοποίησε 
ότι η αριστερά θα εφαρμόσει το 
πρόγραμμά της και ότι «κάθε μία 
ομάδα θα πρέπει να αναλάβει τις 
ευθύνες της, δηλαδή είτε να υπερ-
ψηφίσει τις προτάσεις μας, είτε να 
μας ανατρέψει», επιβεβαιώνοντας 
ουσιαστικά τον «ανυπότακτο» χα-
ρακτήρα της παράταξής του. Αυτή 
η στάση, σύμφωνα με αναλυτές, 
μπορεί να είναι η πηγή της δημο-
τικότητας του Μελανσόν, αλλά την 
ίδια ώρα είναι και το μεγαλύτερο 
πρόβλημα εντός του Νέου Λαϊκού 
Μετώπου, το οποίο κινδυνεύει να 
διασπαστεί σε φράξιες λίγες μόνο 
ημέρες μετά τη νίκη του στις βου-
λευτικές εκλογές. 
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Η 4η Ιουλίου σηματοδότη-
σε μια ιστορική αλλαγή 
εξουσίας στο Ηνωμένο 

Βασίλειο. Ιστορική, γιατί η εξουσία 
άλλαξε χέρια μετά από 14 χρόνια. 
Οι Τόρις έφυγαν ηττημένοι, έχο-
ντας απολέσει σημαντικό αριθμό 
εδρών, γεγονός που τους καθιστά 
μιαν αδύναμη αξιωματική αντιπο-
λίτευση. Στην εξουσία επανήλθαν 
οι Εργατικοί, που έχουν ήδη διακη-
ρύξει ότι θα δώσουν έμφαση στα 
θέματα εσωτερικής πολιτικής, όπως 
η αναθέρμανση της βρετανικής 
οικονομίας και η βελτίωση του 
συστήματος της δημόσιας υγείας. 

Στα ζητήματα της εξωτερι-
κής πολιτικής της Βρετανίας, 
και παρόλο που δύσκολα ανα-
μένει κανείς αλλαγές, ιδιαίτερα 
σε ζητήματα όπως το Κυπριακό, 
οι Εργατικοί υπό τον Keir Starmer 
στην Πρωθυπουργία, και με τον 
David Lammy ως επικεφαλής 
του Foreign Office, έχουν ξεκά-
θαρο προσανατολισμό. Ο David 
Lammy, ο πρώτος Υπουργός 
Εξωτερικών της Βρετανίας 
απόγονος σκλάβων σε φυτείες 
ζαχαροκάλαμου στη Γουιάνα, 
προτάσσει ένα δικό του όραμα 
για τη βρετανική διπλωματία, αυτό 
που αποκαλεί «προοδευτικό ρε-
αλισμό». Και όπως έχει δηλώσει, 
η προσέγγιση αυτή συνίσταται 
«στο να αντιλαμβανόμαστε τον 
κόσμο έτσι όπως είναι, όχι όπως 
θα θέλαμε να είναι». 

Στα μεγάλα ζητήματα της εξω-
τερικής πολιτικής, ο νέος ΥΠΕΞ 
έχει ήδη δώσει δείγματα γραφής. 
Είναι, κατά πρώτον, ξεκάθαρος 
ότι θα επιδιώξει πλήρη εξομά-
λυνση των διμερών σχέσεων με 
την ΕΕ και περαιτέρω ανάπτυξη 
συγκεκριμένων από αυτές τις 
σχέσεις, όπως στα πεδία της 
οικονομίας και του εμπορίου. 
Επιδίωξη σημαντική και για την 
Κύπρο, η οποία θα πρέπει να 
αναζητήσει τρόπους διεύρυνσης 
της διμερούς οικονομικής και 
εμπορικής συνεργασίας με τη 
Βρετανία, σε μια στιγμή που η 
οικονομία της Γηραιάς Αλβιόνας 
δοκιμάζεται και κινείται σε ρυθ-
μούς χειρότερους από της ΕΕ.

Το ίδιο ξεκάθαρος είναι ο νέος 
ΥΠΕΞ και για την ακλόνητη δέ-
σμευση της Βρετανίας απέναντι 
στο ΝΑΤΟ, ως ακρογωνιαίο λίθο 
της ευρωπαϊκής και παγκόσμιας 
ασφάλειας. Υπό αυτό το πρίσμα, 
θα διατηρήσουν την στρατιω-
τική, οικονομική, διπλωματική 
και πολιτική στήριξη προς την 
Ουκρανία. Στη δε Μέση Ανα-
τολή, η θέση των Εργατικών 
είναι υπέρ της λύσης των δύο 
κρατών, ως εγγύηση μακροχρό-
νιας ασφάλειας, αν και η στήριξη 
στο «δικαίωμα του Ισραήλ να 
υπεραπιστεί τον εαυτό του» είχε 

προκαλέσει προεκλογικά προ-
βλήματα για τους Εργατικούς.

Έχοντας βιώσει τη βρετανική 
εξωτερική πολιτική εδώ και δεκαε-
τίες, ειδικότερα σε σχέση με το Κυ-
πριακό, τις σχέσεις του Ηνωμένου 
Βασιλείου με την Τουρκία, αλλά 
και τις σχέσεις με την ΕΕ, ιδιαίτερα 
μετά το οδυνηρό για τη Βρετανία 
Brexit, ο υπογράφων θεωρεί ότι 
η νέα προσέγγιση που εισάγει ο 
Εργατικός ΥΠΕΞ θα πρέπει να 
προβληματίσει την κυπριακή 
Κυβέρνηση και ευρύτερα την 
κυπριακή πολιτική ηγεσία. 

Θα πρέπει, ταυτόχρονα, να 
ηχήσει καμπανάκι σε όλους τους 
φορείς των αποδήμων, καθώς 
και του προσφυγικού κόσμου. 
Και θα πρέπει να τους ωθήσει σε 
επαναπροσδιορισμό των πρα-
κτικών οικοδόμησης δεσμών 
με τη βρετανική κυβέρνηση 
και το βρετανικό κοινοβούλιο, 
προς όφελος της Κύπρου και 
της εθνικής μας υπόθεσης.

Έχοντας παράλληλα υπόψη 
τις «εναλλακτικές λύσεις για μια 
βιώσιμη λύση» του Κυπριακού, 
στις οποίες αναφέρθηκε η προσω-
πική απεσταλμένη του ΓΓ ΟΗΕ, 
Μαρία Άνχελα Ολγκίν, ο υπο-
γράφων τονίζει πως θα πρέπει το 
κυπριακό ΥΠΕΞ, οι απόδημοι και 
άλλοι αρμόδιοι φορείς να προβλη-
ματιστούν πώς θα αναχαιτίσουν 
και τυχόν νέα σχέδια λύσης ή 
νέες ιδέες, τα οποία ενδέχεται να 
γεννηθούν και να βρουν στήριξη 
από τον «προοδευτικό ρεαλισμό» 
του νέου Βρετανού ΥΠΕΞ.

Η ολοκλήρωση των εκλογών 
στο Ηνωμένο Βασίλειο και ο σχη-
ματισμός της νέας κυβέρνησης 
προσφέρουν μιαν άριστη ευκαιρία 
για να οικοδομηθεί ένα νέο δίκτυο 
επαφών και επικοινωνίας, με το 
βρετανικό κοινοβούλιο, τα μέλη 
τόσο της Βουλής των Λόρδων όσο 
και της Βουλής των Κοινοτήτων, 
καθώς και τα νέα πρόσωπα στην 
κυβέρνηση της χώρας. Ταυτόχρο-
να, προσφέρεται μια καλή ευκαιρία 
για ανανέωση του δικτύου των 
υποστηρικτών στα δίκαια του κυ-
πριακού λαού και της κυπριακής 
εθνικής υπόθεσης, ώστε να μπορεί 
να οικοδομηθεί και τείχος αποτρο-
πής νέων ιδεών και νέων σχεδίων 
λύσης, εάν αυτά δεν εξυπηρετούν 
τον στόχο της απελευθέρωσης και 
της επανένωσης.

Ο Σύνδεσμος Αμμοχώστου 
Ηνωμένου Βασιλείου δηλώνει στη 
διάθεση της Κυβέρνησης και της 
πολιτικής ηγεσίας, και με τη σειρά 
του στοχεύει σε έναν  νέο κύκλο 
επαφών, με γνώμονα το καλώς 
νοούμενο συμφέρον της πατρί-
δας και της εθνικής μας υπόθεσης.

*Ο Βασίλης Μαύρου είναι Πρόε-
δρος του Συνδέσμου Αμμοχώστου 

Ηνωμένου Βασιλείου 

Νέα κυβέρνηση στη Βρε-
τανία: Τι σημαίνει για την 
Κύπρο και το εθνικό θέμα 

ΑΠΟΨΗ  ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΑΥΡΟΥ 



ΑΠΟΨΕΙΣ 26 14.07.2024

Διαβάζω στις εφημερίδες 
πως, σε ανοιχτή επιστολή, η 
Προσωπική Απεσταλμένη 

του ΓΓ του ΟΗΕ, κυρία Μαρία Άν-
χελα Ολγκίν Κουεγιάρ, με άρρητα 
ρήματα, ανώτερα μαθηματικά, σου 
μου του, υπεκφυγές και υπαινιγ-
μούς μεταξύ άλλων αναφέρει πως...

(...) «είναι σημαντικό να υπάρξει 
απομάκρυνση από λύσεις που στο 
παρελθόν δημιούργησαν προσ-
δοκίες που δεν εκπληρώθηκαν 
και οδήγησαν σε μεγαλύτερες δι-
αφωνίες και απογοητεύσεις» και 
πως «τώρα, πρέπει να σκεφτούμε 
διαφορετικά, παραμένοντας πε-
πεισμένοι ότι ένα κοινό μέλλον 
θα φέρει μεγάλες ευκαιρίες σε 
όλους τους Κυπρίους»...

Μέσα στα θολά νερά της αισιο-
δοξίας και απέραντης αοριστολογί-
ας που ξεστόμισε η συμπαθέστατη, 
κατά τα άλλα, απεσταλμένη του ΓΓ 
του ΟΗΕ, προσπαθώ ο καψερός, 
σαν πατενταρισμένος Σκαλιώτης 
μάντης που είμαι, να μαντέψω τον 
σιβυλλικό της χρησμό. 

Τι εννοεί όταν λέει πως...
«...είναι σημαντικό να υπάρξει 

απομάκρυνση από λύσεις που στο 
παρελθόν δημιούργησαν προσδο-
κίες...» και πως «τώρα πρέπει να 
σκεφτούμε διαφορετικά...».

Μήπως εννοεί το σχέδιο Ανάν; 
Το οποίο προς μεγάλη απογοή-
τευση της Τουρκίας, της Μεγά-
λης Βρετανίας και των πλείστων 
Τουρκοκυπρίων το απέρριψε το 
76% των «Ελλήνων Κυπρίων του 
Νότου»; Ή μήπως εννοεί και όλα τα 
υπόλοιπα σχέδια αγγλο-τουρκικής 
επινόησης, τα οποία προηγήθηκαν; 
Τα οποία αν τα αποδεχόμασταν, 

λάου-λάου και κολπατζίδικα θα 
εξασφάλιζαν στους Άγγλους την 
διά παντός συνέχιση της κατοχής 
μέρους της Κύπρου, με επιπρό-
σθετο πεσκέσι και ασήμωμα μέρος 
της ΑΟΖ μας· ενώ ταυτόχρονα θα 
μετέτρεπαν την τουρκοκρατούμενη 
περιοχή της Κύπρου σε τουρκο-
μαχαλά!

Κι αν αυτές είναι οι λύσεις από 
τις οποίες εισηγείται να απομα-
κρυνθούμε η κ. Ολγκίν, ποια λύση 
μάς προτείνει;

Αν αυτό που εισηγείται -ως οφεί-
λει να κάνει- είναι να βρεθεί μια... 

• «...συνολική και βιώσιμη 
λύση σύμφωνα με τον Καταστατικό 
Χάρτη και τα σχετικά ψηφίσμα-
τα του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών... Μια λύση, η οποία θα 
προνοεί την πλήρη αποχώρηση 
όλων των ξένων στρατευμάτων, 
την κατάργηση του αναχρονι-
στικού συστήματος εγγυήσεων, 
την αποχώρηση των εποίκων... Η 
οποία θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και τις θεμελιώδεις 
ελευθερίες όλων των Κυπρίων... 
Μια λύση, η οποία να συνάδει με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο και να 
σέβεται πλήρως τις αρχές επί των 
οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή 
Ένωση...», τότε δεν μπορώ παρά να 
εκφράσω την ευαρέσκειά μου! Αν 
όμως η κυρία Ολγκίν εισηγείται 
να φανούμε «ρεαλιστές» και να 
αποδεχτούμε τις «νέες πραγματι-
κότητες...», πως έφτασε η στιγμή να 
βάλουμε (κι άλλο) νερό στο κρασί 
μας και να συγκατανεύσουμε στη  
λύση δύο κρατών, λύση την οποία 
αντρόπιαστα επιζητούν ο κύριος 
Τατάρ και η Τουρκία, τότε λυπάμαι 

αλλά... εδώ θα τα χαλάσουμε! 
Ο κ. Λετυμπιώτης, αναφερό-

μενος στην ανοιχτή επιστολή της 
κ. Ολγκίν, σημείωσε πως... «απο-
στέλλει ένα ενθαρρυντικό μήνυμα· 
αυτό της ισχυρής της βούλησης 
για συνέχιση των προσπαθειών 
της, και της πεποίθησής της για 
οριστική επίλυση του Κυπρια-
κού... Εντός του συμφωνημένου 
πλαισίου των ΗΕ!»

Κύριε Κυβερνητικέ Εκπρόσω-
πε, διορθώστε με αν κάνω λάθος, 
αλλά ούτε η κ. Ολγκίν ούτε κι ο ΓΓ 
των ΗΕ δήλωσαν πως η οριστική 
επίλυση του Κυπριακού θα βρί-
σκεται... «εντός του συμφωνημένου 
πλαισίου των ΗΕ...». 

Η μικρή αυτή λεπτομέρεια είναι 
δική μας επινόηση και προσθή-
κη. «Wishful thinking», όπως θα 
έλεγε και η θεία μου η Ερμιόνη...

Γιατί αν κρίνουμε από τον 
σιβυλλικό χρησμό της συμπα-
θέστατης κυρίας Ολγκίν και 
την «ex voluntate»αναφορά του ΓΓ 
των ΗΕ στη «Βόρεια Κύπρο» μαζί 
με την προσπάθειά του να «τετρα-
γωνίσει τον κύκλο», λίγο-πολύ μάς 
λένε να ξεχάσουμε τη λύση ΔΔΟ 
και όλα όσα προηγήθηκαν και 
να... «πιέσουμε τους ηγέτες μας 
να εργαστούν για ένα καλύτερο 
και ασφαλές μέλλον...».

«Λίθοι, πλίνθοι και κέραμοι ατά-
κτως ερριμμένα...» ή, αν προτιμάτε... 
«άρτζι μπούρτζι και λουλάς»... 

«Άλλαι μεν βουλαί ανθρώπων, 
άλλα δε θεός κελεύει...».

Άλλα τα δικά μας σχέδια, όνειρα 
και προσδοκίες κι άλλες οι προ-
σταγές των «θεών». Γιατί σήμερα 
τον πλανήτη δεν τον διαφεντεύ-

ει ο Δίας, αλλά «η Δύναμη του 
Ισχυρού». Και εμείς, δυστυχώς, 
ούτε δύναμη έχουμε, ούτε ισχυροί 
είμαστε... 

Σε ένα από τα βιβλία μου είχα 
γράψει πως το 1974... ο Διάολος 
έκοβε και έραβε! 

Το 1974 δεν αφέντευε ο ορθός 
λόγος. 

Αφέντευε η παραφροσύνη. Τα 
γκέμια του κόσμου 

δεν τα κρατούσε ο Θεός, αλλά 
ο Τράγος του Μέντες. 

Ο Ασμοδαίος Άρχοντας του 
σκότους. 

Το τέρας αυτό εξουσίαζε το 
Σύμπαν...

Ναι! Το 1974
 ο Διάολος έκοβε κι έραβε...
Εκεί που ο ΓΓ των ΗΕ όφειλε να 

πει τα πράγματα με τ’ όνομά τους, να 
αναφερθεί στα ψηφίσματα των ΗΕ 
που ζητούν από την Τουρκία και τον 
κατοχικό στρατό λίγο πολύ να «ξε-
κουμπιστούν» από την κατεχόμενη 
Κύπρο, για άλλη μια φορά επιρρίπτει 
ευθύνες και στα δύο «μέρη»... Αλλά, τι 
να σου κάνει κι αυτός! Υπαλληλάκος 
είναι. «Εξάρτημα» κι αντιφωνητής 
της «Master’s Voice» των Αμερικα-
νών, των Άγγλων και βάλε, οι οποίοι 
πληρώνουν τον παχυλό μισθό του...

Καλά κάνουμε, λοιπόν, οι κυ-
βερνώντες και οι τιμονιέρηδες των 
κυβερνητικών κομμάτων, να στα-
ματήσουν να παραμυθιάζουν τον 
ταλαίπωρο κοσμάκη. Και, επιτέλους, 
να του πουν την αλήθεια. 

Ποια είναι αυτή;
Για άλλη μια φορά το «Κυπριακό» 

κατευθύνεται σε λασπονέρια. Σε χει-
μερία νάρκη. Η Τουρκία ουδέποτε 
θα «ξεκουμπιστεί» από την Κύπρο 

και ο Ελληνισμός της Κύπρου ου-
δέποτε θα αποδεχθεί να υπογράψει 
οποιαδήποτε λύση, η οποία θα νομι-
μοποιήσει τα λάφυρα πολέμου που 
έχει αποκομίσει η Τουρκία από τη 
βάρβαρη εισβολή της στο νησί.

Τι μας απομένει να κάνουμε; 
Δυστυχώς, όχι πολλά...

•  Μετά το deadlock των συνο-
μιλιών, όπου για άλλη μια φορά θα 
διαφανεί πως αυτός που δεν θέλει 
ΔΙΚΑΙΗ λύση είναι η Τουρκία, 
επιβάλλεται να σταματήσουμε να 
κάνουμε τεμενάδες και να αλλά-
ξουμε αρμένισμα.

•  Να αξιοποιήσουμε την ανα-
βαθμισμένη μας σχέση με τις 
Ηνωμένες Πολιτείες, το Ισραήλ 
και τη Γαλλία και χωρίς τυμπα-
νοκρουσίες να ενισχύσουμε την 
άμυνά μας· κι ο νοών νοείτω! Μην 
τα περιμένουμε όλα από την Ψω-
ροκώσταινα, η οποία κινδυνεύει 
κι αυτή από το τουρκικό νταηλίκι. 

• Να εντάξουμε την «Πολιτιστική 
Διπλωματία» στη  στρατηγική μας. Να 
ξεκινήσουμε παγκόσμια καμπάνια 
και, μέσα από ντοκιμαντέρ, κινημα-
τογραφικές ταινίες, παραστάσεις, πο-
λιτικές και πολιτιστικές εκδηλώσεις, 
να ανατρέψουμε την προπαγάνδα 
των Τούρκων, η οποία χρόνια τώρα 
μονοπωλεί σε παγκόσμια κλίμακα 
κάνοντας το άσπρο μαύρο...

• Να κάνουμε υπομονή. Η δική 
μας αποτυχημένη γενιά, δεν έχει 
κανένα δικαίωμα να «κοτσιανιάσει» 
τα κατεχόμενα μέρη της Κύπρου 
στην Τουρκία· στερώντας το δι-
καίωμα από τα παιδιά που δεν 
γεννήθηκαν ακόμα, κάποια μέρα 
να διεκδικήσουν την ΑΠΕΛΕΥΘΕ-
ΡΩΣΗ της πατρίδας τους.

«Wishful thinking»... όπως 
θα έλεγε και η θεία μου η Ερμιόνη!

ΑΠΟΨΗ  
ΣΤΑΥΡΟΣ 
ΣΙΔΕΡΑΣ 

ΑΠΟΨΗ  
ΛΟΡΙΑ ΜΑΡΚΙΔΗ*

Εκεί που παρακολουθούσαμε 
εναγωνίως τα αποτελέσματα 
των σημαντικών βουλευτικών 

εκλογών στη Γαλλία, περιήλθε σε 
γνώση μου η ανοιχτή επιστολή που 
απέστειλε, urbi et orbi, η προσωπική 
Απεσταλμένη του Γενικού Γραμ-
ματέα του ΟΗΕ, Μαρία Άνχελα 
Ολγκίν Κουεγιάρ. Πρωτότυπη, 
όντως, ενέργεια, εφόσον η έκθε-
σή της για τα αποτελέσματα των 
επαφών της για επανεκκίνηση του 
διαλόγου είναι ήδη έτοιμη προς 
επίδοση στον Γενικό Γραμματέα. 
Άξιον θαυμασμού είναι, επίσης, το 
γεγονός ότι μελέτησε και γνώρισε 
μέσα σε λίγους μήνες τη  μακραίωνη 
ιστορία αυτού του τόπου και προβαί-
νει σε διαπιστώσεις στην επιστολή 
της. Μια επιστολή μακροσκελής, με 

ποιητικές πινελιές για τους ελαιώνες 
και το συμβολισμό τους όπως και 
με επιστημονικά στοιχεία για τη λει-
τουργία του εγκεφάλου, ιδιαίτερα του 
δικού μας εδώ στην ημικατεχόμενη 
Κύπρο. Ο εγκέφαλός μας έχασε, 
πιστεύει η κ Ολγκίν, την ικανότητα 
να αφομοιώνει νέες πληροφορίες. Το 
πρόβλημά μας είναι ψυχολογικό. Οι 
στρατιές των Τούρκων κατακτητών 
στην κατεχόμενη Κύπρο, οι επεμ-
βάσεις στην ΑΟΖ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, οι συνεχιζόμενες 
απειλές της τουρκικής ηγεσίας και 
του εγκαθέτου της Τατάρ εναντίον 
του λαού της, δεν θα πρέπει να μας 
φοβίζουν, ούτε να μας απασχολούν. 
Είναι θέμα συνήθειας. Εδώ, μου 
θύμισε η κυρία Απεσταλμένη μια 
πρώην πρέσβη της Γερμανίας στη 

Λευκωσία, η οποία θεωρούσε ότι 
η παρουσία τουρκικών στρατευμά-
των στο νησί μας δεν θα έπρεπε να 
είναι πρόβλημα, κρίνοντας από τη 
δική της εμπειρία όταν ως μαθήτρια 
είχε συνηθίσει στην παρουσία των 
δυνάμεων κατοχής στο Βερολίνο 
αφού περνούσε με το ποδήλατό 
της καθημερινά από δίπλα τους 
καθ’ οδόν προς το σχολείο της! 
Είχα μείνει ενεή! 

Τώρα η κυρία Ολγκίν καλεί τους 
ηγέτες να επιδείξουν βούληση και 
αποφασιστικότητα για πραγματι-
κή πρόοδο. Εάν συμπεριλαμβάνει 
και τον Τούρκο Πρόεδρο με τους 
συνεταίρους του στην κυβέρνηση 
γκρίζους λύκους στους «ηγέτες», 
τότε το μόνο που πρέπει να πρά-
ξουν αυτοί είναι να εφαρμόσουν τα 

ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, 
που καλούν για την απομάκρυνση 
από την Κύπρο όλων των ξένων 
στρατευμάτων και των εποίκων. 
Τόσο απλά. 

Όσον αφορά τη λύση του Κυ-
πριακού, η κυρία Κουεγιάρ μάς 
συμβουλεύει ότι θα πρέπει να 
υπάρξει απομάκρυνση από λύσεις 
που στο παρελθόν δημιούργησαν 
προσδοκίες που δεν εκπληρώθη-
καν και οδήγησαν σε μεγαλύτερες 
διαφωνίες και απογοητεύσεις. Αλλά 
τα ουσιώδη στοιχεία για τη λύση 
του Ζητήματος περιγράφονται ξε-
κάθαρα σε σωρεία ψηφισμάτων 
του Συμβουλίου Ασφαλείας των 
Ηνωμένων Εθνών, το οποίο καθο-
ρίζει και τους όρους εντολής των 
απεσταλμένων και εκπροσώπων 

του. Επιπλέον στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων έχουν επιτευχθεί 
και καταγραφεί συγκλίσεις. Καλόν 
εστί, να διευκρινίσει περαιτέρω η 
κυρία Απεσταλμένη πώς η ίδια 
σκέφτεται διαφορετικά ώστε να 
οδηγηθούμε όλοι προς ένα κοινό 
μέλλον. Ας μας ξεκαθαρίσει ποιες 
είναι οι εναλλακτικές λύσεις για 
μια βιώσιμη λύση, που η ίδια θα 
συνεχίσει να μελετά. 

Τέλος, πιστεύω ότι η Κύπρος 
δεν έμεινε παγωμένη στον χρόνο. 
Η Κύπρος προόδευσε ακόμα και 
λαβωμένη από τον κατακτητή και 
αποτελεί ένα αξιοπρεπές κράτος 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
Ιδιότητα, από την οποία επωφε-
λούνται και οι Τουρκοκύπριοι. 

*Πρέσβης ε.τ.

Τα σταφύλια της «ορκίν»
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Οαπανταχού Ελληνισμός, που 
είναι διασκορπισμένος σε 
όλα τα μήκη και τα πλάτη 

της Γης, διακρίνεται για την οικου-
μενικότητά του με κυριότερα χαρα-
κτηριστικά στοιχεία τη συνείδηση 
της κοινής καταγωγής, της πίστης, 
της αφοσίωσης στις αρχές και τις 
αξίες που διέπουν το πανάρχαιο 
ελληνικό πνεύμα και κυρίως τη 
συστράτευσή του έναντι των κοινών 
κινδύνων που τον απειλούν. 

Η περίπτωση της Κύπρου είναι, 
ίσως, το κλασικότερο και παραδο-
ξότερο δείγμα Έθνους - Κράτους. 

Η Κύπρος, με την τρισχιλιετή 
ιστορία των ελληνικών καταβολών 
της, παρέμεινε εκτός των συνόρων 
της ελληνικής επικράτειας, παρά 
τους αγώνες της να ενωθεί με τη  
Μητρόπολη του Ελληνισμού. 

Παρά ταύτα ο Ελληνισμός της 
Κύπρου παρέμεινε επί αιώνες ατα-
λάντευτος και αναλλοίωτος – κόντρα 
στους κατά καιρούς κατακτητές 
του – και διατήρησε το όμαιμον, 
το ομόγλωσσον, το ομόθρησκον 
και το ομόθυμον και τη συντήρηση 
της εθνικής του ταυτότητας. 

Κατά τις τελευταίες λίγες δε-
καετίες, και ιδιαίτερα μετά την 
τουρκική εισβολή και την κατοχή 
της μισής μας Πατρίδας, εκκολά-
πτονται περίεργες θεωρίες, που 
τροφοδοτούν την καλλιέργεια 
μιας νεοκυπριακής συνείδησης, 
η οποία θέλει να εμφανίζει την 

Κύπρο ως ένα ιδιόμορφο κρατί-
διο με… ιδιόμορφους κατοίκους, 
περίπου αγνώστων καταβολών 
και εθνικών προσανατολισμών. 

Xαρακτηριστικά τραγική είναι η 
αφελής και πρωτόγνωρη δήλωση 
πρώην Προέδρου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ότι «οι Κύπριοι έχουν 
περισσότερα κοινά χαρακτηριστικά με 
τους Σύρους παρά με τους… Ελλαδί-
τες». Ο ίδιος Πρόεδρος αποκάλεσε την 
Ελλάδα «ξιπετσισμένον κουρκουτά». 

Οποία ντροπή, καταισχύνη και 
εθνικόν όνειδος!!!

Η πικρία του πραξικοπήματος της 
Χούντας των Αθηνών, που επέφερε 
την τραγωδία της εισβολής, η επα-
κολουθήσασα απογοήτευση του 
Κυπριακού Ελληνισμού, η αυτοε-
νοχοποίησή μας που διευκόλυνε την 
αποενοχοποίηση της Τουρκίας, η 
αμοιβαία αδυναμία συστράτευσής 
μας με τον Μητροπολιτικό Ελληνισμό, 
η τουρκική προπαγάνδα, η μαεστρία 
της δόλιας βρετανικής διπλωματίας, 
υπήρξαν οι κυριότεροι παράγοντες 
της εθνικής μας αλλοτρίωσης. 

Σε αυτό ασφαλώς συνέτειναν υπο-
βοηθητικά τα στοιχεία νεοπλουτισμού 
και αρχοντοχωριατισμού που δημι-
ούργησαν οι δεκαετίες της οικονομι-
κής μας ευμάρειας και η πεποίθησή 
μας ότι εμείς τα καταφέρνουμε έστω 
και μόνοι μας και μακριά από την 
επίδραση της Ελλάδας. 

Από την άλλη, η πολιτική και 
οικονομική ελίτ και η άρχουσα 

τάξη της κυπριακής κοινωνίας 
παρέμειναν προσκολλημένες 
κυρίως στα βρετανικά πρότυπα 
της αποικιοκρατίας, τα οποία ποτέ 
δεν μπόρεσαν να αποβάλουν. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι πολλοί 
από τους πολιτικούς και κοινωνικούς 
μας «άρχοντες» επαίρονται για τη φοί-
τηση και τις διατριβές τους στα ξένα 
- κυρίως βρετανικά -  πανεπιστήμια, 
απαξιώνοντας την ελληνική Παιδεία, 
την οποία ουδέποτε γνώρισαν και 
ενστερνίστηκαν.  Δεν είναι τυχαίο 
που πολλοί εξακολουθούν να επι-
κοινωνούν μεταξύ τους στην αγγλική 
γλώσσα, να υπογράφουν με αγγλικούς 
χαρακτήρες και να χρησιμοποιούν 
στους καθημερινούς διαλόγους τους 
σωρεία αγγλικών λέξεων, φράσεων, 
προτάσεων και ιδιωματισμών. 

Χαρακτηριστικότερο παράδειγμα 
της αγγλικής εθελοδουλίας μας είναι το 
κτήριο του Διεθνούς Αεροδρομίου της 
Λάρνακας, το οποίο στεγάζει την επιγρα-
φή “LARNAKA INTERNATIONAL 
AIRPORT GLAFKOS KLERIDES”, 
χωρίς πουθενά να αναγράφεται η 
ελληνική ονομασία του. 

Το ίδιο συμβαίνει και στην είσοδο 
του κτηρίου, όπου υπάρχει η ίδια 
επιγραφή και ΚΑΤΩ από αυτήν 
η ελληνική του ονομασία. Τι λέει 
επί τούτου ο αρμόδιος Υπουργός; 

Ζητήστε επίσης μια προσφορά 
υπηρεσιών από τα ξενοδοχεία της 
Κύπρου: Στις περισσότερες -αν όχι 
σε όλες- τις περιπτώσεις, η προ-

σφορά θα σας δοθεί στα Αγγλικά. 
Το ίδιο συμβαίνει και με τις επι-

γραφές τους: Είτε θα είναι μόνο στα 
Αγγλικά ή και σε άλλες ξένες γλώσσες 
και αν υπάρχει και στα Ελληνικά, 
αυτή θα είναι στην τελευταία σειρά. 

Συγκρίνετε αυτό το φαινόμενο 
με άλλες χώρες του κόσμου και θα 
διαπιστώσετε την ιδιομορφία μας. 

Στις πλείστες χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, που σέβονται την εθνικότητα 
και την αξιοπρέπειά τους, δεν χορη-
γείται καμιά άδεια εργασίας σε ξένους 
υπηκόους αν δεν παρουσιάσουν προ-
ηγουμένως γραπτή πιστοποίηση της 
γνώσης της εθνικής τους γλώσσας από 
αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό ίδρυμα. 

Στην Κύπρο των παραδοξοτήτων, 
αν δεν χρησιμοποιήσεις την αγγλική 
γλώσσα στις υπηρεσίες, τα εστιατόρια, 
στα καταστήματα κ.λπ., οι αλλοδα-
ποί εργαζόμενοι δεν μπορούν να σε 
εξυπηρετήσουν, προβάλλοντας το 
γνωστό «english please!». 

Ένα άλλο φαινόμενο, χαρα-
κτηριστικό της καλλιέργειας της 
νεοκυπριακής συνείδησης της 
εκκολαπτόμενης νεοκυπριακής 
κουλτούρας μας, είναι η υπερ-
βολική προβολή και χρήση της 
κυπριακής διαλέκτου στον δημόσιο 
λόγο και στις τηλεοπτικές εκπομπές. 

Είναι απόλυτα σεβαστή και άξια 
διατήρησης και προάσπισης η ντοπιο-
λαλιά μας, που χρησιμοποιούμε στην 
καθημερινή μας ζωή αλλά παράλληλα 
θα πρέπει να καλλιεργούμε, να συ-

ντηρούμε και να αναβαθμίζουμε την 
καθομιλούμενη πανελλήνια γλώσσα 
μας ως στοιχείο της κοινής ταυτότητας 
και του πολιτισμού μας, εκτός και 
αν επιθυμούμε να δημιουργήσουμε 
και ένα ιδιότυπο κράτος – υβρίδιο 
αγνώστων καταβολών. 

Σημαντικό ρόλο για τη διαχείριση 
όλων αυτών των νεοφανών τάσεων 
οφείλει να διαδραματίσει πρωτίστως 
το Υπουργείο Παιδείας, που διαμορ-
φώνει τους αυριανούς πολίτες αλλά 
και του Υφυπουργείο Πολιτισμού, 
που είναι επιφορτισμένο να προάγει 
τον ελληνικό Πολιτισμό μας. 

Θα πρέπει να αποφασίσουμε, 
λοιπόν, ποια Παιδεία και ποιον 
Πολιτισμό θα οικοδομήσουμε, για 
να παραδώσουμε αυτό το οικοδόμημα 
στις μελλοντικές γενιές του τόπου μας. 

Η Κυβέρνηση, η Βουλή, οι Εκπαι-
δευτικές Οργανώσεις, τα κρατικά πα-
νεπιστημιακά ιδρύματα, οι γονείς και 
ολόκληρη η κοινωνία έχουν τον λόγο. 

Το ίδιο και την ευθύνη. 
Για την εθνική, πνευματική, πο-

λιτιστική και κοινωνική αλλοτρίωση 
και κατάπτωσή μας. 

Υ.Γ.: Με όλα αυτά τα χαρακτηρι-
στικά φαινόμενα είναι άξιον απορίας 
πώς εξακολουθούμε να επιμένου-
με στο «Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα» 
για ν’ αποφύγουμε την πλήρη και 
οριστική υποδούλωσή μας στους 
Τούρκους κατακτητές μας!

*Αντιπρόεδρος Κεντρικού Συμβουλί-
ου του ΚΥ.ΚΕ.Μ.

Ελληνισμός, κυπριωτισμός και αγγλική εθελοδουλία 
ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΜΟΡΦΙΤΗΣ* 

ΑΠΟΨΗ  
ΦΟΙΒΟΣ 
ΚΛΟΚΚΑΡΗΣ*

Φέτος συμπληρώνονται 50 
χρόνια από την τουρκική 
εισβολή στην  Κύπρο το 

1974 και την κατοχή του βορείου 
τμήματός της. Η Τουρκία συνεχί-
ζει την επιθετικότητά της κατά της 
Κύπρου προς ολοκλήρωση του 
στρατηγικού στόχου της να θέσει 
ολόκληρο το νησί υπό τον στρατη-
γικό έλεγχό της με δράσεις επί του 
εδάφους και στο διπλωματικό πεδίο: 

•Προωθήσεις στη «νεκρή ζώνη» 
(Στροβίλια, Πύλα, Δένεια, Αγ. Δομέτιο, 
Λήδρα Πάλας (γήπεδο), Σελέμανι κ.α.).

• Καταπάτηση της Κυπριακής 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης 
(ΑΟΖ) και ακρωτηριασμός του FIR 
Λευκωσίας.

• Επέμβαση και στην κλειστή 
περιοχή Αμμοχώστου.

• Μετατροπή του ΑΔ Λευκονοί-
κου σε στρατιωτική αεροπορική 
Βάση drones και σχεδιασμός κα-
τασκευής ναυτικής Βάσης.

• Δημογραφική αλλοίωση και των 
ελεύθερων περιοχών. Τα κατεχόμενα 
εδάφη μας σήμερα παρουσιάζουν 
μία εφιαλτική εικόνα τουρκοποίησης/
ισλαμοποίησης, με τη μαζική εμφύ-

τευση Τούρκων εποίκων, τζαμιών 
και ιμάμηδων, την εκρίζωση του  
ελληνικού πληθυσμού, την τουρκο-
ποίηση των ελληνικών τοπωνυμίων 
(40.000 στα κατεχόμενα εδάφη και 
άλλα τόσα στα ελεύθερα) και την 
καταστροφή της θρησκευτικής και 
πολιτιστικής κληρονομιάς μας.

• Εγκατάσταση στα κατεχόμενα 
ενός τεράστιου στρατιωτικού προγεφυ-
ρώματος (ΠΓ) με ισχυρές Τουρκικές 
Δυνάμεις Κατοχής (ΤΔΚ) επιπέδου 
Σώματος Στρατού (40.000 άνδρες), 
που εκσυγχρονίζονται συνεχώς και 
ενισχύονται με επιθετικά οπλικά συ-
στήματα. Παραμένουν στην Κύπρο 
επί μισό αιώνα, με αποστολή την 
εξυπηρέτηση της τουρκικής στρα-
τηγικής του εξαναγκασμού. Δηλαδή 
με την απειλή ή χρήση στρατιωτικής 
ισχύος, να αναγκάσουν τους Έλληνες 
της Κύπρου να αποδεχθούν λύση 
τουρκικών όρων στο Κυπριακό. 

• Κατασκευή οχυρωματικών έρ-
γων και ενίσχυση των στρατιωτικών 

υποδομών των ΤΔΚ. 
Τα κατεχόμενα μετατρέπονται σε 

προωθημένη στρατιωτική βάση της 
Τουρκίας προς εξυπηρέτηση των 

επεκτατικών σχεδίων της στη Κύ-
προ και την Ανατολική Μεσόγειο. 

Στο διπλωματικό πεδίο, η Τουρκία 
εμμένει σε λύση του Κυπριακού, που 
θα νομιμοποιεί τη διχοτόμηση, θα 
καταλύει την ΚΔ και θα επεκτείνει 
τον έλεγχο της Τουρκίας σε όλην την 
Κύπρο (λύση συνομοσπονδίας δύο 
κρατών) και η Κυβέρνησή μας εμμέ-
νει στην αναποτελεσματική πολιτική 
του κατευνασμού προς την Τουρκία.

Διδάγματα από τη μαύρη 
επέτειο της εισβολής

•Η μεγαλύτερη απειλή για την 
ύπαρξη της ΚΔ και την επιβίω-
ση του Κυπριακού Ελληνισμού 
προέρχεται από την επεκτατική 
στρατηγική της Τουρκίας.

2. Η εμφύλια διχόνοια στον Ελλη-
νισμό και η παραβίαση της δημοκρα-
τικής νομιμότητας, όπως η δικτατορία 
στην Ελλάδα και το πραξικόπημα στη 
Κύπρο, είναι αιτίες εθνικών συμφορών. 
Χρέος του Ελληνισμού, Ελλάδας-Κύ-
πρου, είναι η καλλιέργεια εθνικής 
ομοψυχίας και η στενή συνεργασία. 
Το Δόγμα του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου (ΔΕΑΧ), όχι μόνο πρέπει να 

αναβιώσει σε επιχειρησιακό επίπεδο, 
αλλά και να αναβαθμισθεί σε άρτια 
αμυντική συμμαχία. Υπάρχουν οι 
προϋποθέσεις: κοινή απειλή, κοινά 
συμφέροντα, κοινοί στόχοι. 

•Απαιτείται ενίσχυση της απο-
τρεπτικής ισχύος της ΚΔ, επείγουσα 
αύξηση των αμυντικών δαπανών και 
καλλιέργεια πνεύματος αντίστασης. 
Στις Διεθνείς Σχέσεις επικρατεί η 
επιβολή της Ισχύος επί του Δικαίου. 
Πρώτος διδάξας ο Θουκυδίδης μας:

•Απαιτείται Ισχύς για να διεκ-
δικήσεις το Δίκαιό σου (διάλογος 
Μηλίων-Αθηναίων, Ε89).

•Απαιτείται δυνατότητα Αντί-
στασης για να διασφαλίσεις την 
Ελευθερία σου (δημηγορία Πα-
γώνδα, ηγέτη των Βοιωτών, Δ92).

Η στρατιωτική ισχύς είναι ο κυ-
ριότερος συντελεστής παραγωγής 
ασφάλειας απαραίτητης για την 
επιβίωση του κράτους μας.

•Πράξεις που επιφέρουν εθνικές 
καταστροφές, όπως το εθνοκτόνο 
πραξικόπημα και η μη εφαρμογή των 
σχεδίων άμυνας στον πόλεμο, πρέ-
πει να τιμωρούνται παραδειγματικά 
προς αποτροπή επανάληψής τους.

Χρέος μας, που πηγάζει από 
την ιστορική μνήμη, είναι:

• Να αντλούμε διδάγματα από την 
αποφράδα επέτειο του πραξικοπήμα-
τος και της τουρκικής εισβολής. Αυτό 
άλλωστε μας καλεί να πράξουμε και ο 
ποιητής μας Κυριάκος Χαραλαμπίδης 
με τον δραματικό στίχο απόγνωσής 
του «αν ο λαός μας δεν μπορεί να 
αντλήσει απ’ τα δεινά του, τότε του 
δόθηκε άδικα μια τέτοια τραγωδία».  

• Να αποτίουμε ύψιστο φόρο τιμής 
σε αυτούς που αγωνίστηκαν για την 
πατρίδα και έδωσαν το αίμα τους 
για την προάσπιση της ΚΔ και την 
αντιμετώπιση του Τούρκου εισβολέα.

• Να ενισχύουμε την πολύτιμη 
ασπίδα προστασίας μας. Το κράτος 
της ΚΔ, που δεν κατάφερε να καταλύ-
σει η Τουρκία με την εισβολή και τις 
λυσσώδεις προσπάθειες μισού αιώνα.

• Να μην αποδεχθούμε λύση 
τουρκικών όρων στο Κυπριακό.

• Να ενδυναμώσουμε την εθνική 
ισχύ της ΚΔ και ιδιαίτερα τη  στρατιω-
τική, να διαφυλάξουμε τις ελεύθερες 
περιοχές και ν’  αγωνιστούμε για 
απελευθέρωση των κατεχομένων.

*Αντιστράτηγος ε.α. 

Μισός αιώνας βάρβαρης τουρκικής κατοχής 
στην Κύπρο: τα διδάγματα της τραγωδίας του 1974 

14.07.2024
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Είναι ολοφάνερο ότι η περιοχή 
της Ανατολικής Μεσογείου 
ζει περίοδο ανακατατάξεων. 

Η ρευστότητα που υπάρχει, ως 
αποτέλεσμα της καταστροφής 
της παγκόσμιας αρχιτεκτονικής 
ασφάλειας, δίνει τη δυνατότητα 
σε τυχοδιωκτικές κινήσεις από 
τρομοκρατικές οργανώσεις και 
από κράτη που πάσχουν από με-
γαλοϊδεατισμό. Και μια από αυτές, 
αν όχι η κύρια, είναι η Τουρκία 
που οραματίζεται αναβίωση της 
οθωμανικής αυτοκρατορίας. Οι 
επεκτατικές της βλέψεις σε Αιγαίο, 
Κύπρο, Συρία, Λιβύη και όλη την 
Ανατολική Μεσόγειο, είναι ολοφά-
νερες. Όπως ολοφάνερος είναι και 
ο κίνδυνος από αυτήν την πολιτική 
για Κύπρο και Ελλάδα, αλλά φυ-
σικά και το Ισραήλ. Μια χώρα με 
περιορισμένο ζωτικό χώρο, που 
απειλείται από τρομοκρατικές 
οργανώσεις, από το Ιράν και την 
Τουρκία φυσικά. Μοναδική φιλική 
χώρα για το Ισραήλ στην περιοχή, 
η Κύπρος. Δεν θα είναι υπερβολή 
αν κανείς πει ότι η Κύπρος απο-
τελεί πνεύμονα και στήριγμα για 
το εβραϊκό κράτος. Η διατήρηση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας 
προσδίδει στη χώρα στρατηγικό 
βάθος, που τόσο το έχει ανάγκη. 
Τόσο σε περίοδο ειρήνης όσο και 
σε περίοδο πολέμου. 

Με αφετηρία αυτήν τη σταθερά, 
είναι έκδηλο ότι Κύπρος και Ισ-
ραήλ αλληλοστηρίζονται και είναι 

προς αμοιβαίο συμφέρον, η στενή 
συνεργασία και η αλληλοκάλυψη. 
Όσο πιο στενές στρατιωτικές-αμυ-
ντικές σχέσεις έχουν τα δυο κράτη, 
τόσο πιο ισχυρά μπορούν να αι-
σθάνονται. Έτσι, δεν έχουμε κανέ-
ναν δισταγμό να υποστηρίξουμε 
περαιτέρω ανάπτυξη των σχέσεων 
αυτών, παραχωρώντας στον ανατο-
λικό γείτονα διευκολύνσεις ή κα-
λύτερα διεύρυνση διευκολύνσεων, 
ώστε να είναι περισσότερο έτοιμος 
σε ώρα ανάγκης. Υποστηρίζουμε 
ανεπιφύλακτα στενότερη αμυντι-
κή συνεργασία, στα πρότυπα ίσως 
της συνεργασίας που η Κύπρος 
αναπτύσσει με τη Γαλλία.

Υποστηρίζοντας την περαιτέρω 
ενίσχυση των στρατιωτικών σχέσε-
ων Κύπρου και Ισραήλ, δεν έχουμε 
καμιά ψευδαίσθηση ότι είναι ποτέ 
δυνατόν μια τρίτη χώρα θα έρθει 
να πολεμήσει για χάρη μας, αλλά 
ούτε και η Κύπρος θα πολεμήσει 
για οποιαδήποτε άλλη χώρα. Από 
την άλλη, όμως, μια τέτοια συνερ-
γασία προσδίδει στην αμυντική μας 
ικανότητα, αλλά και στην πολιτική 
μας οχύρωση, άλλες διαστάσεις, 
που ασφαλώς σε κρίσιμες στιγμές 
θα παίξουν καθοριστικό ρόλο. Και, 
δυστυχώς, με τα σημερινά δεδομένα, 
τέτοιες κρίσιμες στιγμές δεν πρέπει 
να αποκλείονται. Ο απρόβλεπτος 
και τυχοδιωκτικός χαρακτήρας του 
Τούρκου Προέδρου, Ταγίπ Ερντογάν, 
που κάνει εξαγωγή των εσωτερικών 
του προβλημάτων, επιβάλλουν την 

όσο το δυνατόν ενίσχυση της ετοι-
μότητάς μας να αντιμετωπίσουμε 
το απευκταίον. Ιχνηλατούμε από τις 
κινήσεις της Άγκυρας την πιθανότητα 
να προβεί σε τυχοδιωκτικές κινήσεις. 
Ήδη βλέπουμε ότι στο Αιγαίο, τον 
Έβρο αλλά και στο θέμα των θαλασ-
σίων ζωνών, οι Τούρκοι προκαλούν 
βάναυσα την Ελλάδα. Και είναι ευ-
τύχημα που η σημερινή ελληνική 
Κυβέρνηση φαίνεται αποφασισμένη 
να μην επιτρέψει να περάσει μια 
τέτοια πολιτική. Το είδαμε στον Έβρο, 
το βλέπουμε και στο θέμα των απα-
ράδεκτων διεκδικήσεων της Τουρ-
κίας στη θάλασσα. Για πρώτη φορά 
ύστερα από πολλά χρόνια η Αθήνα 
αντιδρά δυναμικά, απαντώντας με 
την ανάλογη ρητορική, που δεν 
αφήνει περιθώρια παρερμηνείας 
για την αποφασιστικότητά της να 
υπερασπίσει τα εθνικά συμφέροντα. 
Πρέπει να πάμε πολύ πίσω, στην 
εποχή του Ανδρέα Παπανδρέου, για 
να βρούμε τέτοια δυναμική και στι-
βαρή αντίδραση της Ελλάδος έναντι 
των τουρκικών προκλήσεων. Και 
φαίνεται ότι οι Τούρκοι μόνο τη γλώσ-
σα της δύναμης κατανοούν και μόνο 
τη γλώσσα των όπλων αντιλαμβά-
νονται. Η για χρόνια υποχωρητική 
τακτική της Ελλάδος και Κύπρου 
εξέθρεψε την τουρκική θρασύτη-
τα. Διεύρυνε τη βουλιμία και την 
επεκτατικότητά της κατά των δυο 
χωρών. Τώρα φαίνεται αχτίδα φωτός. 
Από τον ορίζοντα ξεπροβάλλει μια 
άλλη, πολύ διαφορετική πολιτική, 

που αλλάζει άρδην τα δεδομένα. 
Και είναι εδώ που φαίνεται πόσο 
εγκληματική υπήρξε η πολιτική 
της Κυβέρνησης Κληρίδη, η οποία  
εξόρισε τους S-300 και βαθμηδόν 
εξουδετέρωσε και έθαψε το ενιαίο 
αμυντικό δόγμα. Όμως, έστω και 
τώρα, ας αναθεωρήσουμε την πο-
λιτική μας προς υπεράσπιση των 
εθνικών δικαίων και δικαιωμάτων. 
Και σ’ αυτήν την προσπάθεια δεν 
πρέπει να μας διακατέχει εσωστρέ-
φεια. Πρέπει να αναζητήσουμε και 
να βρούμε συμμάχους -και στηρίγ-
ματα- με τους οποίους συμπίπτουν 
οι επιδιώξεις και τα συμφέροντά 
μας. Και, όπως αναφέραμε στην 
αρχή, μια τέτοια περίπτωση είναι 
κι εκείνη του Ισραήλ, που μπορεί 
με τις ανάλογες κινήσεις να καταστεί 
πυλώνας και σοβαρό έρεισμα για 
Κύπρο και Ελλάδα, όπως ομοίως και 
για το ίδιο το Ισραήλ, οι δυο χώρες 
και κυρίως η Κύπρος θα του δώσουν 
τη δυνατότητα να αναπνέει με άνεση. 

Υ.Γ.: 
1. Οι δραματικές εξελίξεις που 

σημειώνονται ευρύτερα στον Με-
σανατολικό χώρο δεν πρέπει να 
αφήνουν κανένα Κύπριο ασυγκί-
νητο και, πολύ περισσότερο, ήσυχο. 
Τα όσα κοσμογονικά συμβαίνουν, 
ενέχουν σοβαρότατους κινδύνους 
και για την πατρίδα μας. Τολμούμε 
να πούμε ότι οι κίνδυνοι που ελ-
λοχεύουν από την ισχυροποίηση 
του κινήματος των τρομοκρατών 
δεν είναι μικρότεροι απ’ όσα μας 

επιφυλάσσει η τουρκική κατοχή 
και η βουλιμία της Άγκυρας. Η 
απειλή για όλη την περιοχή της 
Μέσης Ανατολής, αλλά και ευ-
ρύτερα, δεν είναι αμελητέα. Ήδη 
χώρες πολύ ισχυρότερες και ευρι-
σκόμενες μακρύτερα, ανησυχούν 
και μελετούν μέτρα για αντιμετώ-
πιση των κινδύνων. Ετερόκλητες 
δυνάμεις και μέχρι χθες εχθροί 
(βλέπε ΗΠΑ και Ιράν) εκφράζουν 
τη βούλησή τους για συνεργασία 
για αντιμετώπιση του ισλαμικού 
φονταμενταλισμού. Εμείς τι κάνου-
με; Γιατί δεν προχωρούμε τάχιστα 
να συνεργαστούμε με δυνάμεις 
που έχουν κοινές ανησυχίες, γιατί 
δεν σπεύδουμε να ενταχθούμε σε 
σχηματισμούς που βρίσκονται υπό 
διαμόρφωση για να έχουμε τη δυ-
νατότητα να αμυνθούμε επαρκώς 
και με επιτυχία έναντι των όσων 
μας απειλούν; 

2. Τι περιμένετε, Πρόεδρε; Ότι 
ο προαγωγός των τουρκικών συμ-
φερόντων Κόλιν Στιούαρτ θα ήταν 
αντικειμενικός στην έκθεσή του που 
είχε υποβάλει στον Γ.Γ. του ΟΗΕ;

3. Η στήλη πληροφορείται ότι 
ο Γ.Γ. του ΑΚΕΛ κ. Στεφάνου θα 
στείλει εγκύκλιο σε όλα τα μέλη τού 
κόμματός του να σπιτώσουν τους 
τρομοκράτες τζιχαντιστές που μας 
στέλνει ο σουλτάνος της Άγκυρας, 
ο οποίος στόχο έχει τη λιβανοποί-
ηση της Κύπρου και αυτό με τις 
ευλογίες του φιλεύσπλαχνου Γ.Γ. 
του ΑΚΕΛ. 

Ισραήλ: Στήριγμά του η Κύπρος

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ 
Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

Η Κ.Δ. είναι χώρα κυρίαρχη. 
Έχει την κυριαρχία της Κύπρου, 
είναι πλήρες μέλος του ΟΗΕ και 
ισότιμο μέλος της Ε.Ε. Η διεθνώς 
αναγνωρισμένη κυριαρχία της 
Κ.Δ. και η ιδιότητα του μέλους 
της Ε.Ε. είναι τα δυο ισχυρά και 
ακαταμάχητα όπλα στον αγώνα 
για βιώσιμη και ειρηνική λύση 
του Κυπριακού. 

Τα ψηφίσματα του ΟΗΕ προ-
νοούν «λύση Δ.Δ.Ο, με πολιτική 
ισότητα». Η Κ.Δ. αποδέχεται αυτό το 
πλαίσιο λύσης και είναι πρόθυμη 
να πάρει μέρος σε συνομιλίες για 
λύση του Κυπριακού. Η Τουρκία 
και η τουρκοκυπριακή κοινότητα 
δεν αποδέχoνται το πλαίσιο λύσης 
του ΟΗΕ, ούτε τη Δ.Δ.Ο., που ήταν 
δική της απαίτηση και βρετανικής 
προέλευσης. Απαιτεί λύση δυο 
κρατών με ισότιμη κυριαρχία και 
διεθνή υπόσταση ως προϋπόθεση 
των συνομιλιών, που θα έχουν στόχο 
τη συνεργασία των δυο κρατών. 
Τα Ηνωμένα Έθνη «κάνουν την 
πάπια» και δεν δηλώνουν ότι οι 

θέσεις και οι προτάσεις της Τουρκίας 
είναι αντίθετες με τα ψηφίσματα του 
ΟΗΕ και βρίσκονται έξω από το 
πλαίσιο που έχει καθοριστεί από 
το Σ.Α. Όλοι ζητούν από τον ΠτΔ 
να κάνει παραχωρήσεις και να δώ-
σει κίνητρα στην Τουρκία για να 
αποδεχτεί έναρξη των συνομιλιών. 
Η διαδικασία και η αδράνεια του 
ΟΗΕ, του Γ.Γ. και της απεσταλμέ-
νης του περιέχουν το πνεύμα του 
παραλόγου. Και η δική μας πλευρά 
δέχεται τις παράλογες πιέσεις για 
να κάμει κι άλλες παραχωρήσεις 
και υποχωρήσεις. Το διεθνές δίκαιο 
και οι αποφάσεις του ΟΗΕ έχουν 
καταντήσει μια σκέτη κοροϊδία. Και 
η Τουρκία βρίσκεται στο απυρό-
βλητο, για τους γνωστούς λόγους.

Κανονικά η Κ.Δ., αποδεχόμενη 
τη λύση ΔΔΟ με πολιτική ισότητα, 
έπρεπε αυτή να έχει απαιτήσεις και 
να ζητά αντιπαροχή. Γιατί έχει την 
κυριαρχία και τη διεθνή αναγνώ-
ριση της διεθνούς της υπόστασης. 
Και είναι φανερό ότι με τη λύση 
ΔΔΟ, είτε με παρθενογένεση είτε 

με μετεξέλιξη της Κ.Δ., η Κ.Δ. θα 
υποβιβαστεί και θα καταστεί συ-
νιστώσα πολιτεία της ΔΔΟ. Θα 
χάσει τη διεθνή της αναγνώριση 
και την διεθνώς αναγνωρισμένη 
κυριαρχία της. Είναι το ίδιο όπως 
ένας ιδιοκτήτης ακίνητης ιδιοκτη-
σίας παραχωρεί τον τίτλο της ιδι-
οκτησίας της περιουσίας του, για 
να ανεγερθεί ένα νέο κτήριο. Είναι 
φυσικό ο ιδιοκτήτης να απαιτεί 
αντιπαροχή, που να αναπληρώνει 
την ιδιοκτησία που παραχωρεί.

Κατ’ αναλογίαν, όταν η Κ.Δ. πα-
ραχωρήσει την ιδιοκτησία και την 
κυριαρχία του κράτους στη ΔΔΟ, 
κανονικά πρέπει να απαιτεί μεγάλη 
αντιπαροχή. Και η αντιπαροχή αυτή 
θα πρέπει να αναπληρώνει και τον 
υποβιβασμό της από κράτος με διεθνή 
αναγνώριση σε συνιστώσα πολιτεία 
μιας ομοσπονδίας. Και ακόμα πρέπει 
να απαιτεί αντιπαροχή, γιατί θα προ-
σφέρει αναγνώριση και θα αναβαθμίσει 
ένα ανύπαρκτο κατοχικό μόρφωμα 
σε ισότιμη πολιτεία της ΔΔΟ.

Αντί αυτής της λογικής αντιπα-

ροχής έχουμε το παράλογο αίτημα 
της Τουρκίας να προσφέρει η Κ.Δ. 
αντιπαροχή στον παράνομο κατα-
κτητή και να αναγνωρίσει την κατο-
χή και τη διχοτόμηση. Και μάλιστα 
πρέπει πριν από την αντιπαροχή να 
δώσει και ως προκαταβολή, κίνη-
τρα στον κατακτητή για να δεήσει 
να παρακαθίσει σε συνομιλίες για 
κατοχύρωση των αντιπαροχών που 
με παραλογισμό απαιτεί.

Αυτή είναι η παραφροσύνη του 
εισβολέα και κατακτητή εδάφους 
της Κ.Δ. και της Ε.Ε. Και ακόμα 
μεγαλύτερος παραλογισμός είναι 
η συμπεριφορά του ΟΗΕ και του 
διεθνούς παράγοντα. Αντί να βάλουν 
στη θέση του τον παραβάτη του δι-
εθνούς δικαίου και τον αρνητή των 
αποφάσεων του Σ.Α., κάνουν τον 
αντίθετο. Καλούν τον Πρόεδρο της 
Κ.Δ. να δώσει κίνητρα στον κατακτητή 
για να ξεκλειδώσει το αδιέξοδο. Κι 
εμείς παρακολουθούμε ενεοί.

Κανονικά πρέπει η Κ.Δ. να απαι-
τεί αντιπαροχές για να αποδεκτή 
τον υποβιβασμό της σε συνιστώ-

σα πολιτεία. Οι αντιπαροχές αυτές 
πρέπει να είναι η αποχώρηση των 
κατοχικών στρατευμάτων και των 
εποίκων, η κατάργηση των εγγυ-
ήσεων Βρετανίας,  Ελλάδας και 
Τουρκίας, η κατάργηση των επεμ-
βατικών δικαιωμάτων. Και το Σ.Α. 
πρέπει ως αντιπαροχή να αναλάβει 
την εγγύηση της εφαρμογής της 
λύσης και των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων σε ολόκληρη την Κύπρο. 
Και η Ε.Ε. πρέπει να τονίσει ότι η 
λύση πρέπει να είναι σύμφωνη με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο.

Και κάτι τελευταίο: Τώρα για την 
Τουρκία υπάρχει πολιτική δυσκολία 
να επιτεθεί και να κατακτήσει την Κ.Δ., 
επειδή η επίθεση θα γίνει εναντίον 
ευρωπαϊκού εδάφους. Μετά τη λύση 
δεν θα υπάρχει αυτή η δυσκολία. Η 
επίθεση θα είναι μια αντιπαράθεση 
των δυο ισοτίμων κρατών της ΔΔΟ. 
Ο ΟΗΕ και η ΕΕ θα νίπτουν τα χείρας 
των μακρόθεν και βολικά.

Ας τα σκεφτούν αυτά οι θιασώτες 
της όποιας λύσης για δήθεν ειρήνη 
και επανένωση.

Η αντιπαροχή στην Κ.Δ. για τη λύση Δ.Δ.Ο. 

ΑΠΟΨΗ  
ΚΡΙΣ ΜΙΧΑΗΛ 

14.07.2024
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Ένας σπουδαίος ποδοσφαιρι-
στής και μεγάλος γκολτζής 
ήταν ο Γιάννος Ιωάννου του 

ΑΠΟΕΛ,  που έγραψε τη δική του 
ιστορία τις δεκαετίες ’80 και ’90 
μαζί με τους Ίαν Μουρς και Σίνι-
σα Γκόκιτς. Από τους κορυφαίους 
παίκτες και ο τρίτος εμβληματικός 
αρχηγός του ΑΠΟΕΛ μετά τους 
Ανδρέα Στυλιανού και Νίκο Πα-
ντζιαρά, ήταν ο «μίστερ γκολ», που 
έπαιξε από το 1981 μέχρι το 2000, 
κερδίζοντας την αγάπη και τον θαυ-
μασμό των Κυπρίων φιλάθλων για 
το αυθεντικό του ταλέντο. 

Με άριστη τεχνική κατάρτιση, 
ωραία ντρίπλα και δυνατό σουτ, 
ο Γ. Ιωάννου μπορούσε να σκο-
ράρει με κάθε τρόπο και από δύ-
σκολες θέσεις. Μικρός, αγαπούσε 
τον Ολυμπιακό, πήγε, αλλά… δεν 
τον πρόσεξαν. Παίζει στα 13 του 
στην ΕΝΑ∆ Αγίου ∆ομετίου για 
δύο χρόνια στη  Γ’ Κατηγορία και 
το 1981 καταλήγει στον ΑΠΟΕΛ. 
Παίζει λίγους μήνες στην εφηβι-
κή ομάδα και στα 16 του κάνει 
ντεμπούτο στην πρώτη ομάδα. 
Σταδιακά άρχισε η μονιμοποίη-
σή του και από το 1983 μέχρι το 
2000, που τερμάτισε την καριέρα 
του, ήταν αναντικατάστατο στέλε-
χος του ΑΠΟΕΛ, εκτός της περι-
όδου 1990-91, που ένας σοβαρός 
τραυματισμός τον κράτησε εκτός 
γηπέδων. 

Στη μεγάλη καριέρα του ο Γιάν-
νος Ιωάννου πήρε 4 Πρωταθλή-
ματα (1986, 1990, 1992, 1996), 
πέντε Κύπελλα (1984, 1993, 1995, 
1997, 1999) και έξι Ασπίδες. 

Ο «μίστερ γκολ» για αρκετά χρό-
νια κατείχε το ρεκόρ συμμετοχών 
στον ΑΠΟΕΛ με 504 συμμετοχές, 

το οποίο κατέρριψε ο Νούνο Μο-
ράις. Συνεχίζει πάντως να έχει το 
ρεκόρ με τα περισσότερα τέρματα, 
αφού πέτυχε 270.

Αναδείχθηκε πρώτος σκόρερ 
του πρωταθλήματος το 1985-86, 
με 22 τέρματα, ενώ ήταν μόνιμα ο 
πρώτος σκόρερ της ομάδας του. 
Έπαιξε 41 φορές στην Εθνική Κύ-
πρου, έχοντας πετύχει 6 τέρματα. 

Ο πρώτος τίτλος του Γ. Ιωάννου 
με τον ΑΠΟΕΛ ήταν το Κύπελλο 
του 1984 (κέρδισε 3-1 τον ΠΟΛ 
στην παράταση), με προπονητή 
τον Πάνο Μάρκοβιτς. Έπαιξε με 
πολλούς αξιόλογους παίκτες, όπως 
οι Σάμπουριτς, Γκόκιτς, Χ’’ Λούκας, 
Κλεάνθους, Μαραγκός, Ν. Παντζια-
ράς, Μισός, Κουής, Χαραλάμπους, 
Α. Σωτηρίου, Φασουλιώτης, Μουρς, 
Γ. Ιωαννίδης κ.ά.

Το 1995-96 η ΕΑΚ τον ανα-
κηρύσσει παίκτη της χρονιάς και 
την επόμενη περίοδο ο ΚΟΑ τον 
ανακηρύσσει πρεσβευτή του fair 
play. Ο Γ. Ιωάννου αποχώρησε 
από τα γήπεδα στα 34 του χρόνια 
και βοηθάει τον ΑΠΟΕΛ από το 
πόστο του βοηθού προπονητή. 

Από τους πιο αγαπητούς ξέ-
νους παίκτες στον κόσμο της 
ΑΕΛ ήταν ο Ούγγρος επι-

θετικός, Γιόζεφ Σιέποκ, που άφησε 
πολύ καλές εντυπώσεις στις αρχές 
της δεκαετίας του 2000 στο κυπριακό 
ποδόσφαιρο. Ένας δυνατός κεντρι-
κός επιθετικός, ένας φουνταριστός 
σέντερ φορ, που έφευγε με δύναμη 
μπροστά, είχε ωραία ντρίπλα αλλά 
και πολύ δυνατό σουτ, σημειώνοντας 
πολύ όμορφα τέρματα. Ξεχώριζε για 
το πάθος και την πολύ καλή τεχνική 
του κατάρτιση, παρ’ όλον που δεν 
ήταν και ο μεγάλος γκολτζής. 

Ο Σιέποκ ήλθε στην ΑΕΛ το 2000 
από την ουγγρική Ζαλαεγερζίγκι και 
έπαιξε για τέσσερα χρόνια -μέχρι το 
2004- καταγράφοντας 76 εμφανίσεις 
και 31 τέρματα. Έφυγε, προσωρινά, για 
να επιστρέψει το 2005, οπότε έπαιξε 
σε 11 παιχνίδια και πέτυχε 5 τέρματα 
και αποχώρησε οριστικά. ∆ούλεψε 
με προπονητές τούς Α. Μιχαηλίδη, Γ. 
Μαντζουράκη και Χ. Χάουαρντ. Τα 
δύο πρώτα χρόνια της παρουσίας του 
Μαγυάρου παίκτη στους «γαλαζοκί-
τρινους» της Λεμεσού, η ΑΕΛ πήρε 
την τρίτη θέση στη βαθμολογία και 
είχε μια πολύ ανταγωνιστική ομάδα, 
που ενθουσίαζε τον κόσμο της. Στα 
δύο επόμενα χρόνια μπορεί να πήρε 
την 5η και 4η θέση αντίστοιχα, όμως 
έφτασε και τις δύο φορές στον τελικό 
κυπέλλου, αλλά δυστυχώς για τους 
φίλους της δεν μπόρεσε να πανηγυ-
ρίσει κάποιο τρόπαιο.

Στον τελικό Κυπέλλου το 2003 η 
ΑΕΛ έχασε από την Ανόρθωση 5-3 
στα πέναλτι, αφού ο αγώνας έληξε 
0-0 μετά την ημίωρη παράταση. Η 
ομάδα της Λεμεσού είχε παρατα-
χθεί στον τελικό με τους: Λεωνή, 
Μαχράτζε (112’ Στυλιανού), Πίττα, 

Ε. Χριστοφή, Κονναρή, Χρ. Μιχαήλ 
(105’ Χρυσοστόμου), Χριστοδούλου, 
Γαρπόζη, Κρασά, Λουτσιάνο, Σιέποκ 
(74’ Ντιαγέ). Στον τελικό του 2004 
η ΑΕΛ έχασε, αυτήν τη φορά από 
την ΑΕΚ, με 2-1. Ο Σιέποκ δεν πήρε 
χρόνο συμμετοχής.

Ο Γιόζεφ Σιέποκ έχει αγωνιστεί και 
σε δύο παιχνίδια στην Ευρώπη με τα 
χρώματα της ΑΕΛ, που ήταν μάλιστα 
εναντίον ομάδας της πατρίδας του. 
Το 2002 για το Κύπελλο ΟΥΕΦΑ 
κληρώθηκε με την Φερεντσβάρος, 
από την οποία έχασε στη Βουδαπέ-
στη με 4-0. Στη Λεμεσό κέρδισε 2-1 
με τον Σιέποκ μάλιστα να χαρίζει τη 
νίκη στην ομάδα του λίγο πριν από 
το τέλος του αγώνα. Η επιστροφή της 
ομάδας στην Ευρώπη δεν ήταν και 
η καλύτερη, παρ’ όλον που ο κόσμος 
της την στήριξε πολύ, αφού και στην 
Ουγγαρία βρέθηκαν 500 περίπου 
φίλοι της. Στα παιχνίδια αυτά η ΑΕΛ 
χρησιμοποίησε τους: Λεωνή, Χάννα, 
Γ. Κωνσταντή, Μ. Χριστοδούλου, Ε. 
Χριστοφή, Μ. Χαραλάμπους, Κ. Κυ-
ριάκου, Τ. Χρυσοστόμου, Λουτσιάνο, 
Γαρπόζη, Λ. Λάμπρου, Σιέποκ, Χρ. 
Μιχαήλ, Σ. Κρασά, Αθ. Χρυσοστόμου, 
Α. Νικολάου, Στ. Τράττο, Γ. Ιωάννου, 
Μ. Πατούνα. Ο Σιέποκ την εποχή που 
έπαιξε στην ΑΕΛ είχε συναντήσει 
και τους Κ. Καλοθέου, Μ. Κυριάκου, 
Τόμιτς, Α. Μισό, Καράμπας, Μπατέ, 
Βασιλόπουλο κ.ά.

Γιάννος Ιωάννου Γιόζεφ Σιέποκ

Ήταν ο «µίστερ γκολ», 
που έπαιξε από το 1981 
µέχρι το 2000, κερδίζο-
ντας την αγάπη και τον 
θαυµασµό των Κυπρίων 
φιλάθλων για το αυθε-

ντικό του ταλέντο 

Ξεχώριζε για το πά-
θος και την πολύ καλή 
τεχνική του κατάρτιση, 

παρ’ όλον που δεν ήταν 
και ο µεγάλος γκολτζής
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Ι
δού που, πριν καλά-καλά το 
πάρουμε χαμπάρι, έφτασε η 
μέρα του τελικού του Euro. 
Πώς πέρασε ένας μήνας, 
πότε είδαμε 50 ματς; Τέ-
λος πάντων, απόψε (σέντρα 
στις 22.00 στο Βερολίνο) τα 

μεσανυχτα ή λίγο μετά θα ξέρου-
με την πρωταθλήτρια Ευρώπης 
2024. Αγγλία ή Ισπανία; Από το 
βράδυ της Τετάρτης, όταν και ξε-
καθάρισε το ζευγάρι, άρχισαν σε 
όλη την ποδοσφαιρική οικουμένη 
οι αναλύσεις και τα προγνωστικά. 
Ας πάμε σε μιαν απλή προσέγγιση

Στα... αναµενόµενα
Κατ’ αρχήν ήταν ένα ζευγάρι ανα-

μενόμενο. Με βάση τα μονοπάτια και 
τις διασταυρώσεις στη διαδικασία 
της διοργάνωσης. Έκαναν ακριβώς 
αυτό που έπρεπε να κάνουν. Βγή-
καν πρώτες στον όμιλό τους, κέρδι-
σαν τα τρία νοκ άουτ και πέρασαν 
στον τελικό. Ως εδώ, καλά. Κοινά 
σημεία. Οι διαφορές είναι πολλές. 
Η Αγγλία μπήκε ως πρώτο φαβορί 
στη διοργάνωση, η Ισπανία ως 5ο 
(εξ ου και η σοβαρή πιθανότητα να 
έφταναν μέχρι τέλους). Η Αγγλία 
μπορεί να έφτασε ώς εδώ, αλλά 
με τις εμφανίσεις της ξύνισε τους 
πάντες. Η Ισπανία, η οποία αντιετώ-
πισε σκληρή κριτική από τον Τύπο 
της χώρα πριν από την έναρξη του 
Euro, ξάφνιασε θετικά. Οι «Ταύροι» 
δοκιμάστηκαν πολύ περισσότερο. 
Είχαν σαφέστατα πιο σκληρό όμιλο 
(με Ιταλία, Κροατία) και έκαναν τρεις 
νίκες. Οι Άγγλοι σε πιο βατό (∆ανία, 
Σλοβενία, Σερβία) όμιλο, έκαναν μία 
νίκη και γενικά η μηχανή τους έχα-
νε στροφές. Στη φάση των «16» με 
αντιπάλους παρομοίου βεληνεκούς 
οι Ισπανoί έδωσαν ρεσιτάλ και οι 
Άγγλοι ισοφάρισαν στην τελευταία 
ανάσα και επικράτησαν στην παρά-
ταση. Σε προημιτελικά σαφέστατα 
οι Ίβηρες έπρεπε να περάσουν διά 
πυρός και σιδήρου (Γερμανία), την 
ώρα που οι Άγγλοι βρέθηκαν στα 
σχοινιά απέναντι στους ικανούς, αλλά 
λιγότερο ισχυρούς Ελβετούς. Στα 
ημιτελικά, βάζουμε ισοπαλία στον 
βαθμό δυσκολίας. Οπότε η Ισπανία 
δοκιμάστηκε πολύ περισσότερο στην 
πορεία. Έδειξε πολύ περισσότερα 
πράγματα στο χόρτο. Καλοδουλεμέ-
νη, με φαντασία, εναλλακτικά πλάνα 
ανάπτυξης. Ομάδα που πήγε στη 
Γερμανία και ήξερε τι θέλει και πώς 
να το κερδίσει. Ο Ρόδρι, ο Ρουίθ, ο 
Πέδρι στο κέντρο. Τραυματίστηκε 
ο τελευταίος. Έτοιμη λύση ο Όλμο, 
μικρή προσαρμογή στο πλάνο και 
εξίσου καλό αποτέλεσμα. Έχει και 
αυτούς τους νεαρούς... δαίμονες στα 
άκρα. Ουίλιαμς και Γιαμάλ. Τι είναι 
αυτός ο Γιαμάλ!! Έκλεισε χθες τα 17 
του και νομίζεις ότι παίζει μπάλα 7-8 
χρόνια. Ηγέτης της Ισπανίας, ένας 
πιτσιρίκος-φαινόμενο. Σε αντίθεση 

με την Αγγλία του Σάουθγεϊτ,  που 
έδωσε ρεσιτάλ προχειρότητας και 
ατολμίας, μέχρι να κατασταλάξει 
στο καλύτερο μοντέλο. Πειράματα, 
αλλαγές προσώπων και διάταξης, 
αμηχανία. Πρωτοφανές!!! Την ώρα 
που το ταλέντο και οι λύσεις ήταν 
μπροστά του. 

Με όλα αυτά, ανεξάρτητα από 
το κλισέ... «τελικός είναι, 50-50 
είναι», η αγωνιστική ζυγαριά 
δείχνει.... Ισπανία. Που θα έχει 
την ευκαιρία να γίνει η πρώτη 
χώρα με τέσσερεις κατακτήσεις. 
Αλλά, καμιά φορά είναι και τα 
σημάδια. Παρόλα τα κουσούρια 
της, η Αγγλία είναι τελικό. Σε τρία 
νοκ-άουτ βρέθηκε πίσω στο σκορ 
και απάντησε. Βγήκε ζωντανή σε 
διαδικασία πέναλτι. Έχει καντάρια 
ταλέντου που δεν καταμετρήθηκαν 
ακόμη στα γερμανικά γήπεδα. Θα 
πάρει το πρώτο της Euro;

Προς... Βερολίνο
ΙΣΠΑΝΙΑ
Κροατία 3-0
Ιταλία 1-0
Αλβανία 1-0
Γεωργία 4-1
Γερµανία 2-1 (παρ.)
Γαλλία 2-1

ΑΓΓΛΙΑ
Σερβία 1-0
∆ανία 1-1
Σλοβενία 0-0
Σλοβακία 2-1 (παρ.)
Ελβετία 1-1 (5-4 πεν.)
Ολλανδία 2-1

 Το... παρελθόν
Αρκετοί θεωρούν την προϊστο-

ρία άνευ ουσίας, όμως είναι επίσης 
πολλοί αυτοί που θεωρούν πως 
ειδικά η πρόσφατη είναι σημα-
ντική. Έχει, όμως, ενδιαφέρον. Θα 
είναι η 28η συνάντηση ανάμεσα 
στην Αγγλία και στην Ισπανία. 
Σχετικά καλό το προβάδισμα των 
Βρετανών με 14 νίκες έναντι 10 
των Ιβήρων. Αλλά είναι ένα προ-
βάδισμα που άνοιξε πολύ μέχρι 
το 1980 (οι Άγγλοι έκαναν σε 7 
συνεχόμενες νίκες) και έκλεισε με 
την ισπανική αντεπίθεση (7 νίκες 
στα 14 παιχνίδια από το 1981 και 
μετά). Παρά την τεράστια ιστορία 
των δύο χωρών, είναι το πρώτο 
σπουδαίο ματς. Σε τελικές φάσεις 
μεγάλων διοργανώσεων έχουν 
αναμετρηθεί όλες κι όλες πέντε 
φορές. Το πιο σημαντικό ματς ήταν 
ο προημιτελικός του 1996 στο Euro, 

με την Αγγλία να περνά στα πέναλτι 
(0-0 μετά τα 120 λεπτά). Κατά τα 
άλλα, έχουμε δύο Μουντιαλικές 
συναντήσεις, με την Ισπανία να 
κερδίζει 1-0 στα 1950 και τις δύο 
χώρες να φέρνουν λευκή ισοπα-
λία το 1982 (στην Ισπανία). Στα 
1980 στο Euro, στη φάση ομίλων, 
η Αγγλία κέρδισε με 2-1. Οι δύο 
τελευταίες αναμετρήσεις ήταν στα 
2018, για τους ομίλους του Nations 
League. Η Ισπανία κέρδισε μέσα 
στην Αγγλία με 2-1 και η Αγγλία 
μέσα στην Ισπανία με 3-2. 
ΑΓΩΝΕΣ 27
ΝΙΚΕΣ ΑΓΓΛΙΑΣ 14
ΝΙΚΕΣ ΙΣΠΑΝΙΑΣ  10
ΙΣΟΠΑΛΙΕΣ 3

ΟΛΟΙ ΟΙ ΤΕΛΙΚΟΙ ΤΟΥ EURO
OΙ ΤΕΛΙΚΟΙ 1960-2020
1960
Σοβιετική Ένωση - Γιουγκοσλαβία
 2-1
1964
 Ισπανία - Σοβιετική Ένωση
 2-1
1968
Ιταλία- Γιουγκοσλαβία 
1-1, 2-0 (επαναλ.) 
1972
∆υτική Γερµανία - Σοβιετική 

Ένωση  3-0
1976  
Τσεχοσλοβακία - ∆υτική 
Γερµανία  2-2 (5-3 πεν.)
1980
∆υτική Γερµανία - Βέλγιο 2-1
1984
Γαλλία- Iσπανία  2-0
1988 
Ολλανδία - Σοβιετική 
Ένωση  2-0
1992
∆ανία - Γερµανία 2-0 
1996
Γερµανία - Τσεχία 2-1
2000
Γαλλία - Ιταλία 2-1
2004
Ελλάδα - Πορτογαλία 1-0
2008  
Ισπανία - Γερµανία 1-0
2012 
Ισπανία - Ιταλία 4-0
2016 
Πορτογαλία - Γαλλία 1-0
2020 
(21)Αγγλία - Ιταλία 1-1
(2-3 πεν.)

ΟΙ ΤΙΤΛΟΙ
Γερµανία 3 
(1972, 1980,1996) 
 Ισπανία 3 
(1964, 2008, 2012) 
 Ιταλία 2 
(1968, 2020) 
 Γαλλία 2 
(1984, 2000) 
 ΕΣΣ∆ 1 
(1960) 
 Τσεχία 1 
(1976 
 Πορτογαλία 1 
(2016) 
 Ολλανδία 1 
(1988)
 ∆ανία 1 
(1992)
 Ελλάδα 1 
(2004)

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙ∆ΗΣ

με την Αγγλία του Σάουθγεϊτ,  που ΑΓΓΛΙΑ

Αγγλία και Ισπανία αναµετρώνται στις 22.00, 
στον µεγάλο τελικό του Euro 2024 

ΛΕΩΝ Ή ΤΑΥΡΟΣ 
ΣΤΟΝ ΘΡΟΝΟ 
ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ;
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Το Κοινοτικό Συμβούλιο της κω-
μόπολης Αιγιαλούσας συνήλθε την 
Πέμπτη, 4 Ιουλίου 2024, στην Αγλα-
ντζιά, χιλιόμετρα πολλά μακριά από 
τη θαλασσοφίλητη κωμόπολη που 
θεμελίωσε ο Τεύκρος, στην Αχαιών 
Ακτή της αγάπης, του ονείρου και 
της ατέρμονης προσδοκίας. Πρώτη 
νομοτυπικά αναγκαία πράξη ήταν ο 
καταρτισμός σε σώμα, ως εξής: Ηλίας 
Παντελίδης, Πρόεδρος/Κοινοτάρχης 
(99626911). Πέτρος Ασσιώτης, Ανα-
πληρωτής Κοινοτάρχης (99593318). 
Παναγιώτα Κυριάκου Σαμψών, Τα-
μίας (99346499). Ζαχαρίας Κάβε-
λης, Συντονιστής Θεμάτων ΜΜΕ 
(99038794). Σαββίνα Χατζηπαντελή, 
Γραμματέας (99375959). Αποφα-
σίστηκε ομόφωνα όπως υποβληθεί 
αίτημα συνάντησης με τον Πρόεδρο 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, Νίκο 
Χριστοδουλίδη. Η Αιγιαλούσα βίωσε 
πολύ οδυνηρά, πολύ επώδυνα τις 
επιπτώσεις της τουρκικής απόβα-
σης, της κατοχής και του εποικισμού. 
Αιγιαλουσίτες έπεσαν το 1974 στο 
πεδίο των άνισων μαχών και άλλοι 
ήταν θύματα απαγωγής, δολοφονίας 
και για χρόνια πολλά είχαν και ακό-
μη κάποιοι έχουν παρουσία στον 
μακρύ κατάλογο των αγνοουμένων. 
Η Αιγιαλούσα, με χιλιάδες κατοίκους 
εγκλωβισμένους το 1974, βίωσε την 
κατάφωρη και βάναυση παραβίαση 
των συμφωνηθέντων με τη Συμφω-
νία της Τρίτης Βιέννης (2/8/1975). 
Ακολούθησε βίαιος και άδικος εκτο-

πισμός και διασκορπισμός. Σήμερα 
το Κοινοτικό Συμβούλιο της μεγα-
λύτερης σε πληθυσμό κωμόπολης 
της Καρπασίας παραμένει «άστεγο». 
Γι’ αυτά και άλλα πολλά, το Κοινοτι-
κό Συμβούλιο θα επιδιώξει να έχει 
πολιτισμένη ανταλλαγή απόψεων 
με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.

Αποφασίστηκε επίσης να ζητηθεί 
συνάντηση με τον Αρχιεπίσκοπο 
Κύπρου κ.κ. Γεώργιο, αν είναι δυνα-
τόν στην παρουσία του Επισκόπου 
Καρπασίας κ.κ. Χριστοφόρου και 
άλλων ιερωμένων της περιοχής για 
ανταλλαγή σκέψεων και απόψεων 
αναφορικά με το μέγα θέμα της ανα-
στήλωσης ιερών μνημείων, τόσο στα 
κοινοτικά όρια των 50 χιλιομέτρων 
της κωμόπολης Αιγιαλούσας αλλά 
και της ευρύτερης περιοχής της 
ανατολικής Καρπασίας.

Τέλος, λαμβάνοντας υπόψη τον 
διασκορπισμό του κόσμου της Αι-
γιαλούσας σε όλη την Κύπρο, απο-
φασίστηκε η επόμενη συνεδρία του 
Κοινοτικού Συμβουλίου να είναι 
ανοικτή στο Αιγιαλουσίτικο κοινό. 
Θα διεξαχθεί στις 26/7/2024 και 
ώρα 18.30, στο Στάδιο Αντώνης 
Παπαδόπουλος, στη Λάρνακα. 
Στόχος και επιθυμία, η γνωριμία 
και αμφίδρομη επικοινωνία. Θα 
καταθέσουμε θέσεις, θα αφουγκρα-
στούμε αντιθέσεις με κοινή επιθυμία 
ενωμένοι να δημιουργήσουμε πιο 
καλές συνθέσεις, ποτέ μη ξεχνώντας 
πως Η ΑΙΓΙΑΛΟΥΣΑ ΖΕΙ.

Κοινοτικό Συμβούλιο Αιγιαλούσας

Χοροθεατρική παράσταση

Ετήσια  Μαθητικά  Βραβεία «Κώστα Μόντη» 

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΜΙΚΡΕΣ ΑΓΓΕΛΙΕΣ

ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΙΩΝ ΠΙ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Τσαγγαρίδης Χαράλαµπος,  Μα-
κεδονιτίσσης  92 A+B, πλησίον 
Κ-Cineplex, Στρόβολος, τηλ.: 
22871954, 22319608.
Καγιά Κατερίνα, ∆ηµήτρη 
Σταύρου 3ΑΒ, δίπλα από το 
Κέντρο Υγείας Λατσιών, δρόµος 
πρώην Laiki Sporting Club, 
τηλ.: 22480888.
Κωνσταντίνου Γεώργιος, Γιαννι-
τσών 8, περιοχή Σταυρού, Στρόβο-
λος, τηλ.: 22107447, 22380736.
Νουρής Νίκος, Λεωφ. ∆ιγενή 
Ακρίτα 33, έναντι Αγοράς Αγίου 
Αντωνίου, τηλ.: 22751801, 
22374323.
Αντωνίου Μαργαρίτα, ∆ηµο-
κρατίας 16, από φώτα Coca-
Cola προς Οδόφραγµα Αγίου 
∆οµετίου, τηλ.: 22322700.
Φιλίππου Χλόη, Λεωφ. Λάρ-
νακος 30, Αγλαντζιά, τηλ.: 
22731020, 99857222.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Παπαδόπουλος Φίλιππος, Γεωργίου 
Α 83, έναντι Αστυνοµίας Γερµασό-
γειας, τηλ.: 25105282, 99826365.
Μακρίδου - Κλόκκου Κίκα, Μίλ-
τωνος 66Α, Άγιος Σπυρίδωνας, 

πλησίον Plus Discount Market, 
τηλ.: 25712790, 25746954.
Αγαµέµνονος Χαρούλα, 
Βασιλέως Κωνσταντίνου 131, 
πλησίον Τσιρείου Σταδίου, τηλ.: 
25870748, 25560442.
Γρηγορίου Γρηγόρης, Κωστή 
Παλαµά 37Β, Άγιος Νεκτάριος, 
βορείως Λανιτείου, Μέσα Γειτο-
νιά, τηλ.: 25754111, 25566818.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Ιωαννίδου Χρυστάλλα, 1ης 
Απριλίου 29, τηλ.: 24650565, 
99917405.
Καλαϊτζή Άντρη, Λεωφ. Ηνω-
µένων Πολιτειών 9, δρόµος 
Νέου Νοσοκοµείου, εκκλησία 
Αγίου Γεωργίου Κοντού, τηλ.: 
24638387, 2453290.

ΠΑΦΟΣ
Παπούδας Αριστοτέλης, Αλέ-
ξαντρου Υψηλάντη 25, περιοχή 
∆ασούδι, 300 µ. πιο κάτω 
από το Lidl, τηλ.: 26811750, 
26952138.

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Καµηλάρης Ανδρέας, Κοραή 
52, απέναντι από το Λύκειο 
Παραλιµνίου, τηλ.: 23744160, 
23743418.

∆ικηγορικό γραφείο στη 
Λάρνακα µε διεθνή πελατεία 
ζητά Βοηθό Λογιστή/Λογίστρια. 
Προσόντα: Πείρα, γνώσεις λο-
γιστικών προγραµµάτων, περι-
λαµβανοµένου και του CYCOM, 
άριστη γνώση της αγγλικής και 

ελληνικής γλώσσας, ευχέρεια 
χρήσης Η/Υ, έντιµος χαρακτή-
ρας. Μισθός αναλόγως προσό-
ντων. Αποστολή βιογραφικού 
στο info@theodoulou.cy. Πλη-
ροφορίες στο τηλ. 24656318 
(κ.  Μυρούλα Γεωργίου).

 Ετήσια Γενική 
Συνέλευση

O ΣΠΑΒΟ καλεί τα εγγε-
γραμμένα μέλη του στην Ετήσια 
Γενική Συνέλευση, την Παρα-
σκευή, 26 Ιουλίου 2024 και 
ώρα 6.30 μ.μ., στην Αίθουσα Εκ-
δηλώσεων Ανδρέα Πατσαλίδη 
– Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας 
Κύπρου, Φανερωμένης 86-90, 
1515 Λευκωσία. Η παρουσία 
σας κρίνεται πολύτιμη και απα-
ραίτητη για τις εργασίες των 
Συνελεύσεων.

Εκδροµές 
Το Ινστιτούτο Ελληνικού 

Πολιτισμού, ΙΕΠ, διοργανώ-
νει τις πιο κάτω εκδρομές και 
καλεί τους ενδιαφερόμενους 
να δηλώσουν συμμετοχή στο 
22775639, Skylab Travels 
skylab1@cytanet.com.cy ή 
στο 99373000 (Iνστιτούτο). 
23-29/7 Τζουμέρκα – Ιω-
άννινα – Ζαγοροχώρια – ∆ί-
δυμοι Καταρράκτες Σούδας, 
πολιτιστικές εκδηλώσεις 
γιορτής Αγίας Παρασκευής, 
8-15/8  Κωνσταντινούπολη 
-  Πριγκηπόνησα - Θράκη, 15-
22/8 Λίμνη Πλστήρα, Αλπική 
Πίνδος,  Τρίκαλα, Μετέωρα, 
Ελάτη, Καστοριά, Θεσσαλονίκη 
(€595 το άτομο  σε δίκλινο), 12-
18/8 επιχορηγημένη εκδρομή  
Πήλιο – Βόλος – Παρνασσός 
– Ρούμελη – Λίμνη Μόρνου 
(€595 το άτομο  σε δίκλινο), 
4-10 /9  Αρκαδία, Αργοναυ-
πλία, Ορεινή Κορινθία, Σπέτσες, 
Πόρος, 23-29/9 Ρόδος, Σύμη, 
Ρω, Καστελόριζο, 8-13/10 Κυ-
κλάδες, Τήνος – Μύκονος- Σύ-
ρος – ∆ήλος, 9-16/9 Κ. Ιταλία 
– ελληνόφωνα χωριά Απουλίας 
(Grecia Salentina) – Νάπολη, 
Αμάλφι – Κάπρι, 10-18 /10 
K . Iταλία – ελληνόφωνα χω-
ριά Καλαβρίας – Σικελία. Τα 
αναλυτικά προγράμματα των 
εκδρομών είναι αναρτημένα 
στην ιστοσελίδα www.iep.org.cy.

Το Kalla Dancing 
Studio και το T.E.A.M 
Hip Hop Collective 
Centre παρουσιά-
ζουν την Χοροθεα-
τρική Παράσταση 
«SPECTACLE» στις 19 και 20 
Ιουλίου 2024 και ώρα 20:30 στο 
Θέατρο ∆έντρο με τη συμμετοχή 
επαγγελματιών και ερασιτεχνών 
καλλιτεχνών. Μέσα από μια μίξη 
του σύγχρονου χορού και του street 
dance, η χοροθεατρική παράσταση 
αντικατοπτρίζει το περίπλοκο δί-
κτυο των κοινωνικών προνομίων, 
εξετάζοντας την αντίθεση μεταξύ του 
φαίνεσθαι και της πραγματικότητας. 
Η δημιουργική έρευνα εξετάζει 
τον τρόπο με τον οποίο ακόμη και 
τα πιο βασικά στοιχεία της ζωής 
μπορούν να ‘κατασκευαστούν’ για 
να υποστηρίξουν μια επιφανειακή 
εικόνα. Αυτό μπορεί να θεωρηθεί 
ως εκδήλωση του «θεάματος», 
όπου οι άνθρωποι αισθάνονται 
υποχρεωμένοι να συμμορφωθούν 
με τις κοινωνικές προσδοκίες, και 
να παρουσιάσουν μια φαινομενι-

κή εκδοχή του εαυτού 
τους στην κοινωνία. Η 
παράσταση αναδεικνύ-
ει περαιτέρω την ανά-
γκη για επανασύνδεση 
και αυθεντικότητα, 

αναδημιουργώντας στη σκηνή 
τα φίλτρα της καθημερινότητας. 
Ο δημοκρατικός χαρακτήρας 
της παράστασης αντικατοπτρίζει 
την πολυμορφία της χορευτικής 
σκηνής, καθώς περιλαμβάνει εκ-
προσώπους και από τον σύγχρονο 
χορό και από τα χιπ-χοπ χορευτικά 
είδη. Η πρωτοβουλία προέκυψε 
το 2020. Αυτό αποτέλεσε και τον 
λόγο συμμετοχής των παραγωγών 
στο πρόγραμμα ‘Focus danse’, στο 
πλαίσιο της 20ης Biennale de la 
danse Lyon την προηγούμενη 
χρονιά μετά από την πρόσκληση 
του καλλιτεχνικού της διευθυντή 
Tiago Guedes σε συνεργασία με 
το Γαλλικό Ινστιτούτου Κύπρου 
και την υποστήριξη των Πολιτι-
στικών Υπηρεσιών της Κύπρου. 
Τιμή: €10. Προκράτηση εισιτη-
ρίων:97769542.

ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408  Έγκωµη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες, 
25200194, MEDITERRANEAN 
HOSPITAL, Στυγός 9, 3117 
Αγία Φύλα. 
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες, 
24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ 
ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου Βαλδα-

σερίδη 10, 6018 Λάρνακα. 
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, Ι∆ΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021 Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286 Παραλίµνι.

Απονεμήθηκαν, πρόσφατα, σε 
μια  λαμπρή  τελετή,  τα  Βραβεία  
«Κώστα Μόντη»  για τον 20ό   ∆ι-
αγωνισμό Συγγραφής ∆οκιμίου,  
τον  10ο ∆ιαγωνισμό ∆ιασκευής 
∆ραματοποίησης Στίχων Κώστα  
Μόντη,   για το Σχολικό  έτος  2024. 
Απονεμήθηκαν επίσης τα βραβεία 
για τον πρώτο διαγωνισμό «Τη  γλώσ-
σα μού έδωσαν  Ελληνική»  και τα 
βραβεία για τον  διαγωνισμό Νέας 
Ελληνικής Γλώσσας  «50  χρόνια   
μετά  η πατρίδα  ακόμη  πονά…». Οι 
διαγωνισμοί  διοργανώνονται  από 
το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας σε συνεργασία με το  
Ίδρυμα «Φώτος Φωτιάδης», το οποίο 
είναι και ο  αθλοθέτης. Στόχος των 
διαγωνισμών  είναι να δώσουν τη δυ-
νατότητα και τα κίνητρα στους μαθητές 
Μέσης Εκπαίδευσης  να αναπτύξουν 
και να επιδοθούν  στην περαιτέρω  

καλλιέργεια των δυνατοτήτων τους,  
στη συγγραφή ∆οκιμίου, στη δια-
σκευή και τη δραματοποίηση στίχων 
και  στην  περαιτέρω  εκμάθηση  και  
καλλιέργεια  της   ελληνικής  γλώσσας. 
Η τελετή απονομής των βραβείων 
έγινε με κάθε λαμπρότητα στην  
Αίθουσα  Τελετών της  ΟΕΛΜΕΚ,  
στη Λευκωσία.  Σ’ αυτήν απηύθυναν 
χαιρετισμό η Υπουργός Παιδείας,  
Αθλητισμού και Νεολαίας, ∆ρ  Αθηνά  
Μιχαηλίδου,  η κ. Ιλόνα Φωτιάδου 
Μιχαηλίδου,  Πρόεδρος του ∆.Σ. του 
Ιδρύματος «Φώτος  Φωτιάδης»,   ο 
Πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ, ∆ημήτρης  

Ταλιαδώρος   και ο ∆ρ Σιμάκης  Συ-
μεού,  Επιθεωρητής  φιλολογικών 
μαθημάτων Μέσης Εκπαίδευσης 
και υπεύθυνος των διαγωνισμών.  
Οι ομιλούντες χαιρέτισαν την άψο-
γη διοργάνωση και συμμετοχή των 
παιδιών στους διαγωνισμούς αυτούς, 
που βοηθούν στην  ενθάρρυνση και 
προβολή πολλών ταλαντούχων μα-
θητών μας,  οι οποίοι στη συνέχεια 
με τις επιδόσεις τους  όχι  μόνο κατα-
ξιώνονται ως λαμπροί επιστήμονες 
και παιδαγωγοί, αλλά τιμούν και την 
πατρίδα μας με τις συνεχείς επιτυχίες 
και  επιδόσεις τους.

14.07.2024
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ΜΟΙΡΑΙΑ αδιέξοδα και χάος
υναντήθηκαν στην Αθή-
να πρόσφατα ο Τούρκος 
ηγέτης Ερντογάν και ο 
Έλληνας Πρωθυπουργός 
Μητσοτάκης. Υπέγραψαν 
την περιβόητη Διακήρυ-
ξη των Αθηνών.

Έκτοτε ο Ερντογάν:

(1) Έθεσε στην Τουρκική Παιδεία 
όλων των βαθμίδων και Στρατι-
ωτικών Ακαδημιών και Σχολών 
της Τουρκίας τη Γαλάζια Πατρίδα. 
Δηλαδή την Κυριαρχία, όχι μόνο 
στο Αιγαίο, αλλά και στο Ιόνιο.
(2) Επισημοποίησε τη θέση ότι η 
Ελλάδα δεν έχει Κυριαρχία επί 
όλων των Νησιών του Αιγαίου 
βάσει της Συνθήκης της Λωζάν-
νης.
(3) Μετονόμασε το Αιγαίο σε 
«Θάλασσα των Νησιών». Έτσι 
πλέον θα αναφέρει διεθνώς την 
περιοχή αυτή.
(4) Επιμένει στο Casus Belli, το 
οποίο είναι καθαρή απαγόρευση 
στην Ελλάδα να ασκήσει τα Κυρι-
αρχικά της Δικαιώματα. Άρα, όχι 
μόνο ισχύει, αλλά και επανέρ-
χεται στην τουρκική προκλητική 
επικαιρότητα με πρόσφορους 
στρατηγικούς χειρισμούς…
(5) Χρησιμοποιεί την Αλβανία 
και τα Σκόπια για δημιουργία 
δικών τους Μειονοτήτων στην 
Ελλάδα. Λειτουργούν και θα λει-
τουργούν αυτές οι δύο χώρες 
ως όργανα εξωτερικής πολιτι-
κής της Τουρκίας. Ως υπηρέτες 
και πράκτορες της τουρκικής 
ανθελλαδικής πολιτικής εντός 
της Ελλάδος. 
(6) Ενισχύει την Πολεμική του 
Βιομηχανία ως συντελεστή ισχύ-
ος.  Φτιάχνει δικά του όπλα. Και 
ενώ η Άγκυρα υπερηφανεύεται 
για την Πολεμική Εξαγωγική της 
Βιομηχανία, για τα υποβρύχια, τα 
αεροπλανοφόρα, τα αεροπλάνα, 
τα drones κ.λπ., τα οποία κατα-
σκευάζει για τον εαυτό της και 
για εξαγωγικούς σκοπούς, κατη-
γορεί  την Ελλάδα (η οποία περι-
έργως σιωπά!), ότι…  εξοπλίζεται!
(7) Οργανώνει  την άφιξή του 
στην Κύπρο ως ηγέτη της επίση-
μης Τουρκίας, για να γιορτάσει 
την «ειρηνευτική» κατάκτηση και 
βίαιη διχοτόμηση της Μεγαλονή-

σου, και προετοιμάζει το καθα-
ρό τουρκικό μήνυμα. Ποιο είναι 
αυτό; Με απλά λόγια: Ελλάς και 
Κύπρος πρέπει να συνειδητοποι-
ήσουν ότι η Τουρκία θέλει και θα 
κατακτήσει ολοκληρωτικά Κύπρο 
και ολόκληρο το Αιγαίο, αφού 
επιβάλει ΤΩΡΑ τα δύο Κράτη...

Στη βάση των πιο πάνω δεδομέ-
νων έρχεται για την τραγική επέ-
τειο της 20ής Ιουλίου 1974 ο Έλ-
λην Πρωθυπουργός στην Κύπρο. 
Γιατί έρχεται; ΠΡΟΦΑΝΩΣ για να 
«αποδείξει» ότι είναι όχι μόνο 
δίπλα στην Κύπρο, αλλά… μέσα 
στην Κύπρο. Ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός πρέπει να γνωρίζει ότι 
οι Έλληνες της Κύπρου έχουν 
αρκετή πείρα για να κρίνουν 
την καταστροφική κατευναστική 
έναντι της Τουρκίας πολιτική του 
στο Κυπριακό. Γνωρίζουν ότι η 
Ελλάδα, η Μάνα και Εγγυήτρια, 
δεν λειτουργεί πλέον. Συνειδητά 
και σχεδιασμένα ο κ. Μητσοτάκης 
λέγει ότι το Κυπριακό δεν είναι 
ελλαδοτουρκική διαφορά. Δεν 
συζητείται ως τέτοια στην ανεδα-
φική προσπάθειά του να… «διευ-
θετήσει» (δι’ υποχωρήσεών του) 
τις ελλαδοτουρκικές διαφορές.
Η Μητέρα Ελλάδα της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη, επειδή φοβάται  
την Τουρκία, εγκατέλειψε την 
Κύπρο. Επειδή εξευτελίζεται και 
υποχωρεί έναντι της Άγκυρας, 
άφησε την Κύπρο μόνη και ανυ-
περάσπιστη στην Τουρκία. Έπρεπε 
ακριβώς να πράξει το αντίθε-
το. Έπρεπε ν’ αντιμετωπίσει την 
Τουρκία μέσω Κύπρου. Έπρεπε, 
αντί να ζητά κυρώσεις κατά της 
Μόσχας στο Ουκρανικό, να ζητά, 
με ατέλειωτες ζωντανές διπλω-
ματικές δραστηριότητες, κυρώ-
σεις προς την Τουρκία για την 
Εισβολή και Κατάκτηση της Κύ-
πρου για 50 χρόνια. Αντί να στη-
ρίζει τον Ερντογάν στην Ευρώπη, 
αναδεικνύοντας και με την ψήφο 
και τους λόγους της την Άγκυρα 
ως προστάτη της Ασφάλειας…, 
όφειλε να αρματώνει λογικά και 
διπλωματικά την Κύπρο. Η παρά-
δοση της Κύπρου στην Τουρκία 
υποδομεί και εξασφαλίζει την 
Τουρκία ως Κυρίαρχη της Ανατο-
λικής Μεσογείου. 

Η Κύπρος θέλει Επιβίωση, Ελευ-
θερία, Ασφάλεια. Και η Μητέρα 
Ελλάδα δεν μπορεί να βοηθήσει, 
λέγει. Δεν πρέπει όμως πλέον να 
εμπαίζει τον Κυπριακό Ελληνι-
σμό, αλλά να τον σώζει! Για να 
σωθεί η Κύπρος και να αντέξει 
η υπόλοιπη Ελλάδα στις τουρκι-
κές επιβουλές, πρέπει να υψώνει 
το φρόνημα του λαού αντί να το 
στραγγαλίζει. Πρέπει να οργα-
νώσει το Deterrent (την κλασική 
αποτροπή), κατά της Τουρκίας. 
Αν δεν το πράξει ΧΘΕΣ, ας ανα-
μένουν όλοι τη νέα Εθνική Συμ-
φορά. Την Τρίτη Σφαγή μας από 
τον Τούρκο, στα τελευταία 100 
χρόνια. 
Η Άγκυρα συνεχίζει και μεθο-
δεύει χωρίς κόστος τα επόμενά 
της βήματα. Αυτά τα βήματα δεν 
έχουν σχέση με τους «Ευρω-
παϊκούς Πόρους» και το «Προ-
σφυγικό». Αυτά είναι συναφή 
με υποδομές διακηρυγμένες. Με 
τις υποδομές της νέας Μεγάλης 
Δύναμης στην περιοχή. Της νέας 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. Ο κ. 
Μητσοτάκης πρέπει να μελετήσει 
το «Στρατηγικό Βάθος» του Ντα-
βούτογλου. «Στρατηγικό Βάθος» 
σημαίνει ότι η Τουρκία μεθοδεύει 
να γίνει ξανά «Αυτοκρατορία». 
Για να γίνει, πρέπει να έχει δικές 
της θάλασσες. Ελεγχόμενες και 
Κυρίαρχες. Αυτά τα υποδομεί, 
τώρα, στο Αιγαίο και στην Κύ-
προ. Και δεν θα σταματήσει αν 
δεν την σταματήσει η Ελλάδα, η 
οποία μέχρι σήμερα λειτουργεί 
ως ΚΕΝΟ απέναντι στον τουρκικό 
επεκτατισμό. 
Η άφιξη του Μητσοτάκη στην 
Κύπρο με την Τουρκία να υλοποι-
εί χωρίς καμιά, ούτε καν φρα-
στική, αντίσταση, τα Σχέδιά της, 
καθιστούν συνεργό τον δικό μας 
Πρόεδρο, ο οποίος δεν πρέπει να 
κοιμάται τις νύκτες για τα δεινά 
που έρχονται. Ο Κυπριακός Ελλη-
νισμός, με την τραγική πείρα που 
έχει, υποβάλλει και στον Μητσο-
τάκη και στον Χριστοδουλίδη 
ότι, αν δεν αλλάξουν την ολέ-
θρια Κατευναστική συμπεριφορά 
τους έναντι της Τουρκίας, η Τρίτη 
Εθνική Συμφορά έρχεται. Έρχεται 
πιο σύντομα από οποιουσδήποτε  
υπολογισμούς…

Σ
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